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يادداشت- 1

زماني براي گفت وگو و توافق
روز گذش��ته اعلام شد تيم 
مذاكرات��ي كش��ورمان ب��ه 
رياست علي باقري همراه با 
هيات 30نف��ره، راهي وين و 
هتل كوبورگ شده اند تا رسما 
دور جديد مذاكرات ايران با 
كشورهاي1+ 4و امريكا آغاز 
ش��ود. برخ��ي ارزيابي ها در 
داخل كشور از سوي رسانه هاي نزديك به حاكميت 
حاكي از آن اس��ت كه احتمال حصول توافق ميان دو 
طرف در سال 2021، بعيد است، اين ديدگاه به نظرم 
درست اس��ت. با توجه به اين واقعيت كه در ماه هاي 
نوامبر و دس��امبر قرار داريم و با عناي��ت به اينكه دو 
طرف مطالبات حداكثري را براي دستيابي به توافق 
مطرح كرده اند، بعيد است كه در ماه هاي پاياني سال 
2021 و ماه هاي ابتدايي 2022، چشم اندازي از توافق 
احتمالي نمايان شود. در اين ميان مقامات امريكايي در 
گفت وگوهاي رسانه اي شان اعلام مي كنند كه براي به 
نتيجه رسيدن گفت وگوها مايل به انجام گفت وگوهاي 
رودررو با ايران هس��تند. به نظرم اين رويكرد درستي 
است و براي دستيابي به توافق ضروري است دو سوي 
اصلي مذاكرات رو در روي هم بنش��ينند و گفت وگو 
كنند. در واقع ب��راي تعيين تكلي��ف مذاكرات لازم 
است، ايران و ايالات متحده به عنوان دو راس پاره خط 
گفت وگوه��ا در قالب كش��ورهاي 1+5 با هم مذاكره 
داشته باش��ند. به وضوح مش��خص است كه مشكل 
اصلي ايران با امريكاست و لازم است اين دو كشور با هم 
گفت وگو داشته باشند. البته اين امريكايي ها بودند كه 
با خروج از برجام از تركيب 1 +5 خارج شدند و مذاكرات 
را نيمه كاره رها كردند. بع��د از خروج امريكا از برجام 
بود كه ش��ركت هاي اروپايي و حتي چين و روسيه از 
ايران خارج و س��رمايه گذاري خود در ايران را متوقف 
س��اختند. در واقع اين هژموني مالي امريكا است كه 
باعث شد ايران تحت شديدترين فشارهاي اقتصادي و 
معيشتي قرار بگيرد. بنابراين براي خروج از اين فشارها 
لازم است ايران سنگ هاي خود را با امريكا وا بكند. البته 
اين اظهارات به اين معنا نيست كه ايران گفت وگوهاي 
برجامي ذيل كشورهاي 1+4 را بايد كنار بگذارد، حتي 
گفت وگو با امريكا نيز بايد در قالب كش��ورهاي 5+1 
صورت بگيرد. اما در ش��رايط فعلي كه ايران در هتل 
كوبورگ، مس��تقر ش��ده در هر پارت مذاكراتي، ابتدا 
بايد با طرف اروپايي، چين و روس��يه، گفت وگو كند، 
بعد مذاكرات مسكوت گذاشته مي شود تا طرف هاي 
اروپايي موضوع را به س��مع و نظر مقامات امريكايي 
برس��انند. در مرحله بع��د، ديدگاه ط��رف امريكايي 
به مقامات اروپايي، منتقل مي ش��ود، آنه��ا دوباره به 
هتل كوب��ورگ بازمي گردند و موض��وع را به ايرانيان 
منتقل مي كنند. بعد طرف ايراني بايد موضوع را ترجمه 
و نهايتا ادامه گفت وگوها را تداوم بخشند و پاسخ لازم را 
مطرح كنند. اين سازوكاري كه براي مذاكرات تدارك 
ديده شده، باعث كندي مذاكرات مي شود و احتمال 
دستيابي به توافق در سال 2021 را بعيد مي سازد. شما 
تصور كنيد، هر جلسه 5الي 6ساعته در اين مكانيسم 
چقدر اطاله زم��ان را به دنبال خواهد داش��ت. البته 
همانطور كه اشاره شد، اين وضعيت نتيجه رفتارهاي 
نامعقول مقامات امريكايي در خروج از برجام است، اما 
بايد توجه داشت، طولاني تر شدن مذاكرات بيشتر از 
طرف هاي مقابل براي ايران هزينه خواهد داشت. چرا 
كه ايران تعهدات برجامي خود را انجام داده اس��ت و 
منتظر اس��ت تا طرف مقابل تعهدات خود را اجرايي 
كند. بر اين اساس معتقدم گفت وگو با امريكا در قالب 
كش��ورهاي 1+5 به نفع ايران است و باعث مي شود، 
دامنه فشار بر كشورمان كاهش پيدا كند. هرچند من 
فرد خوش بيني هستم و معمولا با عينك خوش بيني به 
مقولات مختلف نگاه مي كنم، اما بعيد مي دانم در سال 
2021 و ماه هاي ابتدايي 2022 توافقي حاصل شود.

اما براي سال 2022 احتمال دستيابي به توافق بسيار 
بالاست. چرا كه احس��اس مي كنم اين اراده در دولت 
سيزدهم وجود دارد كه اقتصاد ايران را از شرايط دشوار 
فعلي رها س��ازد و بهبود نسبي در وضعيت معيشتي 
مردم حاصل ش��ود. البته آقاي رييسي مايل است تا 
اين توافق به ص��ورت عزتمندانه صورت گيرد. در اين 
شرايط معتقدم توپ در زمين طرف امريكايي است تا 
به گونه اي رفتار كند كه ايران به سمت مذاكرات سوق 
داده شود. امريكا مي تواند پالس هايي ارسال كند كه به 
دنبال انجام توافق است. اين عمل از طريق آزادسازي 
اموال بلوكه ش��ده ايران يا لغو تحريم هاي اقتصادي 
مي تواند محقق شود. در غير اين صورت اگر قرار باشد، 
بايدن هم همان خط تحريم��ي ترامپ را دنبال كند، 
نتيج��ه مطلوبي از گفت وگوها حاصل نخواهد ش��د. 
نبايد فراموش كرد كه بايدن قبل از پيروزي در انتخابات 
رياست جمهوري ايالات متحده انتقادات دامنه داري 
را در خصوص نحوه عمكلرد ترامپ در مواجهه با ايران 
مطرح مي كرد. رويكردي كه متاسفانه بعد از پيروزي 
بايدن در انتخابات تغيير كرد و بايدن همان ساز و كاري 
را پيگيري كرد كه قبلا توسط ترامپ امتحان شده بود. 
در نقطه مقابل، تي��م مذاكره كننده ايراني نيز بايد به 
گونه اي عمل كند تا ضمن حفظ منافع كش��ور، روند 
گفت وگوها، تسريع شود. در صورت در پيش گرفتن 
اين راهبردها، مي توان اميدوار بود كه مذاكرات در سال 
2022 به سرانجام مورد نظر ختم شود و تحريم هاي 

اقتصادي لغو شوند.

حسنبهشتيپور

رييس اتاق تهران در نشست صبحانه كاري با متولي تجارت عنوان كرد

ضربه به صادرات از دو جهت 

يادداشت-2

 REIT راه اندازي صندوق هاي
يك تير و دو نشان

در اين روزها كه ارزش معاملات 
در بازار س��رمايه بس��يار اندك 
و صبر س��هامداران خرد رو به 
اتمام اس��ت، ش��اهد افزايش 
نرخ بهره بين بانكي به س��طوح 
بالاي 21 درصد مي باشيم كه 
متبادر كنن��ده سياس��ت هاي 
ناكارآمد دولتي است. دولتي كه 
پيش از روي كار آمدن دم از حمايت سهامداران خرد مي زد، 
اكنون جزو عوامل موثر نابساماني اين روزهاي بازار سرمايه 
است. يكي از مهم ترين ابهاماتي كه در شرايط فعلي وجود 
دارد، اين است كه آيا دولت مجدداً جهت پوشش كسري 
بودجه 1401 از راهكارهايي همانند انتشار اوراق بدهي يا 
جذب نقدينگي به صورت غيرمستقيم )عمليات بازار باز( 
بهره مي برد؟ پرواضح است كه اگر تيم اقتصادي آقاي رييسي 
در باب همايون همان مسير هميشگي را در پيش بگيرند، 
مقصدي جز ويراني بيش ازپيش بازار سرمايه و عدم اعتماد 
كامل س��هامداران خرد كه اكنون بيش از 50 ميليون نفر 
مي باشند، نخواهد بود. در روزهاي اخير صحبت از واگذاري 
دارايي هاي دولتي بالاخص املاك و مستغلات مازاد است 
كه به نظر مي رس��د جزو معدود راه هاي پوش��ش كسري 
بودجه دولت است غير تورم زا نسبت به راهكارهاي ديگر و 
غير مخرب براي بازار سرمايه است. ميل به ملاكي دولتي 
و حفظ املاك و مستغلات از ديرباز مشهود بوده و عبارت 
خصوصي س��ازي صرفاً در حد يك ش��عار غيرعملي بوده 
است. اخيراً، آقاي خاندوزي نامه اي تحت عنوان 15 چالش 
براي فروش املاك مازاد دولت نگاش��ته كه نشان دهنده 
بهانه جويي دستگاه هاي دولتي براي ملاكي است. ازاين رو 
اگر دولت قصد واقعي دارد كه از يك مسير غير تورمي، ناجي 
بودجه 1401 شود، بايد زودتر همه دستگاه ها را هماهنگ 
كرده و بر بهانه جويي هاي بعضاً مضحك دستگاه ها جهت 
عدم  وگذاري دارايي خود، فائق  آيد. ازاين رو به دولت پيشنهاد 
مي گردد كه املاك و مس��تغلات مازاد خود را كه در شهر 
تهران فراوان اس��ت باكمي تخفيف واگ��ذار نمايد، بدون 
استثنا با توجه به تقاضاي هميشگي املاك و مستغلات 
زير قيم��ت، اين دارايي ها نقد خواهند ش��د. يكي ديگر از 
راهكارهاي پيشنهادي ديگر به دولت جهت واگذاري املاك 
مازاد خود كه گروه مخاطبان بيشتري دارد، استفاده از ابزار 
 REIT( مالي صندوق املاك و مستغلات موسوم به ريت
Funds( مخفف عبارت »صندوق هاي سرمايه گذاري زمين 
 )Real Estate Investment Trusts( و مستغلات« يا
مي باش��د. يكي از اهدف اصلي اين صندوق ها جمع آوري 
وجوه خرد سرمايه گذاران جهت سرمايه گذاري در حوزه 
املاك و مس��تغلات مازاد دولت و اجاره دهي دارايي هاي 
مذكور است. ازاين رو سرمايه گذاران خرد با سرمايه اندك، 
مي توانند مالك دارايي هاي صندوق شوند و ضمن درآمد 
سالانه بابت اجاره دارايي ها، ارزش واحدهاي صندوق همگام 
ادامهدرصفحه6 با تورم رشد خواهد كرد. 

گروهبانكوبيمه|به دستور مقام معظم رهبري در هامش 
نامه دانش جعفري به معظم له؛ پرونده احمد عراقچي در مورد 

فساد ارزي مورد بازنگري قرار خواهد گرفت.
براس��اس شنيده ها و آنچه در برخي رس��انه ها و روزنامه ها 
منتشر شده است، به دنبال محكوميت احمد عراقچي معاون 
ارزي بانك مركزي در سال هاي 96 و 97 و همچنين ولي الله 
سيف رييس كل بانك مركزي در سال هاي بحران ارزي و 
تحريم هاي امريكا به دنبال خروج ترامپ از برجام كه به اتهام 
اخلال در بازار ارز محكوم شده اند، عده اي از صاحب نظران 
و كارشناسان اقتصادي و سياس��ي، خواستار تجديد نظر 
در احكام صادره و ميزان محكوميت مديران س��ابق بانك 
مركزي شده اند.  از جمله مسعود دانش جعفري وزير اسبق 
اقتصاد ودارايي در دولت احمدي نژاد و عضو مجمع تشخيص 
مصلحت نظام، در نامه اي به مقام معظم رهبري، خواستار 
تجديدنظر در احكام صادره شده و با توجه به شرايط بحران 
ارزي، نوس��ان قيمت ها، محدوديت ها و تصميمات ناگزير 
بانك مركزي براي مقابله با بحران و نوسانات ارزي، خواستار 
رس��يدگي مجدد به اين پرونده شده اس��ت.  براين اساس 
كارشناسان پيش بيني مي كنند كه عملكرد و پرونده ولي الله 
سيف نيز در مسير اين پرونده مورد بازنگري قرار گيرد. زيرا 
مديران بانك مركزي در آن مقطع، به دليل تغيير ش��رايط 
ناگهاني فضاي كسب وكار و محيط كلان اقتصاد ايران، قادر 
به هر تصميمي نبوده اند و بايد تصميماتي مي گرفتند كه مانع 
از اخلال عوامل مختلف شوند و بايد در مقابل تغييرات شديد 
نرخ ها مقاومت مي كردند تا يك باره قيمت به 10 هزار و 20 
هزار و 30 هزار نرسد. و لذا بايد در بازار فردايي و محيط هاي 
مختلف به صورت محس��وس و نامحس��وس حضور پيدا 
مي كردند و براي كنترل نقدينگي، فروش طلا را در دستور كار 

قرار مي دادند و براي تثبيت نرخ يا جلوگيري از نوسان شديد، 
بايد با نرخ هاي كمتر در بازار حضور مي يافتند يا در بازارهاي 
منطقه به نوعي عرضه و تقاضا را كنترل مي كردند. در نتيجه 
بايد پرونده مديران با توجه به آن شرايط و امكانات و شرايط 
و تغيير ناگهاني شرايط بررسي شود.  براين اساس، به دستور 
مقام معظم رهبري در هامش نامه دانش جعفري به معظم 
له؛ پرونده احمد عراقچي در مورد فساد ارزي مورد بازنگري 
قرار خواهد گرفت. رهبر انقلاب در هامش نامه ارس��الي از 
سوي دانش جعفري )مش��اور رهبر انقلاب و عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام( به ايشان درباره حكم سيد احمد 
عراقچي خطاب به حجت الاس��لام اژه اي مرقوم فرموده اند 
كه مبادا حكم جائرانه اي براي اين فرد صادر ش��ود و دقت 
كنيد كه اجراي جائرانه هم اتفاق نيافتد. پس از آنكه ذبيح الله 
خداييان سخنگوي قوه قضاييه احكام پرونده ارزي را اعلام 
كرد و طي آن ولي الله سيف، متهم رديف او و رييس وقت بانك 
مركزي متهم به برهم زدن نظم و آرامش بازار ارزي كشور و 
زمينه سازي براي خريد و فروش غيرقانوني ارز به ميزان159 
ميليون و ۸00 هزار دلار و 20 ميلي��ون و 500 هزار يورو و 
همچنين اهمال و سوء مديريت در دوران مسووليت خود، به 
تحمل 10 سال حبس تعزيري و متهم رديف دوم، سيد احمد 
عراقچي، معاون وقت ارزي بانك مركزي نيز با همين اتهامات 

به  تحمل ۸ سال حبس تعزيري محكوم شدند.

 عراقچي: ۳۰ نامه هشدارآميز
به رييس جمهور نوشتم

روز گذشته نيز خبرگزاري تسنيم در گفت وگويي با عراقچي، 
به بررسي موضوع پرداخته و وي از عملكرد خود در آن دوران 
دفاع كرده و تاكيد كرده كه اگر مداخله 159 ميليون دلاري 

و بدون سوءاس��تفاده ۸ سال حبس دارد، مجازات عاملان 
فروش 30 ميليارد دلار چيست؟

معاون ارزي اس��بق بانك مرك��زي كه به ج��رم دخالت 
159ميليون دلاري در بازار ارز فردايي در نيمه دوم 96 به 
۸سال حبس محكوم شد گفت: مي گويند30ميليارد دلار 
در دولت قبل با مداخله بانك مركزي در بازار ارز فروختند 

كه در دوره من نبوده، با اين افراد چه برخوردي مي شود؟

  عراقچي: هيچ پولي 
در پرونده من جابه جا نشده

سيد احمد عراقچي معاون ارزي س��ابق بانك مركزي در 
گفت وگو با تسنيم درباره اتهاماتي كه به وي وارد شده است، 
گفت: روزي كه من بازداشت شدم دلار 9 هزار تومان بود اما 
الان حدود 2۸هزار تومان اس��ت. ايامي كه مداخله در بازار 
فردايي دلار صورت گرفت، دلار حدود 4300-4200 تومان 
بود اما ببينيد الآن نرخ دلار فردايي چند است؟ ما نبايد به 
جامعه آدرس غلط بدهيم. در پرونده ما هيچ سوءاستفاده اي 
نبوده يعني هيچ پولي خارج از عرف و روال در جيب كسي 
نرفته است و همچنين پولي هم از بين نرفته است؛ چرا كه 
اگر اين اتفاق رخ داده بود بعد از هشت سال محكوميت كه 
در حك��م دادگاه آمده، اضافه مي ك��رد كه بعد از اين مدت 
محكومي��ت رد مال نيز انجام پذيرد. وي افزود: بر اس��اس 
كيفرخواست، اتهام ما اين است كه چرا ارز را از طريق يك 
شخص خاص فروخته ايم، در حالي كه بايد از طريق بانك 
اين كار صورت مي گرفت؛ اما س��وال بنده اينجاست كه به 
فرض كه ما طبق استدلال قوه قضاييه، مصوبه شوراي پول 
و اعتبار را هم براي فروش ارز از طريق يك شخص حقيقي 
گرفتيم، آيا در آن صورت ديگر اخلالي ايجاد نكرده بوديم؟ 

اگر سوءاستفاده اي توسط ما رخ داده بود، حرف آقايان درست 
است، اما وقتي يك كاري انجام شده است و تأثير مثبتي هم به 
گفته همه آقايان در آن برهه داشته است، آيا صرفاً با داشتن 
يك برگه مجوز از نهادي يا ارگاني، ما ديگر در بازار ارز اخلال 
ايجاده نكرده بوديم؟ عراقچي گفت: اخلال يك عنواني است 
كه مابه ازاي بيروني داشته باشد، يعني يك اتفاقي افتاده است 
كه به سبب آن يك اخلالي ايجاد شده است؛ اما در پرونده 
ما چنين رابطه اي نيست، زيرا هيچ گزارشي در پرونده دال 
بر اينكه اقدام ما باعث بر هم زدن آرامش بازار ش��ده است 
نيامده و بلكه نهاده��اي مرتبط در آن مقطع به خود بانك 
مركزي گفته اند كه اين اقدام، اقدام موثري بوده است. وي 
اضافه كرد: اگر مي خواهيم ببينيم چرا اقتصاد كشور امروز 
به هم ريخته اس��ت، بايد دو مقطع زماني را بررسي كنيم: 
دو س��ه ماه منتهي به انتخابات 96 و بعد هم اتفاقات بعد از 
تصويب ارز 4200. در تصويب ارز 4200 توماني كه مصوبه 
هيات وزيران بود و قانون هم شد، بانك مركزي هيچ نقشي 
نداشت و حتي رسماً مخالفت خود را با اين طرح اعلام كرده 
بود اما چون قانون ش��ده بود باي��د آن را اجرا مي كرد. براي 
همه روشن است كه ارز 4200 توماني اشتباه است و هيچ 
تأثيري هم بر سر سفره مردم نگذاشته است اما همچنان آن 

را نمي توانند حذف كنند.

  بانك مركزي در 4۰ سال گذشته از طريق 
اشخاص ارز فروخت

عراقچي در ادامه افزود: اگر فروش ارز از طريق اشخاص جرم 
است، اينكه در 40 سال گذشته ما هر بار از طريق اشخاص ارز 
فروختيم را هم كه كنار بگذاريم، پس چطور در همان مهرماه 
ادامهدرصفحه2 97 كه... 

محمدابراهيمسماوي

 »تعادل« مؤلفه های تأثيرگذار روی بورس 
را بررسی می کند

 رييس جمهور پيش از سفر به تركمنستان 
براي شركت در اجلاس اكو:

 دستور رهبر انقلاب 
 براي بازنگري پرونده 

معاون اسبق ارزي بانك مركزي 

30 نامه هشدارآميز به رييس جمهور نوشتم
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افزايش خشونت عليه زنان در دوران پاندميسويه هاي جديد كرونا؟
طي روزه��اي اخي��ر، موضوع 
مشاهده سويه هاي جديدي از 
بيماري كرونا در آفريقاي جنوبي 
باعث به وجود آمدن نگراني هاي 
تازه اي ميان اف��كار عمومي در 
ايران و جهان ش��ده اس��ت. بر 
اس��اس برخي اخبار بازارهاي 
سرمايه در كشورهاي مختلف 
نسبت به اين خبر واكنش نشان داده اند و در وضعيت نزولي 
قرار گرفته اند. اما از منظر پزشكي و درماني بايد توجه داشت 
كه هنوز داده هاي اطلاعاتي جامعي در خصوص اين بيماري 
وجود ندارد و مشخص نيست آيا نوع جديدي از بيماري در 
حال شيوع است يا نه؟ البته تاكنون نظر قطعي در اين باره 
منتشر نشده و تنها در حد حدس و گمان برخي موارد و برخي 
احتمالات مطرح شده است. ارزيابي دقيق موضوع نيازمند 
داده هاي اطلاعاتي بيشتر است و نمي توان بر اساس برخي 
گمانه زني ها افكار عمومي را نگران كرد. بنابراين بايد اجازه 
داده شود تا ابعاد مختلف موضوع از منظر تخصصي بررسي 
شود تا نهايتا بهتر بتوان در خصوص آن به اظهارنظر پرداخت. 
مجلس با دقت اخبار و گزارش هاي مرتبط با موضوع را رصد 
مي كند تا در كمترين زمان ممكن بهترين تصميمات به نفع 

منافع عمومي مردم اخذ شود. به طور كلي بايد توجه داشت 
كه، ايران بعد از دوره اي از مشكلات فزاينده توانسته تا حد 
مطلوبي پاندومي كرونا را مهار كند و در وضعيت با ثباتي قرار 
بگيرد. بر اساس آمارها، فوتي هاي برآمده از كرونا در كشور 
دو رقمي شده است و روند كاهش همچنان تداوم خواهد 
داشت. اما اين آمارها به معناي پايان كامل مشكلات نيست و 
مردم همچنان بايد دستور العمل هاي بهداشتي را مورد توجه 
قرار دهند. اينكه شهرهاي كشور از وضعيت قرمز در وضعيت 
باثباتي قرار گرفته اند هرچند خبر خوشحال كننده اي است 
اما تداوم آن نيازمند تلاش بيش��تر و همراهي عموم مردم 
است. در شرايطي كه مشكلات برآمده از پاندومي كرونا 
بعد از دوره اي از التهابات فراوان در حال فروكش كردن 
است، لازم است اقشار مختلف نهايت همكاري را براي 
كنترل پاندومي و دستيابي به وضعيتي سفيد در فضاي 
عمومي كشور در مواجهه با بيماري كرونا داشته باشند.اين 
تصور كه شراره هاي آتش بيماري فروكش كرده، بنابراين 
اجراي دستورات بهداشتي ديگر ضرورتي ندارد، خطري 
است كه مي تواند تمام تلاش هاي قبلي در خصوص مقابله 
با بيماري را تحت الشعاع قرار دهد. بعد از انتشار خبر شيوع 
سويه هاي جديد كرونا در آفريقاي جنوبي، مردم بايد با 
ادامهدرصفحه2 احتياط بيشتري از...  

اخي��ر  س��ال هاي  ط��ي 
خشونت، آزار و اذيت جنسي 
عليه زنان در فضاي مجازي 
نيز افزايش پيدا كرده است. 
تا قبل از اين زنان در جامعه، 
خانواده يا در محل كار مورد 
آزار و اذيت قرار مي گرفتند، 
خشونت توسط همسر، پدر، 
برادر، ريي��س و... از جمل��ه رفتارهايي ب��ود كه به 
عنوان خشونت عليه زنان انجام مي شد. اما آنچه كه 
اي��ن روزها بيش از هر چيز م��ورد توجه قرار گرفته 
افزايش اين خشونت در فضاي مجازي است، طبق 
يك نظر سنجي جهاني در سال 2020 بيش از 52 
درصد از زنان و دختران جوان حداقل يك بار مورد 
سوءاستفاده، آزار يا خشونت در فضاي مجازي واقع 
شده اند. از آن جمله مي توان به پيام هاي تهديد آميز، 
به اشتراك گذاري تصاوير خصوصي و ... اشاره كرد. 
البته اين خشونت تنها بر عليه زنان و دختران اعمال 
نمي ش��ود اما در جهاني كه مش��خصه آن نابرابري 
مداوم جنسيتي اس��ت، زنان و دختران در برابر اين 
نابرابري ها آسيب پذيرتر هستند. مطابق با يافته هاي 

نظرسنجي جهاني ياد شده مهم ترين نگراني جوانان 
در خشونت هاي سايبري به اشتراك گذاري تصاوير 
خصوصي، ويدئو ها يا پيام ها بدون رضايت آنها است 
و 30 درصد از پاسخ دهندگان اين نظرسنجي به اين 
موارد به عنوان نگراني خود اشاره كرده اند. از سوي 
ديگر همانطور كه در اخبار اين دو س��ال به صورت 
مداوم انتش��ار يافته، افزايش ميزان خشونت عليه 
زنان در دوران پاندمي بوده است. از خشونت خانگي 
گرفته تا بهره  كشي جنسي، قاچاق، ازدواج كودكان، 
ختنه زنان، آزار اينترنتي، زن ستيزي خشن و... در 

سايه همه گيري كوويد رشد كرده است. 
س��ازمان ملل در ماه ه��اي نخس��تين همه گيري 
كوويد19، پيش بيني كرد قرنطينه و منع رفت و آمد 
به 15 ميليون خشونت مبتني بر جنسيتِ بيشتر، در 

هر سه ماه مي انجامد. 
متاس��فانه، اين پيش بيني به حقيقت نزديك ش��د 
چراكه در 12 كشور مورد بررسي سازمان ملل متحد، 
تعداد موارد گزارش شده خشونت عليه زنان و دختران 
به نهاد هاي گوناگ��ون، ۸3 درصد از 2019 تا 2020 
افزايش داش��ته و موارد گزارش ش��ده به پليس، 64 
ادامهدرصفحه8 درصد رشد كرده است.  

تهمينهشاورديسيدمسعودخاتمي



ادامه از صفحه اول| آقاي همتي نتوانست قيمت دلار را 
كنترل كند و دلار به بالاي 20 هزار تومان هم رسيد اما پس 
از مدتي اندكي پايين آمد، ارزپاشي كرد؟ تنها تفاوتي كه كار 
آقاي همتي داشت اين بود كه ايشان فقط از سران سه قوه 
مجوز مداخله در بازار ارز را گرفت. اما در اصل مساله كه فرقي 
نمي كند ايشان هم دقيقاً همان كار ما را فقط با داشتن يك 
برگه مجوز كردند. وي گفت: نكته اي كه در اينجا وجود دارد 
اين است كه در آن مقطع كه ما در بازار ارز فروختيم، جلسه 
سران قوا برگزار نمي شد كه بتوانيم مجوز بگيريم گرچه 
من همچنان اعتقاد دارم اين كار در حيطه اختيارات بانك 
مركزي است. شما فرض كنيد بنا بر دلايلي ما مجبوريم براي 
كنترل و مديريت بازار قاچاق دارو به بازار قاچاق ناصرخسرو 
ورود كنيم، آيا در اين حالت وزارت بهداشت بايد مي گفت 
كه من بازار ناصرخسرو را رسمي اعلام كنم و بعد از آن به 
عنوان وزارت بهداشت يك مغازه رسماً در آنجا بزنم و دارو 

بفروشم؟ آيا همچنين چيزي شدني است؟
معاون ارزي سابق بانك مركزي گفت: بازار فردايي معاملات 
ارزي را خ��ود بانك مركزي ممنوع اعلام كرده بود. مرجع 
وضع مقرره، خودش اختيار تغيير و تخصيص و تفس��ير 
و... قانون را دارد. به اعتق��اد تمامي نهادهاي مربوط، بازار 
فردايي يك معضل بود كه بايد حل مي شد. اگر اعتقاد به 
جنگ اقتصادي داريم بايد قبول كنيم كه در شرايط جنگي 
تصميمات خاصي گرفته مي شود. نيمه دوم سال 96 با اعلام 
استقلال كردن كردستان عراق، و قطع ارتباط با امارات به 
دليل مسائل خاصي كه رخ داده بود و همچنين در ادامه نبود 
روابط مناسب با تركيه، بازار ارزي تحت تأثير قرار گرفت و 
شرايط ارزي كشوري سخت شد. همانند روزهاي ابتدايي 
آغاز جنگ تحميلي كه شايد كمتر كسي باور به اين داشت 
كه جنگ تحميلي 8 سال طول مي كشد، در سال 96 حداقل 
در سطح دولت هيچ كس معتقد نبود كه وضع تا اين حد 
سخت است و ما در جنگ اقتصادي تمام عيار هستيم. اين 
اقدام يعني مداخله در بازار ارز فردايي از طريق فروش ارز 
كلا 16 روز طول كشيد و اين طور نبود كه ما دايماً در بازار 
ارز دخالت كنيم. وي اضافه كرد: همان طور كه ما آبياري 
قطره اي و غرقابي داريم، مداخله در بازار هم به دو صورت 
اس��ت؛ مداخله بانك مركزي كه در زمان رياست تمامي 
روس��اي بانك مركزي در سال هاي قبل هم بوده است، به 
صورت مداخله غرقابي بوده است يعني شما تمام ارز را براي 
كنترل بازار، در بازار عرضه مي كنيد. اما يك مداخله اي هم 
است كه ش��ما به صورت هوشمند يعني در زمان خاصي 
با مقدار مش��خصي ارز در بازار مداخله مي كنيد، كه ما در 
اين 16 روز به شيوه هوشمند در بازار مداخله كرديم. همه 
معتقدند كه اين كار در آن برهه كار درستي بود و در بازار هم 
با توجه به شرايط كشور در آن برهه تأثيرگذار بود و التهاب 

بازار را كم كرد.

  كارگ�زار واس�ط معاملات فردايي س�ابقه 
همكاري قبلي با بانك مركزي داشت

عراقچي اف��زود: ارزي كه در نهايت خريدار در بازار خريده 
بود و مبلغ آن را به حساب واسطه هاي بانك مركزي ريخته 
بود، تماماً در حساب بانك مركزي نشسته است و تمامي 
مس��تندات آن هم موجود است يعني سوءاستفاده اي در 
اينجا رخ نداده اس��ت. مكانيزم معاملات فردايي اين طور 
اس��ت كه قرار مدار معامله الآن گذاشته مي شود و معامله 
فردا رخ مي دهد. نحوه اين معاملات اين طور بود كه توسط 
بانك مركزي قيمت تعيين مي شد و شخص واسط ما در 
بازار، ارز را به ص��ورت فردايي مي فروخت و در انتهاي روز 
ليست خريداران را به همراه مبالغي كه خريدند در اختيار 
ما قرار مي داد و فرداي آن روز ارز را از بانك مركزي تحويل 
مي گرفت و به خريداران تحويل مي داد، يعني قيمت ارز در 
روز قبل بسته شده بود. وي در خصوص اتهام رشوه گرفتن 
بعضي افراد در اين پرونده افزود: فلسفه رشوه اين است كه 
اولًا كسي رشوه بدهد و كسي رشوه بگيرد كه شخصي  يا 
اشخاصي در اين وسط سود ببرند، اما در اين پرونده آيا پولي 
گم شده است؟ آيا كسي س��ودي كرده است؟ دوماً بانك 
مركزي يك س��ري كارگزار دارد كه اينها وظيفه جابه جا 
كردن پول و همچنين جابه جايي اسكناس را دارند. شخص 
واسط ما هم كه وظيفه فروش ارز در بازار را داشت از همين 
كارگزاران بود و سابقه روش��ني هم داشت و از سال 94 با 
بانك مركزي همكاري مي كرد. مشخصاً در اين پرونده آمده 
است كارگزار بانك مركزي به مسوول روابط بين الملل بانك 
مركزي 2 عدد ساعت، سفر كيش و 30 ميليون تومان به 
عنوان رشوه داده است، كه اينها در سال 95 بوده است و در 

زمان ما نبوده است و ربطي به اقدام ما هم ندارد.
وي افزود: دادستان مي گفت كه در سال 96 شخصي كه 
در دفتر رياست جمهوري بوده اين كارگزار را به ما معرفي 
كرده است، اما مستنداتي كه اين مطلب را ثابت كند ارايه 
نمي دهد. اما ظلم بزرگ در اين پرونده اين است كه ما داريم 
به جامع��ه آدرس غلط مي دهيم. كارگزار و واس��ط بانك 
مركزي طبق دستوري كه از نهادهاي بالادستي و مرتبط 
)دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي و رييس جمهور وقت( 
گرفته بود طي 28 مرحله در 16 روز وظيفه اي كه بر عهده 

داشت يعني فروش ارز در بازار را به درستي انجام داد.
عراقچي در خصوص قاچاق ارز به كردستان عراق گفت: اين 
159 ميليون دلاري كه ما فروختيم كاملًا مشخص است 
كه به چه اشخاصي فروخته شده است، اگر اين افراد ارز را 
به كردستان عراق قاچاق كرده اند، دستگاه هاي امنيتي به 
راحتي مي توانند اين مساله را پيگيري كنند چرا كه ليست  
اسامي اين خريداران كاملًا شفاف و مشخص است. اينكه 
برخي مي گويند ما نظارت درس��ت بر فروش ارز توس��ط 
كارگزار نداشتيم، درست نيست و ما نظارت آني و لحظه اي 
داشتيم اما با فرض اينكه درست هم مي گويند كه ما نظارت 
نداشتيم، در صورتي بايد مورد بازخواست قرار بگيريم كه در 
اينجا سوءاستفاده اي رخ داده باشد؟ اما در اينجا كه ما بازار را 

كنترل كرديم و رانتي هم به وجود نياورديم.
وي در خصوص پيش بيني بحران ارزي در آن برهه افزود: 

من از نيمه مرداد 96 زماني كه رسما به معاونت ارزي بانك 
مركزي منصوب شدم، با توجه به شرايط كشور از همان زمان 
به صراحت به دولت اعلام كردم كه بحران ارزي قطعي است. 
بانك مركزي اختياري در نرخ ارز ندارد، توجه كنيد كه نرخ 
ارز معلول است و علت نرخ ارز به تنهايي قابل مديريت نيست. 
تلاقي عرضه و تقاضا قيمت ارز را مشخص مي كند. وقتي 
عرضه ارز ش��ما به دليل شرايط خاص كشور در آن روزها، 
كاهنده است ولي تقاضاي ارز از طرفي به علت سركوب نرخ 
ارز و پايين بودن نس��بي قيمت ها و از طرف ديگر به دليل 
انتظارات مردم از رشد ارز و تبديل دارايي ها به دارايي هاي 
غير ريالي و همچنين رشد نقدينگي و ناترازي بودجه، روز 
به روز فزاينده تر مي شود، بايد بپذيريد كه در بحران ارزي 
قرار داريد اين در حالي بود كه فضاي حاكم بر دولت اين بود 

كه نرخ ارز از يك عددي بالاتر نرود.

  به كرات به دولت و رييس جمهور 
درباره بحران ارزي هشدار داده بوديم

عراقچي اضافه كرد: دولت و بانك مركزي از سال 95 بايد 
مقابل اين سيل مي ايستاد. بخش عمده اي از هشدارهاي 
بانك مركزي از قبل از حضور من داده ش��ده بود. در اينجا 
دولت بايد روي عوامل تقاضاي ارز كار و آن را كم مي كرد. 
تقاضاي ارز عمدتا ناش��ي از سياست هاي تجاري است و 
بانك مركزي اختياري روي آن ن��دارد و در اختيار دولت 
است. سياست تجاري از سال 93 بر اين بود كه ورود تمامي 
كالاها آزاد باشد كه اين سياست تقاضاي ارز را بالا مي برد و 
بانك مركزي فقط مي توانست در اين رابطه هشدار بدهد. 
چيزي كه ما طبق روند عرضه و تقاضا و همچنين دستوري 
نگه داشتن نرخ ارز در يك عدد خاص كه رييس جمهور به 
صورت مكتوب داده بودند، مي ديدم، نويديه بحران ارزي 
قطعي را مي داد. بنابراين مهم ترين وظيفه بانك مركزي 
در آن زمان و هر زمان ديگر، وظيفه ديده باني و گزارشگري 
بود كه ما اين كار را به بهترين نحو انجام داديم و هيچ كس 
در دولت نمي تواند ادعا كند كه ما نمي دانستيم چه اتفاقي 
مي افتد يا بانك مركزي به ما گزارش و تحليل درست نداده 
بود. ما به كرات هشدار داده و همچنين راهكارها هم ارايه 
داده بوديم. معاون ارزي س��ابق بانك مركزي در رابطه با 
وظايف بانك مركزي گفت: وظيف��ه  ديگر بانك مركزي 
بعد از ديده باني و گزارش دادن اين است كه در جاهايي كه 
مي تواند با ورود خود كار بهتري انجام دهد مثلا نظارت خود 
را بيشتر كند يا بخشنامه ها و مقرراتي كه در اختيارش هست 
را انجام بدهد، ورود بكند. وظيفه ديگر بانك مركزي همين 
مداخله در بازار فردايي بود كه اين هم به پيشنهاد دبيرخانه 
شوراي امنيت ملي انجام گرفت. من به عنوان معاون ارزي 
بانك مركزي هم معتقد بودم كه اين اقدام يعني فروش ارز 
در آن موقع كار درستي بوده است و همچنين معتقد بودم 
كه اين كار از نظر قانوني در حيطه اختيارات من هست و البته 
دستور اين كار را هم داشتم و هيچ اخلال و سوءاستفاده اي 
در اينجا رخ نداده اس��ت. وي در ادامه افزود: اگر اصل اين 
سياست اشتباه بوده است و بانك مركزي نبايد كلا در بازار ارز 
مداخله مي كرده كه جاي بحث دارد، اما اينكه مي گويند 30 
ميليارد دلار طي 5 سال در زمان آقاي سيف مداخله در بازار 
صورت گرفته است، بايد توجه كنيم كه فقط 4-5 ماه آن 
5 سال در زمان مسووليت بنده بوده است، پس نفرات قبلي 
كه مداخله را در ابتدا شروع كرده اند چه؟ اينها آدرس غلط 
دادن و تحليل اشتباه است، بنابراين با اين تحليل اشتباه به 
راه حل درست هم نمي رسيم. همين تحليل و آدرس اشتباه 
است كه باعث مي شود وقتي آقاي همتي مسوول مي شوند 
مي گويند من در بازار هيچ مداخله اي نمي كنم و در نتيجه 
قيمت دلاراز 20 هزار تومان هم فراتر مي ورد سپس بعد از 
اخذ مجوز از س��ران سه قوه با مداخله اصلي بانك مركزي 

مي تواند دلار را كنترل كند.
عراقچي در خصوص فرار عامل واسط و كارگزار بانك مركزي 
گفت: واسط ما، دو بار دستگير شد كه بار دوم جلوي بانك 
مركزي اين فرد را دستگير كردند و اينكه مي گويند موقع 
فرار بوده حقيقت ندارد چرا كه اين فرد با بانك مركزي كار 
مي كرد، خود اين شخص در بار دوم دستگيري وثيقه 15 
ميليارد توماني گذاشته و آزاد ش��ده بود و از فرودگاه امام 
خميني)ره( به  طور رسمي از كشور خارج شد و رفت، يعني 
نمي شود اسم فرار را روي اين كار گذاشت چرا كه اين فرد 

ممنوع الخروج نبوده است.
وي در رابطه دليل انتخاب اين كارگزار براي همكاري با بانك 

مركزي گفت: ما براي اينكه در يك بازار غيررسمي فعاليت 
كنيم نياز به فردي داشتيم كه فعالان بازار ارز به او اعتماد 
داشته باشند، پس نمي توانستيم با هر كسي كار كنيم. ما 
ساز و كار هاي ديگر را هم امتحان كرديم مثلا با رييس كانون 
صرافان و چند صرافي و.... رايزني هايي كرديم كه به نتيجه 
نرسيديم. در آخر با توجه به شرايطي كه موجود بود به اين 
نتيجه رسيديم كه با اين كارگزار كار كنيم، البته اكثر افراد 
شرايط ما را قبول نمي كردند و نهايتا به اين فرد مشخص 
رسيديم. براي اينكه مش��خص شود اين فرد وابستگي يا 
مشكلي ندارد ما از نهادهاي امنيتي هم استعلام گرفتيم كه 
آنها هم اين شخص را تاييد كردند و ما كار را شروع كرديم. 
صحبتي كه ما با اين كارگزاران داشتيم اين بود كه به صورت 
ميانگين، دلاري دو تومان بابت حق الزحمه اين كار به آنها 
بدهيم كه در مجموع 330 ميليون تومان شد، كه قرار شد 
در هر مرحله واريزي كه اين كارگزار به بانك مركزي دارد 

اين مبلغ را از آن كم كند.

  باز هم دخالت در معاملات فردايي 
را انجام مي دهم

عراقچي گفت: من اگر همچنان به گذشته برگردم باز هم 
همين اقدام را انجام مي دادم چرا اعتق��اد دارم اگر در آن 
برهه اين كار را انجام نمي داديم قيمت ارز به بالاي 10 هزار 
تومان مي رفت. من يك كار درستي را كه طبق اختياراتم 
بود به خوبي انجام دادم. فضاي سال 96 كه بعد از انتخاب 
رييس جمهور و ش��عارهاي او رخ داده بود فضايي بود كه 
كه آقاي روحاني تاكيد داش��تند قيمت ارز تكان نخورد 
بنابراين چاره اي جز اين اقدام ما نبود. در بهمن 96 زماني 
كه پيش فروش سكه شروع شد، ابلاغ رسمي آمد كه بانك 
مركزي بايد پيش فروش ارز انجام بدهد، اما ما جلوي اين 
كار ايستاديم. دوره مسووليت من دو بخش دارد قبل و بعد 
از ابلاغ ارز 4200 توماني، بعد از ابلاغ ارز 4200 توماني كه 
معاون ارزي كاره اي نبود، اما قبل از ارز 4200 توماني كه 
6 ماه اول مس��ووليت من بود، چه ايرادي به ما وارد است؟ 
سامانه نيما و بازار متشكل ارزي به عنوان مهم ترين ابزار 
آقاي همتي زمان ما طراحي و اجرا شد كه تا قبل از من هيچ 
كدام از اين اتفاقات انجام نشده بود و حتي بعد از من هم اين 
سامانه ها كامل نشد. معاون ارزي سابق بانك مركزي اضافه 
كرد: كدام معاون ارزي اين ميزان هشدار در مورد بحران 
ارزي داده بود؟ ظرف 6 ماه 30 نامه به شخص رييس جمهور 
نوشتم كه اين نامه صرفا هشدار نبود بلكه راهكار هم ارايه 
داده بود. در دوره بعد از من قيمت ارز نوس��ان سنگيني را 
تجربه كرد، چرا كسي از مسوول وقت نمي پرسد كه چرا 
اين طور شده اس��ت؟ وظيفه معاون ارزي جز هشدار چه 
چيزي مي تواند باشد؟ وقتي مي خواهيم عملكرد كسي را 
بررسي كنيم بايد ببينيم چه ميزان اختيارات داشته است. 
هر تصميمي كه ما گرفتيم با پيوست كارشناسي بوده و تنها 
معاون ارزي هستم كه قبل از سمت تحصيلات مربوط به 
اين حوزه را داشتم، و سابقه كار در بازارهاي مالي را داشته ام. 
من گزارش روز به روزم را از زماني كه مسووليت را پذيرفتم، 

مي توانم ارايه بدهم.

  ايرادات اساسي
خبرگزاري مهر در 5 آبان 1400 به ايرادات اساسي حكم 
پرونده ارزي9۷ اشاره كرده بود. در اين گزارش به چهار ايراد 
اساسي رأي محكوميت مديران سابق بانك مركزي اشاره 
شده كه هر يك به تنهايي مي تواند بر اساس مواد 455، 464، 
469، 4۷4 و 4۷۷ قانون آيين دادرس��ي كيفري مصوب 
1394 موجب بي اعتباري رأي دادگاه ش��ود؛ در حقيقت 
هيات حاكمه پرونده به گونه اي رأي را انشا كرده است كه 
گويا هيچ قانوني در كشور حاكم نيست، اين در حالي است 
كه در استجازه مقام معظم رهبري به  شدت تاكيد بر رعايت 

قانون و انصاف و عدالت شده است.
ايراد اول؛ عدم توجه به لزوم وجود عنصر رواني براي تحقق 

جرم و حتي تصريح در راي بر حسن نيت متهمان
يكي از اركان اساسي لازم براي تحقق جرم اخلال در نظام 
اقتصادي كشور به استناد ماده 2 قانون مجازات اخلالگران 
در نظام اقتصادي كشور آن است كه مرتكبان قصد ضربه 
زدن به نظام يا مقابله با نظام يا علم به موثر بودن اقدامات 
در تحقق اين مقاصد داش��ته باش��ند. در راي مورد بحث 
نه تنها هيچ قسمتي از رأي به احراز اين ركن اساسي لازم 
براي تحقق جرم اختصاص نيافته بلكه در برخي موارد به 

وجود حسن نيت تصريح شده است: »لكن بانك مركزي از 
قواعدي كه خودش وضع كرده و با انجام معاملات فردايي 
در بازارهاي غيررسمي ارز سعي در كنترل نرخ ارز داشته 
است.« البته در بخش هاي مختلف ديگر رأي نيز به وضعيت 
اضطراري و افزايش هاي نرخ ارز در آن مقطع زماني اشاره 
شده است و تلويحا اتخاذ تصميمات فوري و فوق العاده براي 
كنترل بازار مورد پذيرش قرار گرفته است. همچنين لازم به 
تأكيد است كه اين تصميمات نيز بر اساس دستورات صريح 
رياست جمهوري وقت و دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي 
انجام ش��ده و هيچ يك از مقررات قانوني و مقررات بانك 

مركزي نيز نقض نشده است.

  ايراد دوم؛ نسخ ماده ۲۸ آيين نامه اجرايي 
قانون مبارزه با پولشويي مصوب ۱۳۸۸

زيربناي صدور كيفرخواست عليه متهمان پرونده ماده 28 
آيين نامه اجرايي قانون مبارزه با پولشويي مصوب 1388 
بوده كه بيان داشته است كه ارز بايد فقط از كانال صرافي ها و 
شبكه بانكي مجاز خريد و فروش شود. بازپرس پرونده با ارايه 
تفسير نادرست از اين ماده حقي براي بانك مركزي براي 
خريد و فروش ارز قائل نبوده و معتقد بود كه بانك مركزي 
كه خود مجوز فعاليت ارزي اعطا مي كند اگر بخواهد معامله 
ارزي انجام بدهد بايد بر اس��اس ماده فوق از طريق شبكه 
بانكي و صرافي ها اقدام كند كه اين تفسير با تفسير بانك 
مركزي و هيات وزيران كه اين ماده را وضع كرده اند، متفاوت 
بود و حتي استفساريه اي نيز در اين زمينه از دولت انجام شد 

كه بر نادرست بودن تفسير بازپرس پرونده تاكيد داشت.
با اين حال در زمان صدور راي، اين ماده نس��خ ش��ده ولي 
هيات حاكمه بدون توجه به اين مساله مهم به اين ماده به 
عنوان زيربناي محكوميت متهمان استناد كرده و رأي بر 
محكوميت صادر كرده است؛ در حالي كه پس از نسخ اين 
مقرره، اصلاح كيفرخواست ضروري بود يا حداقل هيات 
حاكمه با لحاظ اين تغيير بايد رأي صادر مي كرد. به عبارت 
حقوقي، در حال حاضر ركن قانوني )مهم ترين ركن در ميان 

اركان لازم براي تحقق جرم( مخدوش است.

  ايراد سوم؛ فقدان مستندات و ادله قضايي 
در سراسر راي

به صراحت ماده 2 قانون آيين دادرسي كيفري و ماده واحده 
قانون احترام به آزادي هاي مشروع و حفظ حقوق شهروندي 
راي بايد مستند و مستدل باشد، مستند بودن راي دو وجه 
دارد يك اينكه مستند به مواد قانوني باشد و وجه ديگر اينكه 
مستند به ادله قضايي باشد كه مبناي علم قاضي قرار بگيرد.

در حقيقت ماده 122 قانون مجازات اسلامي مصوب 1392 
علم قاضي را يقين حاصل از مستندات بين مي داند و قاضي 
نمي تواند كشف و شهود يا اعتقاد قلبي را مبناي علم خود قرار 
بدهد و بايد مستندات علم خود را بيان كند. مستندات مانند 
گزارش ضابطان، شهادت شهود، اعلام نظر كارشناسان، 
اظهارات مطلعان و... اس��ت. در سرتاس��ر راي به وقايع و 
اتفاقات و تصميماتي اشاره شده در حالي كه هيچ رفرنس و 
منبعي براي آنها بيان نشده است؛ براي مثال بيان شده كه 
ارز از كشور خارج شده در حالي كه هيچ منبعي براي اين 
ادعا بيان نشده و اساسا اين ادعا با فردايي بودن معاملات تا 
حدي متناقض بوده زيرا در معاملات فردايي معمولا فيزيك 
ارز مبادله نمي ش��ود و در اكثر موارد تسويه ريالي صورت 
مي گيرد. به طور مثال بيان شده است كه اين اقدام باعث 
افزايش نرخ ارز شده در حالي كه نه تنها مقايسه قيمت ها در 
دو تاريخ مختلف انجام نشده بلكه هيچ كارشناس يا ضابط 
يا شاهد يا مطلعي چنين مطلبي را تصديق نكرده و طبعا 
قضات محكمه از اخذ نظر كارشناس��ان اقتصادي در اين 

مساله پيچيده بي نياز نبوده اند.
  اي�راد چه�ارم؛ عدم اش�اره به ق�رار نقص 
تحقيقات صادره در پرونده و نتايج تحقيقات 

جديد.
در اثناي رسيدگي قضايي دادگاه ويژه تحقيقات دادسرا را 
ناقص تشخيص داده و با بيان چندين ايراد اساسي و مهم از 
دادسرا خواسته بود كه موارد نقص را تكميل و نتايج جديد 
را اعلام كند. در اين راي به اين مساله مهم كه نتايج جديد 
حاصله پس از قرار نقص تحقيقات چه بوده اشاره نشده است؛ 
سوال اين است كه اگر پرونده تكميل بوده چرا قرار نقص 
تحقيقات صادر شده و اگر تحقيقات ناقص بوده چرا نتايج 

جديد در رأي منعكس نشده است؟

اخباررويداد

ادامه از صفحه اول
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رييس جمهور پيش از سفر به 
تركمنستان براي شركت در اجلاس اكو:

رييسي به منظور ش��ركت در اجلاس پانزدهم سران 
كشورهاي عضو س��ازمان همكاري اقتصادي )اكو( در 

تركمنستان، شب گذشته به اين كشور سفر كرد. 
سيد ابراهيم رييسي و هيات عاليرتبه همراه، شنبه شب 
در بدو ورود به فرودگاه عش��ق آباد از س��وي قربان قلي 
بردي محمداف رييس جمهور تركنستان مورد استقبال 

رسمي قرار گرفت.
پانزدهمين نشست س��ران س��ازمان همكاري هاي 
اقتص��ادي )اكو(، يكش��نبه هفتم آذرم��اه به ميزباني 
تركمنستان برگزار مي شود و اين كشور رياست دوره اي 

اكو را عهده دار خواهد بود.
رييس جمهور در جريان اين س��فر، قرار است امروز با 
شركت و سخنراني در پانزدهمين اجلاس سران سازمان 
همكاري هاي اقتصادي )اكو(، مواضع و پيش��نهادات 
جمهوري اس��لامي ايران در زمينه تقويت مناسبات 
منطقه اي و بين المللي و افزايش س��طح همكاري ها و 
تبادلات اقتصادي كشورهاي عضو سازمان اكو را تشريح 
و تبيين كند. رييس��ي همچنين در اين سفر در ديدار 
با همتايان ش��ركت كننده در اجلاس، راه هاي توسعه 
و تعمي��ق روابط دوجانبه را مورد بحث و بررس��ي قرار 
مي دهد. ديدار با ايرانيان مقيم تركمنستان، تجار ايراني 
و ش��ركت كنندگان در اجلاس اكو از ديگر برنامه هاي 
س��فر رييس جمهور است. جمهوري اس��لامي ايران، 
تركيه، پاكستان، افغانستان، تركمنستان، قرقيزستان، 
ازبكس��تان، قزاقس��تان، تاجيكس��تان و جمه��وري 
آذربايجان، 10 عضو س��ازمان همكاري اقتصادي اكو 
را تشكيل مي دهند. رييس جمهور پيش از ترك تهران 
براي س��فر به تركمنستان و ش��ركت در پانزدهمين 
اجلاس سران سازمان همكاري هاي اقتصادي )اكو(، در 
جمع خبرنگاران با اشاره به شعار اين دوره از اجلاس اكو 
با عنوان »همراه هم باشيم، براي آينده اي بهتر« اظهار 
داشت: هدف از اين نشست مروري بر اقدامات انجام شده 

در گذشته و نيز تصميم گيري براي آينده است.
وي افزود: از اهداف اين سفر ديدارهاي دوجانبه اي است 
كه با سران كشورهاي عضو اكو انجام مي شود؛ از جمله 
سياست هاي مهم ما كه بارها اعلام كرده ايم، اين است 
كه نسبت به همكاري با كشورهاي همسايه و منطقه 
اولويت قائليم و معتقديم اين روابط مي تواند همواره در 
جهت ارتقاي مناسب اقتصادي موثر واقع شود و براي 

كشورهاي همسايه نيز اين نوع ارتباط موثر است.
رييس جمهور تأكيد كرد: ما سياست همسايگي را محور 
كارهاي مان قرار داده ايم و همواره براي آن فكر و برنامه 
داريم و در اين سفر با ميزبان محترم كه رييس جمهور 
كشور همسايه ما تركمنستان است، ديدار و گفت وگو 

خواهيم داشت.
رييسي خاطرنشان كرد: در ديدارهاي دوجانبه با مقامات 
تركمنستان در خصوص مساله مهم گاز و ترانزيت و ديگر 
مسائل مهم ميان دو كشور گفت وگو خواهيم كرد. وي 
با ابراز اميدواري در خصوص نتايج اين سفر گفت: فكر 
مي كنم اين س��فر در جهت همكاري هاي منطقه اي و 
ارتباط دوجانبه با كشورهاي همسايه، سفر موثري باشد.

براي شركت در نشست كميسيون 
مشترك برجام

مذاكره كننده ارشد ايران در راس هياتي براي شركت 
در دور آتي نشست كميسيون مشترك برجام وارد وين 

پايتخت اتريش شد.
به گ��زارش ايرن��ا، علي باق��ري كني رياس��ت هيات 
مذاكره كننده ايران در نشس��ت روز دوشنبه با اعضاي 

گروه 1+4 و اتحاديه اروپا را برعهده دارد.
مذاكره كننده ارشد ايران پيش از انجام اين سفر تصريح 
كرد كه لغو تمامي تحريم هاي مرتبط با برجام از جمله 
تحريم ه��اي اعمال ش��ده در چارچوب كارزار فش��ار 

حداكثري شرط لازم براي موفقيت در مذاكرات است.
وي در گفت وگويي با تاكيد بر مواضع ايران براي ادامه 
مذاكرات وين، هشدار داد كه گفت وگوها در صورتي كه 
تمام تحريم ها لغو نشود؛ با شكست روبرو خواهد شد. به 
گفته معاون سياسي وزير امور خارجه، هر گونه پيشرفت 
در مسير مذاكرات بايد با لغو همه تحريم هاي امريكا همراه 
باشد و تضميني مبني بر اينكه دولت آينده در واشنگتن 
يك بار ديگر مانند دونالد ترامپ رييس جمهوري سابق 

امريكا از توافق خارج نشود، وجود ندارد.
وي با اش��اره به رفتار غيرقانوني واشنگتن در خروج از 
توافقي كه پس از سال ها مذاكره به دست آمد، تصريح 
كرد: دريافت تضمين از طرف ديگر براي عدم خروج از 
توافق، عدم اعمال و اجراي تحريم هاي جديد و همچنين 
عدم بازگرداندن تحريم هاي پيشين براي جلوگيري از 
اين احتمال است كه بي نظمي سياسي در امريكا تاثير بر 

رفتار بين المللي اين كشور داشته باشد. 
باقري اظهار داش��ت: متاس��فانه، سياس��ت شكست 
خورده تداوم فشار حداكثري كه در دولت ترامپ آغاز 
ش��د، در دس��تور كار دولت بايدن باقي مانده است و او 
بايد تحريم ها را به منظور رها كردن خود از سردرگمي 
سياسي و تعقيب سياست هاي غير انساني و شكست 
خورده دولت ترامپ لغو كند. برنامه جامع اقدام مشترك 
)برجام( پس از 13 س��ال مذاكرات بين المللي فشرده، 
در تاريخ 23 تيرم��اه 1394 )14 ژوئيه 2015( منعقد 
ش��د. برجام يك هفته بعد با قطعنامه 2231 شوراي 
امنيت سازمان ملل متحد تأييد و به عنوان ضميمه الف 
به قطعنامه مذكور پيوست شد. اما پس از ورود دونالد 
ترامپ به كاخ سفيد در ژانويه 201۷ )دي ماه 1395( و 
پس از چند اقدام مقدماتي، نهايتاً با اتخاذ مواضع مغاير 
برجام، با خروج يكجانبه و غيرقانوني امريكا از اين توافق 
در 18 ارديبهشت 139۷ )8 مه  2018(، در دو مرحله 
تحريم هاي ثانويه آن عليه ايران بازگردانده شد. اجراي 
نامتوازنِ برجام از يك طرف و فشارهاي ناشي از اعمال و 
تشديد تحريم هاي يكجانبه امريكا از طرف ديگر، باعث 
شد تا يك سال پس از خروج امريكا از برجام، نهايتاً در 
تاريخ 18 ارديبهش��ت 1398 )8 مي 2019( شوراي 
عالي امنيت ملي جمهوري اسلامي ايران تصميماتي 
در راس��تاي متوقف كردن گام به گام اجراي اقدام هاي 
داوطلبانه تعهدات هسته اي با اعطاي فرصت هاي 60 
روزه به ديپلماس��ي، اتخاذ كند. ايران بارها اعلام كرده 
است اگر ساير طرف هاي باقي مانده در برجام تصميم 
بگيرند تعهدات خ��ود را مطابق با تواف��ق اجرا كنند، 
گام هاي مربوط به كاهش تعهدات برجامي ايران قابل 

بازگشت خواهد بود.

اوليانوف: تركيب هيات مذاكره كننده ايران 
در وين نشان دهنده جديت تهران است

نماينده روسيه در سازمان هاي بين المللي در وين در 
صفحه توييترش از برگزاري اولين نشس��ت دوجانبه 
غيررس��مي طرف هاي برج��ام پيش از آغاز رس��مي 
مذاكرات وي��ن خبر داد. به گزارش ايس��نا، ميخاييل 
اوليانوف، نماينده روسيه در سازمان هاي بين المللي در 
وين در صفحه توييترش نوشت: اولين نشست غيررسمي 
دوجانبه در وين و جهت آمادگي براي از سرگيري رسمي 
مذاكرات احياي برجام]توافق هسته اي[ در روز دوشنبه 
برگزار شد. رسيدن به توافق در اين زمينه به تلاش هاي 
قابل توجهي احتياج خواهد داشت. او همچنين درباره 
تيم مذاكره كننده ايران گفت: تركيب هيات جديد ايران 
در مذاكرات وين بسيار تاثيرگذار است. بايد آن را گواه نيت 
جدي]ايران[ تعبير كرد. اوليانوف روز جمعه خبر داده بود 
نشست هاي غيررسمي طرف هاي مذاكره كننده در وين 
جهت ايجاد آمادگي براي ازسرگيري رسمي مذاكرات 

آخر هفته ]شنبه و يكشنبه[ برگزار خواهد شد.

دستور رهبر انقلاب براي بازنگري پرونده معاون اسبق ارزي بانك مركزي 

دفاعِ عراقچي
تيم مذاكره كننده ايران 

وارد وين شد

 خود و خانواده شان مراقبت كنند تا مسوولان بتوانند 
اطلاعات بيشتري در خصوص سويه جديد بيماري 
به دس��ت بياورند. زدن ماس��ك، تزريق واكسن و 
جلوگيري از دورهمي هاي ش��لوغ، بايد همچنان 
مورد توجه قرار بگيرد تا اتمس��فر سلامت جامعه 
همچنان در وضعيت باثبات قرار داش��ته باشد. در 
اين ميان يكي از مهم ترين اقداماتي كه مي بايست 
از س��وي خانواده ها مورد توجه ق��رار گيرد، تزريق 
واكسن است. متاس��فانه برخي افراد و جريانات با 
اس��تفاده از ابزارهاي رسانه اي در خصوص واكسن 
شبهه افكني مي كنند كه اين روند برخلاف منافع 
عمومي كشور است. ارزيابي هاي دقيق كارشناسي 
گوياي اين واقعيت اس��ت كه بعد از تزريق واكسن 
عمومي در كشور، ش��رايط مهار بيماري با سرعت 
بيش��تري پيش رفته است. اين روند بايد با سرعت 
بيشتري تداوم پيدا كند و نهضت تزريق واكسن بايد 
از سوي خانواده ها ترويج شود تا روند كاهش بيماري 
تسريع شود. مردم مطمئن باشند كه مسوولان با 
دقت و با حساسيت هاي فراوان گزارش هاي مرتبط 
را رصد مي كنن��د و در صورت نياز تصميمات لازم 
براي حفاظت از سلامتي مردم را اتخاذ خواهند كرد.

سويه هاي جديد كرونا؟

اولويت ارتقاي همكاري هاي 
منطقه اي با كشورهاي همسايه است

روس��اي قواي مجريه، مقننه و قضاييه بر اقدامات 
اجرايي براي حل مشكلات اقتصادي تاكيد كردند. 
به گزارش ايسنا، در نشست هفتگي سران سه قوه 
كه عصر ديروز به ميزباني قاليباف در محل مجلس 
شوراي اس��لامي برگزار ش��د مهم ترين مسائل و 
موضوعات ملي مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. 
ابراهيم رييس��ي رييس جمهوري، غلامحس��ين 
محس��ني اژه اي رييس قوه قضايي��ه و محمدباقر 
قاليباف رييس مجلس ش��وراي اس��لامي در اين 
نشست درباره سياست هاي سه قوه براي حل وفصل 
مشكلات اقتصادي و بهبود معيشت مردم و راه هاي 
پشتيباني و همراهي در اين زمينه تبادل نظر كردند.

 تاكيد سران قوا
 بر حل مشكلات اقتصادي

انتش��ار اخبار مرتبط با ظهور سويه جديد ويروس 
كرونا در برخي كش��ورهاي آفريقايي بازار نفت را 

نگران كرده و قيمت را 10 دلار پايين آورد.
به گزارش فارس به نق��ل از بلومبرگ، قيمت نفت 
برنت در معاملات اخير بازار جهاني انرژي، 9.5 دلار 

سقوط كرد و به ۷2.۷2 دلار رسيد.
قيمت نفت امريكا هم 10.24 دلار ريخت و با معادل 
13 درصد سقوط 68.15 دلار دست به دست شد.

به گزارش پايگاه رس��مي س��ازمان كش��ورهاي 
صادركننده نفت،اوپك، هر بشكه نفت توليدي اين 
سازمان در آخرين مبادلات بازار 81.81 دلار خريد و 
فروش شده كه پيش بيني مي شود با اتفاقات ساعات 

اخير قيمت نفت اوپك هم تا ۷2 دلار ريخته باشد.
به گزارش رويترز، اين بزرگ ترين س��قوط روزانه 
قيمت نفت در بازار جهاني از آوريل س��ال 2020 

تاكنون به شمار مي رود. 
دليل سقوط قيمت اين بود كه اين نگراني در بازار 
ايجاد شد كه با ظهور سويه جديد كرونا در آفريقا و 
شيوع احتمالي آن در ديگر كشورهاي جهان ممكن 
اس��ت بازار با مازاد عرضه در س��ه ماه نخست سال 

2022 روبرو شود.
س��ازمان بهداشت جهاني نام اين س��ويه جديد را 
اوميكرون گذاشته و بس��ياري از كشورها در حال 
ممنوع كردن ورود مس��افران از كشورهاي جنوب 

آفريقا هستند.
امريكا، كانادا، انگليس و ديگر كش��ورهاي اروپايي 
از جمله كشورهايي هستند كه به سرعت دست به 

محدود كردن تردد با كشورهاي آفريقايي زده اند.

سقوط ۱0 دلاري قيمت نفت در 
بازار جهاني با ظهور كروناي جديد



گروه بانک و بیمه | محسن شمشیری |
بانک مرکزی در بخشنامه ای به صرافی های سراسر کشور 
اعلام کرد: میزان ارز مسافرتی و ارز موردنیاز برای شرکت 
در دوره های آموزشی و پژوهشی از دو هزار یورو به دو هزار 

و ۲۰۰ یورو افزایش یافته است.
درحالی که در روزهای اخیر نابه سامانی هایی در بازار ارز 
به دلیل شکل گیری صف مقابل صرافی ها برای دریافت 
س��همیه ۲۲۰۰ یورو ش��کل گرفت، بان��ک مرکزی در 
بخشنامه ای به شبکه صرافی های کشور ضمن تأکید بر 
تداوم روند تخصیص ارز به صورت اس��کناس با مصارف 
خدمات��ی ۲۵ گانه، از صرافی ها خواس��ته درصورتی که 
متقاضیان درخواس��ت خرید ارز ب��رای مصارفی به جز 
مصارف تعریف شده در فهرس��ت مذکور دارند، به بانک 
مرکزی اعلام کنند.در روزهای اخیر صف های طولانی در 
بازار ارز مقابل صرافی ها شکل گرفت که دلیل آن تخصیص 
۲۲۰۰ سهمیه ارزی به هر کارت ملی و اختلاف قیمت ارز 
در صرافی ها و بازار آزاد بود. این موضوع، زمانی خطرناک 
ش��د که عده ای ارزهای خریداری شده از صرافی ها را در 
ب��ازار آزاد فروختند و اختلاف قیم��ت ارز در صرافی ها و 
بازار آزاد موجب شد برخی دلالان از این محل سود ببرند. 
بدین منظور از آنجا که در پی تحریم ها، کشور راه سختی 
برای درآمدهای ارزی دارد و منابع ارزی موجود نیز بسیار 
ارزشمند هستند، موجی از انتقادات به بانک مرکزی شکل 
گرفت که چرا باید در شرایط فعلی بازار ارز، به کد ملی افراد 
ارز داده شود و یا اینکه نباید تدابیری اندیشه شود تا خرید 
دلار با نرخ صرافی و فروش آن در بازار آزاد س��ود چندانی 
نداشته باشد؟علاوه بر این، برخی از کارشناسان به بانک 
مرکزی این انتقاد را وارد می کنند که چرا قیمت دلار در 

صرافی ها را برابر با قیمت بازار آزاد نمی کند؟ 
در این زمینه، بانک مرکزی در بخش��نامه ای که به 
ش��بکه صرافی های کش��ور ابلاغ کرده است، ضمن 
تأکید بر تداوم روند تخصیص ارز بصورت اس��کناس 
با مصارف خدماتی ۲۵ گانه، از ش��بکه صرافی های 
کشور، خواسته درصورتی که متقاضیان درخواست 
خرید ارز برای مصارفی به جز مصارف تعریف ش��ده 
در فهرست مذکور دارند، به بانک مرکزی اعلام کنند.

براس��اس ابلاغی��ه بان��ک مرک��زی، تخصی��ص ارز در 
سرفصل های خدماتی شامل ارز مسافرتی، زیارتی، درمانی، 
دانشجویی و دانش آموزی، هزینه شرکت های هواپیمایی 
ایرانی، هزینه شرکت های بیمه ایرانی، هزینه شرکت در 
نمایشگاه های خارجی، هزینه حقوق و مزایای کارکنان 
خارجی ش��اغل در ایران، رانندگان ترانزیت، برگزاری 
همایش های بین المللی و اعطای جوایز جشنواره ها، 
آزمایش های علمی و گواهینامه های بین المللی، خرید 
 امتیاز پخش فیل��م، فرصت مطالعاتی، حق عضویت و 
ثبت نام در سازمان های بین المللی و چاپ مقالات علمی، 
شرکت های اعزام کننده زائران به عتبات عالیات و عمره 
مفرده، ثبت نام در آزمون های بین المللی، حق الوکاله 
دعاوی خارجی، هزینه اشتراک شبکه های اطلاعاتی، 

شرکت در دوره های آموزشی و پژوهشی خارج از کشور، 
شرکت در امتحانات علمی و تخصصی خارج از کشور، 
خدمات کنسولی سفارتخانه های خارجی، هزینه های 
ارزی شرکت های مسافرتی و گردشگری، هزینه های 
حمل و ترانزیت و توزیع محموله های پستی و تبدیل 
 مانده ریالی ناشی از خرید ارز اتباع خارجی و ارز مأموریتی، 
کما فی السابق و بدون تغییر در شرایط فروش ارز ادامه 
دارد، ضمن اینکه میزان ارز مسافرتی و ارز موردنیاز برای 
شرکت در دوره های آموزشی و پژوهشی نیز از ۲۰۰۰ 

یورو به ۲۲۰۰ یورو افزایش یافته است.

    شرط اعطای سهمیه ۲۲۰۰ ارز 
در بخشنامه بانک مرکزی، تصریح شده است صرافان 
صرفا مجاز به تخصیص ارز در س��رفصل های اعلامی 
هستند و درصورتی که س��رفصل خدماتی موردنیاز 
متقاضیان در سرفصل های اعلامی وجود ندارد، بانک 
مرک��زی آمادگی دارد مراتب را حس��ب اعلام کانون 

صرافان، بررسی و در این خصوص اقدام کند.
بان��ک مرکزی اعلام کرد که طی ماه ه��ای اخیر، بارها 
گزارش ه��ای مختل��ف از سوءاس��تفاده دلالان از ارز 
تخصیص یافته در سرفصل نامشخص خدماتی در بازار با 
روش هایی همچون استفاده از کارت های ملی اشخاص 
متعدد برای خرید این ارز از شبکه صرافی های مجاز و 
فروش در بازار غیررسمی منتشر شده است.در برخی از 

این موارد، حتی دلالان با اتوبوس، اقدام به انتقال افراد 
مختلف از سایر شهرها با هدف استفاده از کارت ملی و 
دریافت ارز از آنها در ازای پرداخت مبالغ جزئی، با هدف 
سوداگری و فروش ارز در بازار غیررسمی به قیمت های 
بالاتر کرده بودند که همین امر، از علل ایجاد التهاب در 
بازار ارز با هدف سوداگری و کسب سودهای نامتعارف 
در این بازار بود.بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
طی ماه های اخیر، بارها به روند مطلوب تأمین نیازهای 
ارزی متقاضیان در بازار ارز، به صورت اس��کناس و ارز 
تجاری اشاره کرده است.براساس این گزارش ها، رشد 
قابل توج��ه معاملات ارز به صورت اس��کناس، در بازار 
متش��کل ارزی و معاملات ارز تج��اری در بازار نیما، از 
ابتدای سال جاری تاکنون، نسبت به سال گذشته، به 
وضوح حاکی از وضعیت مطلوب تأمین نیازهای ارزی 
متقاضیان در کشور، علیرغم برخی فضاسازی های روانی 
در این بازار است. بانک مرکزی در ماه های اخیر، بارها 
به روند مطلوب تأمین نیازهای ارزی متقاضیان در بازار 
ارز، به صورت اس��کناس و ارز تجاری اشاره کرده است. 
براساس آخرین گزارش این بانک میزان معاملات ارز در 
سامانه نیما یا همان سامانه ای که در آن، نیاز ارزیِ وارد 
کنندگان تامین می شود در دوره منتهی به هفته سوم 
آبان ماه به س��ه میلیارد و ۷۱۵ میلیون دلار رسید.این 
روند، نشان دهنده افزایش ۷۰ درصدی در این مدت و 
حاکی از بهبود تامین ارز مورد نیاز وارد کنندگان است، 

به طوری که میزان معام��لات از ۴۱۸ میلیون دلار در 
هفته دوم مهر به ۷۲۷ میلیون دلار در هفته سوم آبان 
افزایش یافته است.  همزمان با افزایش حجم معاملات، 
روند قیمتی در سامانه نیما، به طور نسبی کاهش یافته و 
از ۲۳ هزار و ۴۱۵ تومان به ۲۳ هزار و ۲۶۲ تومان رسیده 
است.   در بازار متشکل ارزی یا همان بازار صرافی ها نیز 
که به عنوان مرجع معاملات ارز به صورت اسکناس در 
کشور شناخته می شود، در یک ماه گذشته، حدود ۲۸۲ 
میلیون و ۴۹۳ هزار دلار اسکناس با میانگین هر دلار، ۲۶ 
هزار و ۸۱۰ تومان معامله شد.حجم ارز اسکناس عرضه 
شده در این بازار هم، روند افزایشی داشته و از ۲۵ میلیون 
و ۲۱۰ هزار دلار، به ۵۶ میلیون و ۶۶۷ هزار دلار رسیده 
که نشان دهنده بهبود روند تامین ارز و عرضه اسکناس 

مورد نیاز متقاضیان در این بازار است.
اگرچه سیاست بانک مرکزی از اعطای ارز سهمیه ای 
برای هر کد ملی کاهش فشار روی بازار ارز و متعادل 
کردن قیمت هاست اما این امر سبب ایجاد بازار سیاه 
شده است. در ماه های اخیر گزارش هایی درخصوص 
سوءاستفاده از ارز سهمیه ای و فروش آن به نرخ آزاد 
منتشر شده است. به این صورت که برخی با پرداخت 
مبالغ جزئی به افرادی که نه تنها نیازی به خرید ارز 
سهمیه ای ندارند و از سوی دیگر توان مالی خرید را 
نیز ندارند، با هدف س��وداگری و ف��روش ارز در بازار 

غیررسمی به قیمت های بالاتر می کنند.

نگاهيادداشت

خبر

3  يكشنبه 7 آذر 1400    22 ربيع الثاني 1443  سال هشتم    شماره   Sun. Nov 28. 2021  2091  بانك و بيمه

خاندوزي: خود تحريمي هاي 
داخلي را بايد كاهش دهیم

 وزیر امور اقتص��ادي و دارایي گفت: یكي از مهم ترین 
مشكلات كشور مساله خودتحریمي داخلي است كه در 
زمینه هاي مختلف وجود دارد اما تقریباً مصادیق مشابه 
یكدیگر دارد كه باید با راهكارهایي آن را كاهش دهیم. 
اگر تا ۲۷ سال دیگر هیچ پروژه جدیدي تعریف نشود باز 
هم براي اجرا پروژه داریم و مسائل مختلفي باعث این 
وضع شده است.احس��ان خاندوزي در جلسه شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي اس��تان گلستان 
اظهار كرد: دو موضوع تسهیل عام و تشویق خاص همواره 
مورد توجه دولت سیزدهم است و باید در فعالیت هاي 
تولیدي زمینه براي ورود همه به اقتصاد را فراهم كنیم 
و از سوي دیگر حمایت هاي لازم را براي تولید كنندگان 
داشته باشیم.داریم در نقطه تماس دستگاه هاي اجرایي 
و تولیدكنن��دگان هزینه ه��ا را به حداقل برس��انیم و 
سیاست هاي مانع فعالیت هاي تولیدي را از میان برداریم.

وزیر امور اقتصادي و دارایي یادآور شد: باید فعالیت هاي 
اقتصادي براي كساني كه وارد عرصه فعالیت اقتصادي 
مي ش��وند با كمترین هزینه زمان��ي و صرف وقت رقم 
بخورد.بود و نبود ارز ۴۲۰۰ توماني در نوع واردات و نوع 

محصولات تولیدي داخل تعیین كننده است.

خبر

تشكیل كارگروه ويژه حل مشكل 
موسسه اعتباري كاسپین

وزیر امور اقتصادي و دارایي با اشاره به پیگیري مكرر 
مردم و نمایندگان  استان گلستان پیرامون سرنوشت 
موسسه مالي و اعتباري كاس��پین، گفت: كارگروه 
ویژه اي را براي رسیدگي به این پرونده و حل موضوع 
تشكیل داده ایم.سید احسان خاندوزي پنجم آذرماه 
در حاشیه جلسه ش��وراي اداري استان گلستان در 
جمع خبرنگاران با اش��اره به اینكه از حیث بررسي 
و پیش��برد برنامه ها سفر بس��یار خوبي را پشت سر 
گذاشتیم، اظهار كرد: ضمن معرفي آقاي سید حسن 
ملك حس��یني به عنوان مدیر اجرایي منطقه آزاد 
تجاري اینچه برون از ظرفیت ها و فرصت هاي موجود 
در این منطقه بازدید كردیم.وي با بیان اینكه توافقات 
خوبي ب��راي طراحي و اجراي ط��رح جامع منطقه 
آزاد اینچ��ه برون صورت گرفت، اف��زود: باید تلاش 
كنیم با بهره مندي از مزیت هاي استان براي توسعه 
زیرساخت ها و فراهم سازي بستر صادرات اقدام كنیم.

وزیر امور اقتصادي و دارایي از رایزني و گفت وگو با 
وزیر نیرو براي تكمیل پروژه سیكل تركیبي علي آباد 
كتول خبر داد و گفت: سال هاي طولاني است كه 
این پروژه بدون تصمیم جدي به سرانجام مطلوب 
نرسیده است.خاندوزي با بیان اینكه با كمك شركت 
س��رمایه گذاري تامین اجتماعي یا همان شس��تا 
اقدامات خوبي را در اس��تان گلستان رقم خواهیم 
زد، ادامه داد: یكي از این اقدامات راه اندازي و تجهیز 

پروژه دامداري ۶ هزار راسي در استان خواهد بود.

افزايش فاصله تورمي دهك ها 
در آبان ۱۴۰۰

مركز آمار ایران شاخص قیمت مصرف كننده كل كشور 
بر اساس دهك هاي هزینه اي در آبان ماه ۱۴۰۰ را منتشر 
كرد كه براساس آن فاصله تورمي دهك ها نسبت به ماه 
قبل ۰.۴ واحد درصد افزایش داشته است.بر اساس اعداد 
مربوط به تورم در میان دهك هاي مختلف هزینه اي، 
فاصله تورمي دهك ها در این ماه به ۳، ۲ درصد رسید كه 
نسبت به ماه قبل )۲.۸ درصد( ۰.۴ واحد درصد افزایش 
داشته است. فاصله تورمي در گروه عمده »خوراكي ها، 
آشامیدني ها و دخانیات« نسبت به ماه قبل ۱.۱ واحد 
درصد كاهش و گ��روه عمده »كالاهاي غیر خوراكي و 
خدمات« نس��بت به ماه قبل ۲.۸ واحد درصد كاهش 
را نش��ان مي دهد.محدوده تغییرات تورم دوازده ماهه 
در گروه عمده »خوراكي ها، آشامیدني ها و دخانیات« 
بین ۶۰، ۵ درصد براي دهك هاي دوم و س��وم تا ۵۸.۷ 
درصد براي دهك دهم اس��ت. نرخ تورم كل كشور در 
آبان ماه ۱۴۰۰ برابر ۴۴، ۴ درصد است كه در دهك هاي 
مختلف هزینه اي در بازه ۴۴.۰ درصد براي دهك هاي 
هش��تم و نهم تا ۴۷.۲ درصد براي دهك دوم نوس��ان 
دارد. محدوده تغییرات تورم دوازده ماهه در گروه عمده 
»خوراكي ها، آشامیدني ها و دخانیات« بین ۶۰.۵ درصد 
براي دهك هاي دوم و سوم تا ۵۸.۷ درصد براي دهك 
دهم است. همچنین اطلاع مذكور در مورد گروه عمده 
»كالاهاي غیرخوراكي و خدم��ات« بین ۴۱.۲ درصد 

براي دهك دهم تا ۳۳.۹ درصد براي دهك اول است.

میزان ارز مسافرتی به 2200 يورو افزايش يافت

شرایط افزایش تخصیص ارز مسافرتی و آموزشی به ۲۲۰۰ یورو 

 دلار صرافي به كانال 2۶  هزار تومان بازگشت

كاهش معنادار قیمت ارز در بازار
گروه بانك و بیمه | محسن شمشیري |

در بازار ارز آزاد، قیمت دلار نس��بت به اواخر هفته گذشته 
كه به بالاي ۲۹ هزار تومان رس��یده ب��ود، كاهش یافته و 
قیم��ت دلار ۲۸ هزار و ۶۵۹ تومان، قیمت یورو ۳۲ هزار و 
۴۲۱ توم��ان، پوند انگلیس ۳۹ هزار و ۱۳۶ تومان و درهم 
امارات ۷ هزار و ۷۹۸ تومان اعلام شده است.نرخ هر دلار در 
صرافي هاي بانكي )شنبه، ۶ آذرماه( با ۷۳۵ تومان كاهش 
نسبت به روز گذشته به ۲۷ هزار و ۱۸ تومان رسید. قیمت 
فروش یورو در مقایس��ه با روز كاري گذشته )پنجشنبه، 
چه��ارم آذرماه( با ۲۰۲ تومان افزای��ش، برابر با ۳۱ هزار و 
۴۱۰ تومان بود. همچنین قیمت خرید هر دلار ۲۶ هزار و 
۴۸۳ تومان و نرخ خرید هر یورو نیز ۳۰ هزار و ۷۸۸ تومان 
اعلام شد. بهاي خرید دلار در بازار متشكل ارزي ۲۶ هزار 
و ۲۶۷ تومان و نرخ ف��روش آن ۲۷ هزار و ۵۱۵ تومان بود.

این در حالي است كه نرخ خرید یورو در این بازار ۳۰ هزار و 
۸۱۸ تومان و نرخ فروش آن نیز ۳۱ هزار و ۹۸ تومان اعلام 
شد.همچنین در سامانه نیما در معاملات روز پنجشنبه، 
حواله یورو به قیمت ۲۶ هزار و ۵۸۸ تومان فروخته و حواله 
دلار به بهاي ۲۳ هزار و ۵۲۵ تومان معامله ش��د.ارزش هر 
قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح جدید ب��ا افزایش ۹۰ 
هزار توماني قیمت نسبت به روز كاري گذشته به رقم ۱۲ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رس��ید و سكه تمام بهار آزادي 
طرح قدیم به قیمت ۱۲ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان معامله 
شد.نیم سكه بهار آزادي ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، ربع 
سكه س��ه میلیون و ۷۵۰ هزار تومان و سكه یك گرمي ۲ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان قیمت خورد.در بازار طلا نیز نرخ 
هر گرم طلاي ۱۸ عیار به یك میلیون و ۲۵۴ هزار تومان 
رسید و قیمت هر مثقال طلا نیز پنج میلیون و ۴۳۳ هزار 
تومان شد.همچنین اونس جهاني طلا با یك دلار و ۴۰ سنت 
افزایش نسبت به روز گذشته معادل یك هزار و ۷۹۲ دلار 
و ۵۰ سنت ارزش گذاري شد.بهاي دلار امریكا در معاملات 
اولین روز هفته، با افت قابل توجهي همراه شده است. رصد 
معاملات ارزي در نخس��تین روز هفته )ش��نبه ۶ آذرماه 
۱۴۰۰( بیان گر افت شاخص ارزي در صرافي هاي بانكي و 
مجاز است. این در حالي است كه در هفته گذشته به دنبال 
جوسازي منفي نوسان گیران، نرخ دلار بازار آزاد با افزایش 
مواجه شد و در پي آن نیز بازارساز براي كاهش فاصله بین 
نرخ آزاد و صرافي هاي بانكي، به افزایش نرخ خرید و فروش 
ارز به ویژه دلار اقدام كرد.حال این روند در ش��روع هفته، 
معكوس شده اس��ت؛ به گونه اي كه بر اساس جدیدترین 
نرخ هاي اعلام ش��ده در صرافي هاي بانكي و مجاز سطح 

كشور، قیمت خرید و فروش دلار و یورو نسبت به پایان هفته 
قبل، با كاهش محسوسي همراه است. بر اساس این گزارش؛ 
هم اكنون هر اسكناس دلار امریكا در صرافي هاي مذكور، 
به نرخ ۲۶۲۸۵ تومان از مردم خریداري مي شود و در مقابل 
به قیمت ۲۶۸۱۶ تومان به متقاضي دریافت دلار فروخته 
مي شود كه نسبت به روز پنج شنبه، ۹۳۷ تومان ارزان تر شده 
است.همچنین در این صرافي ها، هر اسكناس یورو به نرخ 
۳۰۵۹۰ تومان از مردم خریداري و در مقابل با افت بیش از 
۴۰۰ توماني نسبت به پایان هفته قبل، به قیمت ۳۱۲۰۸ 
تومان به متقاضي دریافت یورو فروخته مي شود.كاهش 
نرخ دلار و یورو در معاملات در شرایطي است كه در ساعات 
ابتدایي بازار، بانك مركزي در بخش��نامه اي كه به شبكه 
صرافي هاي كش��ور ابلاغ كرد، ضمن تأكید بر تداوم روند 
تخصیص ارز به صورت اسكناس با مصارف خدماتي ۲۵ گانه، 
از شبكه صرافي هاي كشور خواست درصورتي كه متقاضیان 
درخواست خرید ارز براي مصارفي، به جز مصارف تعریف 
شده در فهرست مذكور دارند، به بانك مركزي اعلام كنند. 
همچنین در این بخشنامه آمده است »میزان ارز مسافرتي 
و ارز موردنیاز براي شركت در دوره هاي آموزشي و پژوهشي 

نیز از ۲۰۰۰ یورو به ۲۲۰۰ یورو افزایش یافته است.«

    بدترين ريزش دلار در دوماه اخیر
ش��اخص دلار بدترین ریزش روزانه دو م��اه اخیر خود را 
تجربه كرد. به گزارش بلومبرگ، پس از آنكه مقامات هنگ 
كنگي اعلام كردند تس��ت كروناي دو مسافر بازگشته از 
آفریقا پس از چهار روز در حالي مثبت شده است كه جواب 
تست نخست منفي بود، سازمان بهداشت جهاني بار دیگر 
وضعیت اضطراري اعلام كرد. امریكا، اتحادیه اروپا و بسیاري 
از كش��ورهاي دیگر پروازها از مبدا كشورهاي آفریقایي را 
تعلیق كرده اند. در بازار ارز نیز نگراني از سویه جدید كرونا 
تمایل معامله گران را بار دیگر به سمت خرید ارزهاي امن 
نظیر فرانك سوییس سوق داده است. وزارت بازرگاني امریكا 
آمار نهایي رشد اقتصادي سه ماهه س��وم امسال را اعلام 
كرد كه بر این اساس نرخ رشد اقتصادي این كشور مثبت 
۲.۱ درصد اندازه گیري شده كه این رقم ۴.۶ درصد كمتر 
از رش��د سه ماهه قبل و ۰.۶ درصد كمتر از نرخ رشد پیش 
بیني شده قبلي بوده است. این رشد اقتصادي كه چهارمین 
رشد فصلي متوالي ثبت شده این كشور بوده است، بیش از 
همه تحت تاثیر رشد بخش سرمایه گذاري ثابت قرار گرفته 
كه رشد آن ۴.۱ درصد اندازه گیري شده است.شاخص دلار 
كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهاني را اندازه 

مي گیرد، در معاملات با ۰.۷۲ درصد كاهش نسبت به روز 
گذشته، در س��طح ۹۶.۰۷۸ واحد بسته شد.شاخص دلار 
معمولا در برابر شش ارز مهم جهاني یا ۱۰ ارز برتر جهاني 
بیان مي شود كه شاخص دلار در بردارنده تغییرات قیمتي 
دلار مقابل ارزهاي یورو، پوند انگلی��س، روپیه هند، دلار 
استرالیا، دلار كانادا، دلار سنگاپور، فرانك سوییس، رینگیت 
مالزي، ین ژاپن و یوان چین است.در حالي كه كشف سویه 
جدید ویروس كرونا موجب ش��ده تا سرمایه گذاران روانه 
بازارهاي امن شوند، قیمت طلا روز جمعه شاهد رشد بود 
و مجددا به رقم بالاي ۱۸۰۰ دلار باز گش��ت.بر اساس این 
گزارش، قیمت هر اونس طلا در پایان معاملات دیروز با ۰.۷۷ 
درصد افزایش به ۱۸۰۲ دلار و ۵۹ سنت رسید. قیمت فلز 
زرد در پایان معاملات آتي دیروز براي تحویل در ماه فوریه 
با ۰.۰۷ درصد رش��د به ۱۷۸۸ دلار و ۱۰ س��نت رسید.در 
حال حاضر اطلاعات چنداني در مورد سویه اومیكرون كه 
در آفریقاي جنوبي، بوتسوانا و هنگ كنگ مشاهده شده در 
دسترس نیست. اما خبرها در مورد این سویه سبب شده تا 
اتحادیه اروپا، انگلیس و هند مقررات سختگیرانه تري را در 
مبادي ورودي به اجرا بگذارند و ارزش س��هام در بازارهاي 
اروپایي بدترین عملكرد روزانه در طي بیش از یك س��ال 
گذشته را تجربه كند.شاخص ارزش دلار دیروز نیم درصد 
افت داشت و موجب ارزان تر ش��دن طلا براي خریداراني 
ش��د كه از ارزهاي خارجي اس��تفاده مي كنند. سوددهي 
اوراق قرضه ده ساله خزانه داري امریكا نیز كاهش داشت.

الكس��اندر زومپفه تحلیلگر بازار طلا در موسسه هرائوس 
گفت: »نامشخص بودن تبعات احتمالي سویه جدید ویروس 
به بازارهاي یادآوري مي كند كه شیوع كرونا هنوز به اتمام 
نرسیده است.«وي افزود: »در این فضا قیمت طلا همچنان 
افزایشي خواهد بود و فعلا موضوع انقباضي شدن سیاست 

پولي به موضوعي با اهمیت كمتر تبدیل خواهد شد.«

    اخبار مثبت هیجانات بازار ارز را
 تعديل كرد

در حالي در چند روز گذشته قیمت دلار خیز برداشته و وارد 
كانال ۲۹ هزار توماني شده بود اما اخبار مثبتي كه درباره 
وضعیت ارزي كشور شنیده مي شود، این ترمز را كشید. 
طي هفته هاي اخیر در حالي شاهد تغییر و تحولات در بازار 
ارز بودیم كه به نظر مي رسد سیاست هاي دولت سیزدهم 
درباره كنترل نرخ و دسترسي بیشتر به منابع ارزي نتیجه 
بخش بوده است. این در حالي است كه براساس آمار بانك 
مركزي عرضه ارز در سامانه نیما از فروردین تا آبان امسال 

با رشد بیش از ۶۰ درصدي روبرو بود كه قطعا تاثیر مثبت 
خود را بر بازار ارز خواهد گذاشت. حجم فروش ارز توسط 
صادركنندگان در سامانه نیما طي هشت ماه سال ۱۴۰۰، 
۱۸.۱ میلیارد دلار بوده است كه این میزان حدود ۶۹ درصد 
نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش داشته است. حجم 
فروش ارز توسط صادركنندگان، در سامانه نیما طي هشت 
ماهه ۱۳۹۹، ۱۰.۷ میلیارد دلار بوده كه این میزان در مدت 
مشابه سال ۱۴۰۰، به  ۱۸.۱ میلیارد دلار رسیده است. این 
امر حاكي از بهبود بازگشت ارز حاصل از صادرات توسط 
صادركنندگان به چرخه اقتصاد كشور است.اواخر هفته 
گذشته در حالي دلار وارد كانال ۲۹ هزار توماني شد كه روز 
پنجشنبه بر مدار نزولي قرار گرفت. نیز هر دلار امریكا در بازار 
آزاد با كاهش قابل توجه نرخ ۲۸ هزار و ۶۶۲ توماني را ثبت 
كرد. همچنین هر دلار امریكا در صرافي هاي بانكي با قیمت 
۲۷ هزار و ۷۵۳ تومان به فروش مي رود و به قیمت ۲۷ هزار و 
۲۰۳ تومان از دست مردم خریداري مي شود.از سوي دیگر 
برخي كارشناسان بر این باورند كه دلار در انتظار مذاكرات 
وین است و با توجه به اظهارات امیدبخش مسوولان نسبت 
به دور جدید مذاكرات كه از هشتم آذر ماه آغاز خواهد شد، 
به نظر مي رسد روند كاهشي قیمت ارز ادامه دار باشد.  امیر 
عبداللهیان وزیر امور خارجه كشورمان با بیان اینكه همه 
مقدمات رسیدن به یك توافق خوب و سریع فراهم است 
اظهار كرد: امیدواریم در مسیر گفت وگوهاي وین بتوانیم 
گام هاي اساسي و موفقیت آمیز رو به جلویي داشته باشیم. 
ما در مذاكره و رسیدن به توافق جدي هستیم و امیدواریم 
طرف هاي مقابل نیز در عمل این جدیت را داشته باشند.

دسترسي بیش��تر دولت به منابع ارزي نیز موضوع مهم 
دیگري است كه بر روند كاهشي و ثبات بازار ارز تاثیرگذار 
خواهد بود به نحوي كه چندي پیش خبر آزادسازي ۳.۵ 
میلیارد دلار منابع ایران در خارج از كشور منتشر شد كه 
طبق اعلام بانك مركزي، یك میلیارد دلار آن صرف واردات 
كالاهاي اساسي ش��د.تمام این اتفاقات و روند مثبت در 
حوزه ارزي كشور در هفته اخیر به خوبي مي تواند ادامه دار 
باشد به شرطي كه نظارت ها بر بازار و كوتاه شدن دست 
دلالان ادامه دار باشد چرا كه سوداگري و فروش ارز در بازار 
غیررسمي به قیمت هاي بالاتر از دلایل مهم التهاب اخیر 
در بازار ارز بود كه خوشبختانه تا حدودي كنترل شده است 
و در حال حاضر در وضعیت مطلوب تامین نیازهاي ارزي 
متقاضیان كشور قرار داریم كه با بخشنامه بانك مركزي 
مبني بر لزوم فروش ارز در سرفصل هاي مشخص ۲۵گانه، 

این روند تثبیت شده و ادامه دار خواهد بود.

آمار معوقات بانكي
دقیق اعلام نمي شود

معوقات در آمارها به درستي 
نشان داده نمي شود.اقتصاد 
كشور با س��ختي هاي زیاد 
و در حال حاضر مش��كلات 
جدیدي روبروست.مشكلات 
مال��ي و بودج��ه اي دولت 
فرآیندهای��ي را رقم زده كه 
پیش ازاین قابل پیش بیني 
نبود، دولت قبلي براي حل مشكلات خود به روش هایي 
مانند مناب��ع بانك ها و بازار س��رمایه روي آورد كه این 
 سیاست تأثیر بسیار ویران كننده اي بر اقتصاد كشور دارد.

اول اینكه نظم پولي در كشور و جامعه و اینكه تعادل بازار 
سرمایه در كشور را بسیار خدشه دار مي كند، دوم اینكه با 
گرفتن منابع بانكي درد كسري بودجه را  التیام مي بخشد 
و دیگر كمتر به فكر كردن براي درآمدهاي دولت و كنترل 
كردن هزینه ها روي مي آوریم كه آثار ویران كننده اي به 
دنبال دارد.نرخ هاي سود بانكي با نرخ تورم امروز قابل 
قیاس نیس��تند و اینكه اختلاف ای��ن دو نرخ به بالاي 
۴۰ درصد رس��یده كه این خود براي سپرده گذاري و 
سرمایه گذاري در بانك ها نیز مشكلات بزرگي به وجود 
آورده است. از یك طرف سپرده گذاران مجبور به خروج 
سرمایه خود از بانك ها مي شوند و بانك ها به دنبال آن 
ضعیف و توان مالي خود را براي رقابت از دست مي دهند 
و در ادامه سرمایه ها براي كسب سود به سمت بازار خرید 
خودرو، زمین و ملك، سكه و طلا، ارز و... مي روند كه در 
بازار حبابي به وجود مي آید و در ادامه شاهد اخلال و ركود 
در بازار سرمایه خواهیم  شد كه در نهایت فعالیتي به دنبال 
نخواهد داشت.اصلي ترین مشكلات امروز بانك ها، تراز 
منفي و زیان ده بانك ها، تسهیلات معوق كلان  بانك ها، 
تس��هیلات تكلیفي اجباري، بدهي به بانك مركزي و 
تداوم اتكاي دولت به بانك ها براي تأمین كسري بودجه 
ازجمله مش��كلات امروز بانك هاست.متوسط نسبت 
كفایت سرمایه در سیستم بانكي ایران چهار درصد بوده 
و این در حالي است كه حداقل باید هشت درصد باشد، 
در برخي بانك هاي بزرگ كشور این نسبت حتي منفي 
بود، دلیلش هم زیاني است كه طي چند سال داشته اند 
و اكنون سرمایه آنها منفي است و نسبت كفایت سرمایه 
آنها هم به همین ش��كل، بنابراین به طور طبیعي این 
دلیلي است كه به شدت محدودكننده است.عامل دیگر 
هم دارایي هاي مازاد سیستم بانكي است، در سال هاي 
گذشته به چند دلیل بانك ها با یك سري دارایي هاي مازاد 
مواجه شدند، دلیل نخست آن، این است كه در عملیات 
معمول بانكي  خود زیان ده بودند و در دوره اي سعي كردند 
از راه سود فعالیت هاي اقتصادي، زیان عملیات بانكي 
خودشان را جبران كنند.بخش دوم آن به بدهي هایي 
كه دولت به سیستم بانكي داشته، بازمي گردد، در عوض 
اینكه بدهي خود را به نقد با بانك ها تسویه كند یك سري 
اموال و دارایي در اختیار بانك ها قرار داده اس��ت.عامل 
س��وم بدهي هاي دولت به بانك هاست كه به رقمي 
بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.عامل 
چهارم نی��ز بدهي هاي غیر جاري بخش غیردولتي 
است كه با احتساب اثر همه این عوامل چیزي حدود 
۴٠ تا ۵٠ درصد منابع سیستم بانكي ایران اكنون به 
شكل كامل قفل است؛ یعني قابلیت اعطاي تسهیلات 
ندارد، بین ١٠ تا ١٢ درصد ه��م نرخ ذخایر قانوني 
را به آن اضافه كنید.از دیگر مش��كلات  اساس��ي در 
سیستم بانكي این است كه سیستم مدیریت بانكي 
كش��ور از بانك مركزي گرفته تا بانك هاي تجاري، 
آموزش هاي نوی��ن بانكداري در جهان را ندیده اند و 
این معضلي به معضلات كنوني افزوده است.از سوي 
دیگر در نظام بانكي روابط جاي ضوابط را گرفته است، 
به طور مثال در كشور وام هاي مرتبط داریم كه باعث 
افزایش معوقات بانكي شده و این معوقات در آمارها 
به درستي نش��ان داده نمي شود و همین امر یكي از 
دلایل افزایش نقدینگي و معوقات بانكي در ۵ ساله 
گذشته بوده است.بنابراین از یك طرف بالا بودن نرخ 
سود سپرده ها منجر به خلق پول شده و از طرف دیگر 
به دلیل اینكه تسهیلات به بانك بازنمي گردد چرخه 
حذف اعتبارات را نداریم و اینكه از مسائل اصلي نظام 

اقتصادي و بانكي كشور، معوقات بانكي است.

نصرت الله لطوند

مهار تورم با ۱۲ جراحي اقتصادي
اگر مي خواهیم ت��ورم را به 
صورت پای��دار در كش��ور 
مهار كنیم، به جراحي هاي 
بزرگ اقتص��ادي نیاز داریم 
كه لازم اس��ت تقدم و تاخر، 
اولویت بندي و زمان بندي و 
مدیر پروژه براي آن مشخص 
شود.تصور كنید براي درمان 
یك بیم��اري ۱۲ جراحي باید انج��ام دهیم كه البته 
كار س��ختي است اما نشدني نیس��ت. براي مهار تورم 
نیز نیازمند این جراحي ها هستیم به نحوي كه حتي 
ممكن است شاهد تبعات نسبي هم باشیم اما به هر حال 
نتیجه بخش خواهد بود.دنیا هم همین مسیر را طي كرده 
تا توانسته تورم را به صورت پایدار مهار كند، براي انجام 
این جراحي هاي بزرگ اقتصادي، به یك تبیین مساله 
و اجماع خبرگان و پذیرش تصمیمات سخت نیاز است 
كه امیدواریم دولت گام به گام این كار را ش��روع كند؛ 
اما اینكه از كجا آغاز كند بس��تگي به اولویت بندي تیم 
اقتصادي دولت دارد. ۱۲ جراحي در حوزه اقتصاد كلان 
باید در كشور ما انجام شود تا شاهد مهار تورم و پایداري 
آن باشیم. اینكه بدون جراحي و بدون تصمیمات سخت 
هم در گذشته تورم پایین آمده است به دلیل فروكش 
كردن انتظارات تورمي بود كه آن هم موقتي بوده است. 
اگر مي خواهیم تورم رابه صورت پایدار در كش��ور مهار 
كنیم، به جراحي هاي بزرگ اقتص��ادي نیاز داریم كه 
لازم است تقدم و تاخر، اولویت بندي و زمان بندي و مدیر 
پروژه براي آن مشخص شود. ۱۲ جراحي لازم در اقتصاد 
براي مهار تورم شامل، بودجه ریزي عملیاتي، جراحي 
صندوق هاي بازنشستگي، توسعه پایه هاي مالیاتي جدید 
مبتني بر اخذ مالیات از دهك هاي پردرآمد، تدوین طرح 
جامع مالیاتي براي كنترل فرارهاي مالیاتي، ساماندهي 
معافیت هاي مالیاتي و تعیین تكلیف وضعیت معافیت ها، 
اصلاح س��اختار نظ��ام بانكي در جه��ت كنترل خلق 
نقدینگي و كاهش ناترازي نظام بانكي، توسعه صادرات 
غیرنفتي، ساماندهي و كنترل واردات كالاهاي غیرضرور، 
كنترل قاچاق و اقتصاد غیررس��مي، حل ناترازي ها و 
تنش آبي-محیط زیستي كشور كه بر هزینه هاي دولت 
تاثیرگذار است، ساماندهي پروژه هاي نیمه تمام كشور و 
مدیریت انتظارات تورمي در اقتصاد است. محور نقشه راه 
وزارت اقتصاد، رشد اقتصادي و كنترل تورم است، این 
بیماري و چالش اقتصادي یك شبه ایجاد نشده است 
و بخشي از آن سابقه ۵۰ ساله در كشور دارد بنابراین 
ممكن است در طول كمتر از ۴ سال آینده كه پایان 
دولت است بتوانیم بخشي از اینها را اجرایي كنیم. البته 
الزامات و نهادسازي بخشي از این ۱۲ جراحي در كشور 
وجود دارد كه با اتخاذ تصمیم هاي سخت مي توانیم به 
نتیجه برسیم. برخي دیگر هم نیازمند جراحي عمیقي 

است كه بالاخره باید از یك نقطه شروع شود.

وحید شقاقي شهري 



گروه بازار سرمایه|
اغلب سهام موجود در بازار به ارزندگی خرید دارند، یعنی 
بخش عمده ای از این س��هم ها به پایین ترین قیمت خود 
رسیده اند گاهي ارزندگی خود را کاهش دادند و نمی توان 
کاهش قیمتی بیش از این برای بورس دید، در مقابل نیز 
نمی توان انتظار رش��د و بازگشت بورس را به این زودی ها 
داش��ت چراکه؛ کمبود نقدینگی و بی اعتم��ادی در بازار 

رخنه کرده است.
به هرحال مسوولان تمام توان خود را جمع کرده اند تا بورس 
را بیش از این نابود کنند. برای مثالی ساده می توان گفت که 
نرخ سود بین بانکی در تاریخ 4 آذرماه به محدوده 21.09 
درصد رسیده، از اولین روز پاییز تاکنون در حدود 2 درصد 
رشد داشته که این رشد تاثیر بسزا و مستقیمی روی بازار 

سهام و معاملات آن دارد.
خ��ب به هرحال پیش ازای��ن موضوع افزایش نرخ س��ود 
بین بانکی توس��ط »تع��ادل« و کارشناس��ان اقتصادی 
بررسی شده بود و بر همین اساس، دولت سیزدهم به درستی 
به وعده های اقتصادی خود عمل نکرده و نمی توان انتظار 
گشایش و حل مشکلاتی اقتصادی را داشت. دولت هنوز 
نتوانسته کس��ری بودجه سال 1400 را تأمین کند و باید 
به فکر تأمین بودجه سال 1401 باشد. این موضوع ضربه 
زیادی به اقتصاد وارد می کند و درنهایت این مشکلات به 
زیان مردم تمام می شود. با توجه به کسری بودجه دولت 
باید آن را جبران کند اما؛ این جبران باید واضح و ش��فاف 
باش��د، نمی ش��ود روز اول وزیر اقتصاد به صورت لفظی از 
بورس حمایت کند و پس از رویکرد ضد بورس پیش بگیرد.

بر اساس توییت های خاندوزی پیش از انتصاب به عنوان وزیر 
اقتصاد، بورس یک بازار پویا بوده و تاب وتوان مقابله با تورم 
را دارد ولی سیاست های دولت و مسئولین باعث شده که 
این بازار روند اصلاحی بگیرد. برای مثالی ساده روز گذشته 
شاخص نزدیک محدوده یک میلیون و 400 هزار واحد قرار 
گرفت اما؛ قیمت ها در محدوده شاخص یک میلیونی قرار 
داشت. خب یک سوال ساده از مسوولان مطرح می شود 
چرا وضعیت این چنین است؟ مگر قرار نبود از بازار سرمایه 

حمایت شود؟ این وضعیت حمایت است؟

    نرخ دلار تأثیری روی بورس ندارد؟
دلار طی روزهای اخیر به محدوده 29 هزار تومان وارد شد 
و روز گذش��ته این ارز در بازار با نرخ 28 هزار و 800 تومان 
معامله می شد. بر اساس آمارها و داده ها چند وقتی می شود 
که ن��رخ دلار تقریباً در مح��دوده 27 الی 28 هزارتومانی 
تثبیت شده و به گفته بسیاری از کارشناسان این موضوع 
در حالت عادی و معقول بازار باید روی س��هام دلار محور 
تاثیر مثبت بگذارد. علت اصلی عدم تأثیرگذاری را می توان 
سیاس��ت های دولت و ترس مردم از معاملات دانست. در 
حال حاضر ورود نقدینگی س��هامداران حقیقی و خرد به 
پایین ترین حد خود رسیده و انتظار نمی رود تا پایان سال 

نقدینگی و یا سرمایه آن چنان زیادی وارد بورس شود.
دلیل افزایش نرخ دلار و ورود آن به محدوده 29 هزارتومانی 
مهم است. هفته گذش��ته میزان تقاضای خرد برای دلار 
افزایش��ی ش��د، به گونه ای که از ابتدای هفته صف های 
پرش��ماری جلوی صرافی های دولتی و رسمی تشکیل 
ش��د. این صف ها در روز چهارشنبه به اوج خود رسید زیرا 
خریداران می توانستند با خرید ارز دولتی از فرصت های 
بیشتری اس��تفاده کنند و با فروش ارز خریداری شده در 
صرافی های دولتی در بازار آزاد دست کم 4 میلیون تومان 
سود به دست بیاورند. هفته گذشته بانک مرکزی قیمت 
فروش ارز دولت��ی را در محدوده 26 ه��زارو 700 تومان 
تعیین کرده بود. خریداران می توانستند با ارائه کارت ملی 
2 ه��زارو 200 دلار ارز دولتی دریافت کنند و آن را در بازار 
آزاد به قیمت بیش از 29 هزار تومان بفروشند. این شکاف 
قیمت بین ارز دولتی و آزاد به افزایش تقاضا برای خرید ارز 
منجر شده بود. در آخر هفته بانک مرکزی با افزایش قیمت 
ارز دولتی ش��کاف قیمت بین ارز دولتی و نرخ بازار آزاد را 

تا حدودی کم کرد و این موضوع به کاهش تقاضای خرد 
در بازار ارز منجر ش��د. انتظار می رود در صورت تداوم این 
سیاس��ت و افزایش قیمت ارز دولتی سطح تقاضای خرد 
در بازار در هفته جاری با کاهش محسوس��ی مواجه شود 
و این موضوع به افت ارزش دلار منجر شود. هم اکنون 90 
درصد ارز مبادلاتی از طریق حواله و فقط 10 درصد آن در 
قالب اسکناس انجام می شود؛ اما نکته قابل توجه این است 
که قیمت ارز بازار آزاد را همین تقاضای خرد 10 درصدی 
تعیین می کند و هر نوع مدیریت قیمت در این بازار می تواند 
به کاهش قیمت ارز منجر شود.البته یکی از عوامل تأثیرگذار 
روی نرخ ارز و عدم تأثیرگذاری روی بورس را می توان عدم 
تعادل میان میزان منابع و مصارف دانست. طبق اعلام بانک 
مرکزی منابع ارزی غیرنفتی به بازیگران بازار ارز اطمینان 
داد که میزان درآمدهای ارزی غیرنفتی رو به افزایش است 

و می تواند کفاف مصارف ارزی را بدهد.
همچنین بانک مرکزی اعلام ک��رده که حجم فروش ارز 
صادرکنندگان در س��امانه نیما، در 8 ماه سال، 69 درصد 
نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش داشته است. مطابق 
این گزارش، حجم فروش ارز صادرکنندگان، در سامانه نیما 
در 8 ماه پارسال، 10.7 میلیارد دلار بوده که این میزان در 
مدت مشابه امسال به  18.1 میلیارد دلار رسیده است. بانک 
مرکزی در تحلیل موضوع اعلام کرد: این آمار نشان می دهد 
روند بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد ایران 
بهبودیافته است. به گفته بانک مرکزی در آبان ماه نیز روند 
افزایش عرضه ارز در سامانه نیما تداوم داشته به گونه ای که 
عرضه ارز در این ماه نسبت به ماه قبل 20 درصد رشد داشته 
است.  اکنون نیاز های ارزی کشور برای واردات مواد اولیه، 
کالاهای سرمایه ای و ضروری از طریق سامانه نیما تأمین 
می شود. نشان دادن این واقعیت که کشور با کمبود منابع 
ارزی برای واردات مواجه نیست، سیگنال مهمی برای بازار 

ارز محسوب می شود.

    سیگنال جدید برای بازار
ب��ه گفته یکی از مناب��ع طی روزهای اخی��ر در خصوص 
مذاکرات وین، با توجه به مواضع آمریکایی ها و اروپایی ها به 
نظر می رسد دوره سختی از مذاکرات در وین در پیش است 
و در سال 2021 اتفاق خاصی نخواهد افتاد و همه چشم ها 

به سال 2022 دوخته شده است.
همایون دارابی، کارشناس بازار سهام نیز چندی پیش در 

خصوص تاثیر این مذاکرات بر بورس، گفت: شرایط بازار 
سرمایه فعلًا داخلی است و نمی توان وزنه ای به مذاکرات داد.

وی با اشاره به اینکه مسائل خارجی سهم کمی در بازار فعلی 
دارد، تصریح کرد: سیاست دولت نیز در حال حاضر این است 
که اقتصاد را به سیاست گره نزند. به نظر من در حال حاضر 

مذاکرات تأثیری بر بازار نخواهد گذاشت.
دارابی اف��زود: اگر درنهایت مذاکرات به نتیجه برس��د به 
دلیل کاهش هزینه های انتقال پول، کاهش هزینه های 
حمل ونقل، دسترسی به بازارهای جدید و… تاثیر مثبتی 
بر کل اقتصاد خواهد گذاشت. این موضوع رشد اقتصادی را 

حاصل می شود که کل بازار از آن منتفع خواهد شد.
این کارشناس گفت: توپ در حال حاضر در زمین تهران 
است. این دولت است که تضمین کننده و راهگشای بازار 
سهام خواهد بود. در حال حاضر بزرگ ترین مشکل بازار 

سرمایه با دولت است.

    سرمایه گذاری بلندمدت بورس
احمد اشتیاقی، کارشناس بازار سرمایه می گوید: اکنون 
بازار در حالت نوس��انی قرار دارد؛ بنابراین سهامداران باید 
برای سرمایه گذاری در بورس سهام EPS محور را انتخاب 
و با نگاه دوساله در این بازار حضور پیدا کند. اکنون شاهد 
حضور سهام بزرگ و بنیادی در بازار هستیم که می توانند 
سود خوبی را در اختیار سهامداران قرار دهند، سهامداران با 
خرید این سهام و نیز نگهداری بلندمدت آن قادر به کسب 
بازدهی معقول از این بازار خواهند بود و بازدهی بیشتری را 
نسبت به سایر بازارها کسب می کنند. متأسفانه اکثر افرادی 
که وارد بازار شده اند با تمرکز بر مثبت و منفی های تابلوی 
بورس اقدام به تصمیم فوری برای سرمایه گذاری در بازار 

سهام یا خروج از این بازار می گیرند.
سهامداران باید نگاه خود به سرمایه گذاری در بورس را مشابه 
سرمایه گذاری در بازار مسکن کنند، سرمایه گذاری که اقدام 
به خرید مسکن می کند هرروز به دنبال بررسی قیمت آن 
نیست، درحالی که در مورد سهام هم باید این گونه برخورد 
کرد و در خرید س��هام مانند خرید مسکن نگاه بلندمدت 
داشته باشند. شرکت ها همچنان در حال فروش و شناسایی 
سود هستند، این امر نشان دهنده آن است که بازار دوباره به 

روند صعودی بازمی گردد.
روند نزولی بازار ناشی از بنیاد شرکت ها نیست بلکه این امر 
تحت تاثیر کمبود نقدینگی در بازار سرمایه صورت گرفته 

است، ابهام موجود در بازار با انتشار گزارش ٩ ماه و یک ساله 
شرکت ها برطرف می ش��ود و قیمت سهام شرکت ها به 
قیمت های ذاتی خود دست پیدا می کنند. اکنون قیمت 
فعلی سهام ش��رکت ها به دلیل اصلاحی که تجربه کرده 
است در بهترین فرصت برای خرید و نگهداری آن قرار دارد.

    امید بازار به روزهای آینده
مریم رضایی، کارشناس بازار سرمایه نیز در خصوص بازار 
می گوید: در هر بازاری که معامله ای شکل بگیرد و گردش 
پول باشد یعنی افراد انگیزه لازم برای سرمایه گذاری دارند 
و اگر حجم معاملات را به عنوان یک ش��اخص معیار قرار 
بدهیم، به هر میزان که این حجم رشد پیدا کند پویایی بازار 
نیز افزایش می یابد. سرمایه گذاران زمانی انگیزه معامله به 
دست می آوردند که پیش بینی شان بر به دست آوری سود 
س��رمایه ای )Capital Gain( باشد و از افزایش قیمت 
سهام سود ببرند.بازار سهام ما بازاری یک طرفه است و تنها 
با افزایش قیمت، سهامداران منتفع می شوند اما در بازارهای 
دوطرفه افت قیمت نیز می تواند برای فعالان آن سود ساز 
باشد. اگر ما فروش استقراضی داشتیم علاوه بر انگیزه بیشتر 
سهامداران به معامله؛ بازار در شرایط نزولی سریع تر به تعادل 
می رسید. به طورکلی زمانی حجم معاملات افزایش پیدا 
می کند که بتوانند از بازده قیمتی سهم ها استفاده کنند و 
این امر زمانی رقم می خورد که سرمایه گذار نسبت به آینده 
خوش بین باشند و انگیزه ای برای معامله پیدا کنند. البته 
بازار ما یک بازار تورم محور بوده و عمدتاً خوش بینی ها ناشی 
از افزایش قیمت سهام با تکیه بر اهرم تورم است. ذات تورم 
برای زندگی عموم افراد خوب نیست اما به هرحال قیمت 

سهام را بالا می برد.
در هشتم آذرماه مذاکرات برجامی در وین آغاز می شود و 
اگر توافقی ش��کل بگیرد و یا خبرهای خوبی از روند آن به 
گوش برسد، حجم معاملات در برخی از گروه ها افزایش 
پیدا می کند. برخی از گروه هایی که از تحریم ها متضرر شدند 
با توافق های برجامی، وضعیت بهتری پیدا خواهند کرد و 
در چنین شرایطی حجم معاملات در گروه هایی همچون 
بانکی ها، خودرویی ها، آی  تی و غیره افزایش پیدا می کند. 
در حال حاضر بس��یاری از صندوق های س��رمایه گذاری 
س��هم های خودرویی را خریداری می کنند که این اقدام 
آن ها نشان دهنده پیش بینی و احتمال آن ها از وقوع توافق 

و یا افزایش نرخ و آزادسازی محصولات در بازار آزاداست.
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تزریق سهام 
به پرتفوي سهام داران

باش�گاه خبرنگاران| محمدهادي س��لیمي زاده، 
مدیر روابط عمومي و امور بین الملل س��ازمان بورس 
اوراق بهادار در خصوص میزان س��ود واریز نشده سال 
مال��ي 98 س��هامداران عدالت گف��ت: در حال حاضر 
كمتر از 10 درصد از واریز س��ود س��هامداران عدالت 
باقي مانده و این سود طي دو مرحله، كه در مرحله اول 
۵0 درص��د و در مرحله دوم ح��دود 44 درصد بوده به 
مردم پرداخت شده اس��ت.او گفت: بنابراین حدود 94 
درصد از س��ود به صورت نقدي به مردم پرداخت شده 
و تكلی��ف مابقي نیز به این صورت اس��ت كه، حدود 4 
درصد از آن به س��بب افزایش سرمایه شركت گل گهر 
سیرجان به تعداد س��هام مردم افزوده شده و حدود 2 
درصد دیگر نیز به علت پرداخت نكردن س��ود از سوي 
شركت مخابرات واریز نشده است. در این مورد سازمان 
بورس از طریق مراجع حقوقي در راستاي اخذ سود از 
شركت مخابرات اقدام كرده، اما تاكنون این شركت از 
واریز این وجوه سرپیچي كرده است.سلیمي زاده تأكید 
كرد: پیش ازاین 90 درصد از مبالغ سود شركت هایي 
كه سهامش��ان در پرتفوي سهامداران است به حساب 
شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسویه وجوه 
پرداخت شده بود، ولي شركت سپرده گذاري حدوداً 94 
درصد از سود نقدي افراد را پرداخت كرده است.او افزود: 
همچنین طبق آخرین آمار سازمان خصوصي سازي در 
تاریخ ۳ مهر 1400، تعداد كل دارندگان سهام عدالت 
درمجموع روش مستقیم و غیرمستقیم 49 میلیون و 
148 هزار و 77۵ نفر است كه از این تعداد 18 میلیون و 
899 هزار و 682 نفر به صورت مستقیم و ۳0 میلیون و 
249 هزار و 9۳ نفر به صورت غیرمستقیم سهامدار سهام 
عدالت هس��تند.دیر روابط عمومي سازمان بورس در 
خصوص میزان سود نقدي سهامداران عدالت درروش 
غیرمستقیم گفت: تعداد سهام عدالت مشمولین روش 
غیرمستقیم باارزش اولیه ۵۳2 هزار تومان، 12۵ هزار و 
۵14 سهم 100 توماني از شركت هاي سرمایه گذاري 
استاني اس��ت كه در سال مالي 1۳98 به ازاي هر سهم 
1.۵6 تومان، سود نقدي به س��هامداران شركت هاي 
سرمایه گذاري استاني تعلق گرفته است.او گفت: بنابراین 
سود نقدي سال مالي 1۳98 هر سهامدار عدالت روش 
مستقیم و غیرمستقیم باارزش اولیه ۵۳2 هزارتوماني، 
196 هزار و 760 تومان است كه حدود 98 درصد این 
مبلغ طي دو مرحله و به ص��ورت نقدي و همچنین از 
طریق افزایش تعداد سهام شركت گل گهر به حساب 
دارندگان سهام عدالت منظور شده است.مدیر روابط 
عمومي سازمان بورس در خصوص زمان پرداخت سود 
نقدي سال مالي 99 نیز گفت: لازم به ذكر است درمورد 
سود نقدي سال مالي 99، با توجه به برگزاري مجامع 
شركت هاي سبد سهام عدالت، سود نقدي سهامداران 
عدالت به تدریج از این ش��ركت ها دریافت و در ماه هاي 
آینده به حساب دارندگان سهام عدالت واریز خواهد شد.

شكست ركورد بورس كالا
در هفته گذش��ته با ثبت معامله بیش از 2میلیون 
تن انواع محصول در ب��ورس كالاي ایران، ركورد 
تاریخ��ي ارزش معاملات هفتگي ب��ازار فیزیكي 
با ثبت رق��م 18.4 هزار میلیارد تومان شكس��ته 
شد؛ همچنین چهارش��نبه گذشته با عبور ارزش 
معاملات از 9 هزار میلیارد تومان، ركوردي جدید 
در تاری��خ معاملات روزانه ب��ورس كالا نیز به ثبت 
رسید. در هفته منتهي به ۵ آذرماه 2 میلیون و ۳۳ 
هزار تن انواع كالا به ارزش 184 هزار میلیارد ریال 
در بازار فیزیكي بورس كالاي ایران مورد دادوستد 
قرار گرفت كه نسبت به هفته ماقبل به ترتیب رشد 
4 و 12 درصدي را در حجم و ارزش معاملات تجربه 
كرد تا رك��ورد ارزش معاملات هفتگي بورس كالا 
كه پیش ازاین به هفته دوم آبان ماه امسال با ثبت 
ارزش 18۳ هزار میلیارد ریالي اختصاص داشت، 
شكسته شود. طي هفته اخیر در تالار محصولات 
صنعتي و معدني یك میلیون و 718 هزار تن انواع 
كالا به ارزش بیش از 1۳1 هزار میلیارد ریال معامله 
شد.در این تالار یك میلیون و 42 تن سیمان، ۵۵8 
هزار و 496 تن فولاد، ۵1 هزار تن سنگ آهن، 49 
ه��زار و ۵00 تن آهن اس��فنجي، 10 هزار و 400 
تن آلومینی��وم، 7 هزار و 290 تن مس، یك هزار و 
9۳0 تن روي، 21 تن كنس��انتره فلزات گران بها و 
11كیلوگرم شمش طلا مورد دادوستد قرار گرفت. 
در هفته معاملاتي مذك��ور در دو بخش داخلي و 
صادراتي تالار فرآورده هاي نفتي و پتروشیمي ۳10 
هزار و 2۳0 تن انواع كالا ب��ه ارزش ۵2 هزار و ۵9 
میلیارد ریال به فروش رسید.در این تالار 84 هزار 
و ۳80 تن قی��ر، 77 هزار و ۳6۳ تن مواد پلیمري، 
74 هزار تن وكیوم باتوم، ۳۵ هزار تن لوب كات، ۳1 
هزار و 178 تن مواد ش��یمیایي، 4 هزار و 718 تن 
روغن پایه، 720 گوگرد و ۵0 تن آرگون معامله شد. 
همچنین 4 هزار و 720 تن كالا هم در بازار فرعي 
بورس كالاي ایران به فروش رسید.همان گونه كه 
اشاره شد روز چهارشنبه هفته قبل با ثبت معامله 
468 هزار و ۵6۵ تن ان��واع محصول در تالارهاي 
مختلف بورس كالا، ارزش معام��لات روزانه بازار 
فیزیكي به بیش از 90 ه��زار و 666 میلیارد ریال 
رس��ید كه ركورد تازه اي به ش��مار مي رود. این در 
حالي اس��ت كه دو ركورد قبلي ارزش روزانه بازار 
فیزیكي به 4 مهرماه سال جاري با 7400 میلیارد 
تومان و 10 آبان ماه امس��ال با رقم 7 هزار میلیارد 
تومان اختصاص داشت. همچنین 6۳ هزار و ۳77 
تن وكیوم باتوم، مواد ش��یمیایي، لوب كات، مواد 
پلیمري، س��لاپس واكس، قیر، اس��لاك واكس، 
روغن پایه و PDA TAR در تالار فرآورده هاي نفتي 
و پتروشیمي و 24 هزار و 484 تن قیر و مس كاتد 
در تالار صادراتي م��ورد معامله قرار گرفت. در روز 
موردبررسي، بازار فرعي بورس كالا میزبان معامله 
2461 تن انواع محصول شامل بوتادین، منو كلرو 

استیك اسید و دي اكتیل فتالات بود.

افزایش قیمت كارخانه اي 
خودرو منطقي نیست

سید جواد حس��یني كیا، نایب رییس كمیسیون 
صنایع و معادن مجلس درباره انتشار اخباري مبني 
برافزایش قیمت كارخانه اي خودرو، گفت: یكي از 
موضوعاتي كه پیش از افزایش قیمت كارخانه اي 
خودرو باید مدنظر قرار گیرد، روشن شدن سازوكار 
تعیین قیمت تمام ش��ده خودرو است به این معنا 
باید مشخص ش��ود كه در بهاي تمام شده خودرو 
چه هزینه هایي اثرگذار اس��ت. حسیني كیا بابیان 
اینكه در حال حاضر هزینه هایي كه قیمت تمام شده 
خودرو را تعیین مي كند، شفاف نیست، افزود: باید 
میزان تأثیرگذاري بهاي قطعه، دستمزد پرسنل، 
هزینه هاي بالاسري و... در قیمت تمام شده مشخص 
شود. نماینده مردم سنقر در مجلس شوراي اسلامي 
این نماینده مردم در مجل��س یازدهم اضافه كرد: 
بخشي از هزینه تمام شده تولید خودرو مربوط به 
سربار است كه خودروس��ازان باید هرچه سریع تر 
این هزینه ها را حذف كنن��د نباید این هزینه هاي 
بالاسري تولید خودرو را از مردم دریافت كرد.نایب 
رییس كمیس��یون صنایع و معادن مجلس بابیان 
اینك��ه وزارت صمت باید هرچه س��ریع تر اصلاح 
ساختار خودروسازان را در دستوركار قرار دهد، ادامه 
داد: افزایش قیمت كارخانه اي خودرو پیش از اعلام 

شفاف هزینه هاي تمام شده تولید منطقي نیست.

عرضه سهام پالایشگاه شازند
در بورس

خان�ه ملت| به منظ��ور جبران كس��ري بودجه 
در كش��ور، سهام پالایشگاه ش��ازند در بازار بورس 
عرضه مي ش��ود. حس��ین قرب��ان زاده، رییس كل 
سازمان خصوصي سازي با اش��اره به تدبیر وزارت 
امور اقتص��ادي و دارایي براي ف��روش اموال مازاد 
دولت براي جبران كس��ري بودجه گفت: سازمان 
خصوصي س��ازي نیز در این رابطه عمل به تكالیف 
بودجه سال 1400 را در اولویت قرار داده و بزودي 
از طریق فروش سهام این دارایي هاي مازاد را عرضه 
خواه��د كرد. به ط��ور مثال طي ماه جاري س��هام 

پالایشگاه شازند در بازار بورس عرضه خواهد شد.

مدیریت ریسك سهامداران و 
دارایي ها با تأسیس »بانك تسویه«

سنا| مسعود رضا عباسي، كارشناس مسوول مدیریت 
برنامه ریزي و توسعه شركت س��پرده گذاري مركزي 
)سمات( بیان كرد: با توجه به ضرورت فراهم كردن بستر 
مناسب به منظور عملیاتي  شدن واگذاري سهام عدالت 
به بیش از ۵0 میلیون نفر از واجدان شرایط این دسته 
از سهام، شركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و 
تسویه وجوه به عنوان امین بازار سرمایه و مسوول تأمین 
زیرساخت این بازار نیازمند فراهم آوري برخي از مقدمات 
و تبیین همكاري دقیق با بانك مركزي است.مسعود 
رضا عباسي، نقش آفریني بانك مركزي را در تسهیل 
عملیات زیرساخت س��هام عدالت و تأسیس نهادهاي 
راهگشاي مشترك در حوزه بازار پول و سرمایه كشور 
ضروري دانست و گفت: استقرار طرف معامله مركزي در 
بازارهاي مالي براي پوشش ریسك ها یك اصل و ضرورت 
انكارناپذیر اس��ت و با افزایش مخاطبان بازار سرمایه از 
نزدیك به 10 میلیون نفر به حدود 60 میلیون نفر، ایجاد 
طرف معامله مركزي امري حیاتي اس��ت.وي تصریح 
كرد: از سوي دیگر هزینه مالي و زماني تبادلات در یك 
سیستم كه مي تواند منجر به ریسك هاي اعتباري و زیر 
سوال بردن حسن شهرت نهاد امین بازار شود ضرورت 
تأسیس نهادي همچون بانك تسویه كه به عنوان عضو 
اتاق پایاپاي بانك مركزي توانایي تسویه وجوه را به صورت 
منفرد دارا است را مشخص مي سازد.كارشناس مسوول 
مدیریت برنامه ریزي و توسعه )سمات( توضیح داد: در 
بازارهاي مالي جهان نهادي تحت عنوان »بانك تسویه« 
ایف��اي نقش مي كند. از وظایف ای��ن بانك مي توان به 
تسویه معاملات در تمامي اوراق اعم از سهام، اوراق قرضه 
و صندوق هاي سرمایه گذاري و انجام عملیات پرداخت 
سود تمامي اوراق و صندوق هاي سرمایه گذاري اشاره 
كرد.عباس��ي افزود: مثال بارز این نه��اد در دنیا گروه 
یوروكلیر است. شركتي كه به عنوان بانك سپرده گذاري 
و تسویه كلیه خدمات زیرساختي، مدیریت ریسك و 
نظارت بر اعضا، انتقال وجوه و راهبري خدمات پیش و 
پس از معامله را انجام مي دهد.وي تصریح كرد: در ایران 
نیز قابلیت ایفاي این نقش توسط شركت سپرده گذاري 
مركزي وجود دارد. این شركت علاوه بر حضور در بازار 
سرمایه به عنوان یگانه نهاد ثبت وامانت داري، در حال 
حاضر از زیرساخت قدرتمند و متنوعي به منظور پایاپاي 
و تسویه معاملات كلیه بازارها )سرمایه و پول( برخوردار 
است.عباسي بیان كرد: حضور شركت سپرده گذاري 
مركزي اوراق بهادار و تسویه وجوه به عنوان عضوي از 
اتاق پایاپاي بانك مركزي مي تواند زمینه اجرایي شدن 
این نهاد جدید )بانك تس��ویه( در بازار مالي كش��ور را 
فراهم آورد.كارشناس مسوول مدیریت برنامه ریزي و 
توسعه )سمات( با اشاره به مزایاي راه اندازي این نهاد، 
گفت: كاهش ریس��ك عملیاتي و هزین��ه مبادلات با 
دسترسي به زیرساخت هاي دریافت و پرداخت شبكه 
بانكي و حركت در جهت ایفاي نقش متولي گري دارایي 
)كاستودین( براي اولین بار در بازارهاي مالي ایران، یكي 
دیگر از مزیت هاي تأس��یس بانك تسویه است.وي با 
اشاره به مشكلات موجود در خصوص واریز سود سهام 
به خصوص سهام عدالت سهامداران بیان كرد: در حال 
حاضر با سمات به عنوان یك مشتري عادي بانك رفتار 
شده و این شركت هیچ گونه دسترسي مستقیمي به 
سامانه هاي دریافت و پرداخت ندارد. این امر مشكلاتي را 
براي انتقال وجوه به حساب سهامداران ایجاد خواهد كرد 
و نارضایتي هایي را براي طرفین پرداخت هم به واسطه 
زمان دسترسي به وجوه هم به واسطه هزینه مالي انتقال 
وجوه و درنهایت ریسك هاي عملیاتي وارد بر شركت 

سپرده گذاري مركزي در بر خواهد داشت.

»تعادل« مؤلفه های تأثیرگذار روی بورس را بررسی می کند

روند ادامه دار آشفتگی بازار

اصلاح دوباره شاخص كل بازارسرمایه
شاخص كل بازار بورس در اولین روز كاري هفته یعني 
شنبه، 6 آذرماه با 27 هزار و 441 واحد كاهش، در جایگاه 
یك میلیون و ۳66 هزار واحدي قرار گرفت. در معاملات 
این روز بیش از چهار میلیارد و 904 میلیون سهم، حق 
تق��دم و اوراق بهادار به ارزش ۳8 ه��زار و 8۳9 میلیارد 
ریال دادوستد شد. همچنین شاخص كل )هم وزن( با 
6 هزار و ۵8۵ واحد كاهش به ۳76 هزار و 884 واحد و 
شاخص قیمت )هم وزن( با چهار هزار و 146 واحد افت 
به 2۳7 هزار و ۳21 واحد رسید. شاخص بازار اول، 21 
 هزار و 1۳۵ واحد و شاخص بازار دوم، ۵2 هزار و ۳۵ واحد 
كاهش داشتند.بیشترین تزریق پول حقوقي به بورس 
و فرابورس در سه گروه »فلزات اساسي«، »شركت هاي 
چند رش��ته اي صنعتي« و »س��رمایه گذاري ها« رقم 
خورد درحالي كه برآیند معاملات گروه هاي »استخراج 
كانه هاي فلزي« و »فعالیت هاي كمكي به نهادهاي مالي 
واسط« به نفع حقیقي ها تمام شد. سه نماد »شستا«، 
»فسبزوار« و »سمگا« لقب بیش��ترین افزایش سهام 
حقوقي را به خود اختصاص دادند، توجه حقیقي ها نیز 

بیشتر به »بورس«، »انرژي ۳« و »فولاد« معطوف بود.
علاوه بر این در بین همه نمادها، ش��ركت بورس اوراق 
بهادار تهران با نماد »بورس« با 199 واحد، سایر اشخاص 
بورس ان��رژي با نماد »انرژي ۳« ب��ا 190 واحد، بورس 
كالاي ایران با نم��اد »كالا« با 111 واحد، نفت پارس با 
نماد »ش��نفت« با ۵0 واحد، گروه صنعتي ملي با نماد 
»وملي« با 41 واحد، صنایع سیمان دشتستان با نماد 
»سدشت« با ۳8 واحد، پارس الكتریك با نماد »لپارس« 
با ۳8 واحد و گروه صنعتي بوتان با نماد »لبوتان« تاثیر 
مثبت بر شاخص بورس داشتند.در مقابل فولاد مباركه 

اصفهان با نماد »فولاد« با سه  هزار و ۵92 واحد، صنایع 
پتروش��یمي خلیج فارس با نماد »فارس« ب��ا 2 هزار و 
82 واحد، شركت س��رمایه گذاري تأمین اجتماعي با 
نماد »شس��تا« با یك هزار و 847 واحد، پتروش��یمي 
پارس با نماد »پارس« با یك هزار و 420 واحد، شركت 
سرمایه گذاري غدیر با نماد »وغدیر« با یك هزار و 207 
واحد، نفت و گاز پتروشیمي تأمین با نماد »تاپیكو« با 
یك هزار و 142 واحد و پالایش نفت بندرعباس با نماد 
»شبندر« با 974 واحد با تاثیر منفي بر شاخص بورس 
همراه شدند.بر پایه این گزارش، در این روز فولاد مباركه 
اصفهان با نماد »فولاد«، شركت سرمایه گذاري تأمین 
اجتماعي با نماد »شس��تا«، بورس اوراق بهادار تهران 

با نماد »ب��ورس«، گروه دارویي بركت با نماد »بركت«، 
گسترش سرمایه گذاري ایران خودرو با نماد »خگستر«، 
سایر اشخاص بورس انرژي با نماد »انرژي ۳« و پالایش 
نفت بندرعباس با نماد »شبندر« در نمادهاي پرتراكنش 
قرار داش��تند گروه ش��یمیایي هم در معاملات امروز 
صدرنشین برترین گروه هاي صنعت شد و در این گروه 
294  میلیون و 9۵7 هزار برگه سهم به ارزش سه هزار و 

200 میلیارد ریال دادوستد شد.

    فرابورس كاهشي شد
در اولین روز كاري هفته شاخص فرابورس بیش از ۳41 
واحد كاهش داشت و روي كانال 19 هزار و 62۵ واحد 

ثابت ماند. همچنین در ای��ن بازار یك میلیارد و 768 
میلیون برگه سهم به ارزش 268 هزار و 866 میلیارد 
ریال دادوستد شد.در این روز شركت فرابورس ایران با 
نماد »فرابورس«، توسعه سامانه نرم افزاري نگین با نماد 
»توس��ن«، فرآوري زغال سنگ پرورده طبس با نماد 
»كپرور«، آتیه داده پرداز با نماد »اپرداز«، افرانت با نماد 
»افرا«، تدبیرگران فارس و خوزستان با نماد »سدبیر«، 
داروس��ازي س��بحان انكولوژي با نماد »دسانكو« و 
دارویي ره آورد نوین با نماد »درهآور« با تاثیر مثبت بر 

شاخص فرابورس همراه بودند.
همچنین بیمه پاسارگاد با نماد »بپاس«، پلیمر آریا 
ساس��ول با نماد »آریا«، پتروش��یمي زاگرس با نماد 
»زاگرس«، پتروش��یمي تندگویان با نماد »شگویا«، 
س��هامي ذوب آهن اصفهان با نم��اد »ذوب«، فولاد 
هرمزگان جنوب با نماد »هرمز«، پالایش نفت لاوان با 
نماد »شاوان«، گروه سرمایه گذاري میراث فرهنگي با 
نماد »سمگا« و سنگ آهن گهر زمین با نماد »كگهر« 

تاثیر منفي بر شاخص فرابورس داشتند.

    روند رو به پایین سهام عدالت
در پایان معاملات روز شنبه بازار سهام، ارزش سهام عدالت 
درمقایسه با روز چهارش��نبه یعني ۳ آذرماه، 2.۵ درصد 
كاهش یافت و ارزش سبد ۵۳2 هزارتوماني، یك میلیون 
توماني و 492 هزارتوماني س��هام عدالت به ترتیب به 12 
میلیون و 14۳ هزار تومان، 22 میلیون و 877 هزار تومان 
و 11 میلیون و 260 هزار تومان رس��ید. با احتس��اب این 
موضوع، ارزش 60 درصد قابل فروش سبد ۵۳2 هزارتوماني 

سهام عدالت به 7 میلیون و 286 هزار تومان رسیده است.



گروه راه و شهرسازي|
 تنها ساعتي پس از اينكه سازمان بهداشت جهاني سويه 
تازه كشف شده كرونا در آفريقا، موسوم به »اميكرون« 
را در طبقه بندي نگران كننده قرار داد، بازار نفت و ساير 
دارايي ها شامگاه جمعه به وقت ايران دچار نوسان شديد 
شدند. سفرهاي هوايي اما با فاصله زماني بيشتر و در پي 
تصميم گيري هاي تازه دولت هاي امري��كا، اروپا، ژاپن، 
هند، استراليا و تايلند آرايش تدافعي به خود گرفتند. در 
اين ميان، آنگونه كه مسوولان سازمان هواپيمايي كشوري 
اعلام كرده اند، هنوز دستورالعمل تازه اي از سوي ستاد 
ملي مقابله با كرونا و اين س��ازمان براي مقابله با س��ويه 
تازه كرونا اتخاذ نشده است اما محدوديت هاي پيشين 
همچنان اعمال مي ش��ود. به تازگي س��ويه جديدي از 
ويروس كرونا در شش كشور آفريقايي، بوتسوانا، آفريقاي 
جنوبي، ناميبيا، زيمبابوه، لسوتو و اسواتيني شيوع پيدا 
كرده و سازمان بهداشت جهاني روز جمعه پنجم آذر ماه 
آن را به عنوان سويه نگران كننده طبقه بندي كرد و اين 

ويروس جديد كرونا را اميكرون )Omicron( ناميد.

    ايران فعلا محدوديتي اعلام نكرده است
در همين رابطه، حس��ن خشخو، رييس س��تاد مقابله با 
كرونا در س��ازمان هواپيمايي گفت: تا به اين لحظه وزارت 
بهداشت و ستاد ملي مبارزه با كرونا براي پذيرش مسافر از 
كشورها از جمله افريقا محدوديت و ممنوعيتي را به سازمان 
هواپيمايي كشوري اعلام نكرده است. مديركل دفتر نظارت 
بر فرودگاه ها، شركت ها و موسسات هوانوردي در گفت وگو با 
ايلنا درباره تمهيدات سازمان هواپيمايي براي كنترل پروازها 
و ورود مسافران با توجه به شيوع سويه جديد ويروس كرونا 
با نام »اوميكرون« كه در كش��ور آفريقا فراگير شده اظهار 
كرد: ستاد ملي مبارزه با كرونا و وزارت بهداشت درباره اين 
محدوديت ها و ممنوعيت هاي مرتبط با پذيرش مسافران 
خارجي تصميم گيري مي كنند.   وي ادامه داد: كشورها را 
از لحاظ وضعيت شيوع كرونا دسته بندي كرده ايم و در اين 
دسته بندي كشورهايي كه با سويه جديد مواجه مي شوند، 
يا س��ازمان بهداش��ت جهاني در مورد وضعيت آن هشدار 
مي دهند يا اينكه وزارت بهداش��ت كش��ورمان آن را جزو 
كشورهاي پرخطر اعلام مي كند، از نظر سازمان هواپيمايي 
در طبقه كش��ورهاي ويژه قرار مي گيرند و ورود مسافر چه 
با پرواز مستقيم و چه غيرمستقيم به ايران را ممنوع اعلام 
مي كنيم. رييس ستاد مقابله با كرونا در سازمان هواپيمايي 
تاكيد كرد: تا به اين لحظه وزارت بهداشت و ستاد ملي مبارزه 

با كرونا براي پذيرش مسافر از كشورها از جمله افريقا كه سويه 
اوميكرون در آن منطقه ديده شده، محدوديت و ممنوعيتي 
را به سازمان هواپيمايي كشوري اعلام نكرده است. خشخو 
افزود: به محض اعلام ممنوعيت و محدوديت به صورت كتبي 
و شفاهي از سوي وزارت بهداشت و ستاد ملي مبارزه با كرونا، 
مورد را به تمام شركت هاي هواپيمايي در دنيا نوتام مي كنيم و 
اعلام خواهيم كرد كه اجازه ورود مسافر از ان كشورها را چه به 
صورت مستقيم و چه غير مسقيم به كشورمان را نمي دهيم.

   پرواز مستقيم به آفريقا نداريم
او درباره وضعي��ت پروازهاي آفريقا به اي��ران گفت: پرواز 
مس��تقيم به آفريقا نداريم و اگر ممنوعيتي درباره آفريقا 
اعلام شود، بلافاصله اعلام مي كنيم كه چه مستقيم و چه 
غير مستقيم مسافر آفريقايي را پذيرش نكنند اما فعلا درباره 
پروازهاي آفريقا تصميمي به سازمان هواپيمايي اعلام نشده 
است.  رييس ستاد مقابله با كرونا در سازمان هواپيمايي در 
پاس��خ به اينكه آيا در حال حاضر كشوري در طبقه بندي 
كشورهاي ويژه قرار دارد، اظهار كرد: فعلا هيچ كشوري در 
طبقه بندي كش��ورهاي ويژه قرار ندارد اما در يك دوره اي 
تعداد كش��ورها در دسته بندي ويژه به 20 هم رسيده بود. 
همچنين در حال حاضر مس��افران ايران��ي از لحاظ كرونا 
هيچ ممنوعيتي براي ورود به كش��ورها ندارند.  بر اساس 
اين گزارش، در اتحاديه اروپا، ژاپن، كانادا و امريكا قرنطينه 

عمومي براي كنترل شيوع سويه اوميكرون آغاز شده است و 
در پذيرش مسافر از مبدا 7 كشور بوتسوانا، اسواتيني، لسوتو، 
موزامبيك، ناميبيا، آفريقاي جنوبي و زيمبابوه به مقصد 

اتحاديه اروپا محدوديت هايي اعمال شده است. 

     بازگشت ممنوعيت سفرهاي هوايي
در جهان

در اين حال، امريكا و كشورهاي ديگر درپي شناسايي سويه 
جديد و بسيار مس��ري »اوميكرون«، محدوديت هايي را 
براي ورود مسافران از 8 كشور جنوب آفريقا اعلام كردند. به 
گزارش ايسنا، سويه جديد كرونا، چالش جديدي براي جو 
بايدن، رييس جمهور ايجاد مي كند كه در واكسينه كردن 
همه ش��هروندان امريكايي درجات مختلفي از موفقيت 
را تجربه كرده اس��ت. بايدن همچنين با انتقاد از س��وي 
كارشناسان سلامت بين المللي و سران جهان براي كوتاهي 
در ارسال واكسن به كش��ورهاي فقيرتر روبروست. مركز 
كنترل و پيشگيري از بيماري امريكا اعلام كرد، هيچ موردي 
از ابتلا به اوميكرون در امريكا تا به اين لحظه شناسايي نشده 
است. اين سازمان انتظار دارد كه در صورت شيوع پيدا كردن 
اين س��ويه جديد در اين كشور، آن را به سرعت شناسايي 
كند. پس از اينكه سازمان جهاني بهداشت سويه اوميكرون 
را مايه نگراني خواند، كشورهاي سراسر جهان فورا سفر از 
جنوب آفريقا را متوقف كردند. برخلاف ممنوعيتي كه از 

سوي بايدن اعلام شد، بسياري از اين ممنوعيت ها بلافاصله 
اعلام ش��دند. اين محدوديت ها ش��امل آفريقاي جنوبي، 
بوتسوانا، زيمبابوه، ناميبيا، لسوتو، اسواتيني، موزامبيك و 
مالاوي مي شود. عمده شهروندان غيرامريكايي كه در ۱۴ 
روز گذشته در اين كشورها بوده اند، اجازه ورود به امريكا را 
نخواهند داشت. رييس جمهور امريكا در بيانيه اي اعلام كرده 
اس��ت، به عنوان يك اقدام احتياطي تا زماني كه اطلاعات 
بيشتري نداريم، دستور محدوديت هاي سفرهاي هوايي 
بيشتر از آفريقاي جنوبي و 8 كشور ديگر را صادر مي كنم. 
بايدن به خبرنگاران گفت: تيم پزشكي وي توصيه كرده اند 
اين ممنوعيت به جاي اينكه فورا اجرايي شود، از دوشنبه 
آغاز شود. يك مقام كاخ سفيد به رويترز گفت: اين فاصله 
به دليل اقداماتي نظير هماهنگي با مقامات حمل و نقل و 
ايرلاينها است كه پيش از اجرايي شدن چنين ممنوعيتي 
بايد انجام شوند.  يك مقام بلندپايه دولت امريكا گفت: اگر 
اين سويه به كشورهاي بيش��تري شيوع پيدا كرد، امريكا 
به فهرست كشورهايي كه سفر از آنها ممنوع است، اضافه 
مي كند. در همين حال، كشورهاي عضو اتحاديه اروپا نيز 
موافقت كردند سفر از كش��ورهاي جنوب آفريقا را در پي 
شناسايي سويه جديد كوويد ۱۹ موقتا متوقف كنند. وزارت 
خارجه ژاپن نيز اعلام كرد، اين كش��ور كنترل هاي مرزي 
براي مسافران از كشورهاي جنوب آفريقا شامل موزامبيك، 
مالاوي و زامبيا را تشديد كرده و مسافران را ملزم مي كند 
يك قرنطينه ۱0 روزه را سپري كنند. مقررات جديد يك روز 
پس از تشديد كنترل هاي مرزي براي مسافران از آفريقاي 
جنوبي، بوتسوانا، اس��واتيني، زيمبابوه، ناميبيا و لستوتو 
اعلام شدند. مقامات وزارت بهداشت فدرال هند نيز در پي 
گزارش ها از شناسايي سويه جديد ويروس كرونا از ايالت هاي 
اين كشور خواستند به پايش و تست جدي همه مسافران 
از آفريقاي جنوبي و كشورهاي ديگر در معرض اين ريسك 
اقدام كنند. تايلند هم روز شنبه اعلام كرد: ورود افرادي كه به 
8 كشور آفريقايي پرريسك سفر كرده اند، ممنوع خواهد بود. 
از ابتداي دسامبر )چهارشنبه هفته جاري( سفر از بوتسوانا، 
اسواتيني، لس��وتو، مالاوي، موزامبيك، ناميبيا، آفريقاي 
جنوبي و زيمبابوه ممنوع خواهد بود. تايلند از روز شنبه به 
مسافران از اين كشورها اجازه نخواهد داد براي سفر به تايلند 
ثبت نام نكنند. سريلانكا هم ممنوعيت مشابهي را اعلام كرد. 
بر اساس گزارش رويترز، استراليا محدوديت هاي جديدي 
براي افرادي كه در ۹ كشور آفريقايي بوده اند اعلام كرد. اين 
كشورها شامل آفريقاي جنوبي، ناميبيا، زيمبابوه، بوتسوانا، 

لسوتو، اسواتيني، سيشل، مالاوي و موزامبيك بودند.
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تردد در۲۲ شهر كشور
 نياز به اخذ مجوز دارد

فرمانداري تهران اعلام كرد، هم اكنون تنها 22 شهر 
كشور در وضعيت نارنجي كرونايي قرار دارند و   ساير 
مناطق و شهرهاي كشور زرد و آبي هستند. از همين 
رو، تردد در اين 22 ش��هر نياز به اخ��ذ مجوز دارد. به 
گزارش ف��ارس، ايمان قربان��ي، مديرروابط عمومي 
فرمانداري تهران با اعلام اينكه با زرد شدن بسياري 
از مناطق كشور ديگر به مجوز تردد هم نيازي نيست، 
افزود: تنها براي تردد در همان 22 شهر كه متاسفانه 
تاكنون نارنجي هستند نياز است كه شهروندان تهراني 
مجوز تردد از فرمانداري تهران اخذ كنند.  مدير روابط 
عمومي فرمانداري تهران با بيان اينكه تمام خواهش و 
درخواست ما از شهروندان تهراني اين است كه حتما 
پروتكل هاي بهداشتي را به مانند گذشته و حتي بيشتر 
از قبل رعايت كنند تصريح كرد: هرگونه سهل انگاري و 
بي توجهي به پروتكل هاي بهداشتي ممكن است تمام 
دستاوردهاي اخير را از بين ببرد.  وي خاطرنشان كرد: 
حدود 8۶درصد استان تهران دز اول واكسن كرونا را 
تزريق كردند و  اين رقم آمار خوبي اس��ت كه با تلاش 

شبانه روزي كادر درمان بهتر هم خواهد شد.

شهردار تهران: اختلاف نظري
با دولت وجود ندارد

ش��هردار تهران گفت: يكي از مشكلات هميشگي 
تهران تقابل شهرداري با استانداري و وزارت كشور 
و دولت بوده است اما در اين دوره خوشبختانه هيچ 
دوگانگي و اختلاف نظ��ري وجود ندارد. به گزارش 
مهر، عليرضا زاكاني در حاشيه نشست هم انديشي 
ب��ا كارگروه هاي كميس��يون خدمات ش��هري در 
جمع خبرنگاران درباره ديدار خود با رييس جمهور 
بيان كرد: يكي از مشكلات هميشگي تهران تقابل 
شهرداري با استانداري و وزارت كشور و دولت بوده 
است اما در اين دوره خوش��بختانه هيچ دوگانگي 
و اخت��لاف نظري وجود ن��دارد و حض��ور بنده در 
هيات دولت ظرفيت خوبي ايج��اد كرده و اهتمام 
رييس جمهور در مسائل شهري نيز بسيار اهميت 
دارد. وي ادامه داد: رييس جمهور نيز ايده هاي زيادي 
براي مسائل ش��هر ازجمله ترافيك، حمل و نقل و 
غيره داش��تند كه در حال پيش روي است و امروزه 
بهترين ارتباط را با وزرا و ديگر مسوولان داريم. وي 
درباره انتقاد براي اعضاي شوراي شهر به عدم حضور 
اعضا در جلسه با رييس جمهور گفت: اين جلسات 
چارچوب خود را دارد اما در هفته هاي آينده ديداري 
با ديگر مس��وولان خواهيم داشت كه اعضاي شورا 
هم خواهند بود. زاكاني درباره استفاده از انرژي هاي 
تجديد پذير نيز گفت: ما بايد به سمت شهري ايمن تر 
و بهينه تر بروي��م. در حوزه برق دو ب��ار با وزير نيرو 
صحبت كردم و ايشان ماموريتي را به متوليان دادند و 
براي روشنايي تهران و دكل هاي شهر كه حدود ۵20 

هكتار فضا گرفته اند، تفاهمي ايجاد شد.

چمران: مشكلات محيط زيستي 
در تهران حرف اول را مي زند

مهدي چمران، رييس شوراي اسلامي شهر تهران 
با تاكيد بر ضرورت اس��تفاده از نخبگان در مديريت 
شهري گفت: مش��كلات محيط زيست در پايتخت 
حرف اول را مي زند. به گزارش ايرنا، چمران در جريان 
نخستين نشست هم انديشي كارگروه هاي تخصصي 
كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات شهري 
شوراي اس��لامي شهر تهران، تاكيد كرد: اميدواريم 
مش��كلات آب و هوا، ترافيك و فضاي سبز تهران را 
حل كنيم. او با اين اينكه پايتخت در گذشته يك باغ 
ش��هر بود اما به كارگاه هاي ساختماني تبديل شده 
اس��ت، افزود: اين كلان شهر به محلي آسيب رسان 
براي جان انسان ها تبديل شده است و شرايط كنوني 
بر هوش كودكان، قدرت زندگي و سلامت شهروندان 
تاثير مي گذارد. وي با تاكيد بر ضرورت توجه به مقوله 
سلامت در تهران، اظهار كرد: بايد بيشتر به مساحت 
فضاي س��بز تهران اضافه ش��ود و تلاش داريم كه 
خدمات مختلف را به شهروندان ارايه كنيم. چمران 
با بيان اينكه سرانه فضاي س��بز از 8.۵ به ۱۶.۵ متر 
مربع رسيده است، تاكيد كرد كه سلامت و آرامش 
شهر در درجه اول اهميت قرار دارد. وي گفت: اكنون 
در تهران، ده ها هزار ميليارد بدهي داريم و اين بدهي 

انباشت شده را بايد پرداخت كنيم.

عدم تناسب زيرساخت هاي 
شهري با ميزان جمعيت 

مهدي پيرهادي، رييس كميسيون سلامت، محيط 
زيس��ت و خدمات شهري با طرح اين پرسش كه آيا 
امكان توسعه زيرساخت ها و خدمات شهري نيز به 
موازات رش��د جمعيت ش��هرها وجود دارد يا خير؟ 
گفت: موضوع وقتي جدي تر مي شود كه بدانيم كه 
هم اكنون نيز زيرساخت هاي شهري با ميزان جمعيت 
موجود، متناسب نيست و يك عقب ماندگي جدي 
در اين حوزه وجود دارد. به گزارش ايسنا، پيرهادي 
در نشس��ت هم انديش��ي كارگروه هاي تخصصي 
كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات شهري 
شوراي اسلامي ش��هر تهران گفت: در سال 2007 
جمعيت شهرنشين جهان براي اولين بار از مرز ۵0 
درصد گذش��ت و پيش بيني مي ش��ود كه اين رقم 
در س��ال 20۳0 يعني كمتر از ۹ س��ال ديگر از مرز 
۶۵ درصد نيز بگذرد. در س��ال 20۳0 از هر سه نفر 
جمعيت جهان 2 نفر آن در شهرها زندگي مي كنند.  
وي تاكيد كرد: علاوه بر شهرنش��يني، مش��كلات 
مربوط به تغيير اقليم، امنيت غذا و آب، بحران هاي 
اجتماعي – اقتصادي، نزاع ها و درگيري هاي داخلي 
و اپيدمي ها نيز از معضلات قرن حاضر هستند. اين 
مشكلات مخصوصا در كشورهاي كمتر توسعه يافته 

و به ويژه در شهرها نمايان تر خواهند بود.

بارش ها از اواخر پاييز 
افزايش مي يابد

رييس مركز مل��ي خشكس��الي و مديريت بحران 
س��ازمان هواشناس��ي گفت: مه��ر و آبان امس��ال 
بارندگي ها زير نرمال )ميانگي��ن بارش بلندمدت( 
بود به طوري كه در بيشتر استان ها كم بارشي ثبت 
ش��د، اما از اواخر آذرماه و فصل زمس��تان ش��رايط 
بارندگي به وضعيت عادي )معادل متوسط بلندمدت( 

بازمي گردد.
اح��د وظيفه در گفت وگو با ايرن��ا درباره پيش بيني 
وضعيت بارش ها در آخرين ماه پاييز، افزود: تاكنون 
بارندگي ها زير نرم )كمبود ب��ارش( بوده و فقط در 
استان هاي اصفهان، تهران، قزوين، البرز و استان هاي 
ساحلي خزر بارندگي عادي و كمي بالاتر از ميانگين 

بلندمدت بوده است.
وي توضيح داد: امسال در استان اصفهان در مقايسه 
با سال هاي گذشته، وضعيت بارش ها عادي بوده و 
در گيلان و مازندران بارش ها بيش��تر بوده است، اما 
در بقيه استان ها به ويژه در جنوب غرب، كم بارشي 
داريم. به گفته وظيفه، در استان هايي مثل لرستان، 
چهارمح��ال و بختياري، خوزس��تان، كهگيلويه و 
بويراحمد، كرمانشاه، ايلام، كردستان و آذربايجان 
غربي بارش ها زير نرم هستند و در استان هايي مثل 
بوشهر و هرمزگان اصلا بارش نداشتيم. البته جنوب 
كش��ور در اين ماه ها بارش ندارد و ب��ه تدريج كه به 
طرف زمستان پيش مي رويم سامانه ها به عرض هاي 

جنوبي مي روند.
رييس مركز مل��ي خشكس��الي و مديريت بحران 
سازمان هواشناس��ي ادامه داد: در مهر و آبان امسال 
براي گيلان و مازندران و تا حدي هم براي قم، اصفهان 
و استان مركزي بارندگي از حد انتظار فراتر بوده است، 
اما ساير نقاط كشور كم بارشي ش��ديد دارند و اين 
وضعيت در استان هاي جنوب غرب كه سرچشمه 
روده��اي بزرگي مثل دز، كرخه و كارون هس��تند، 

نگران كننده است.
وي توضيح داد: مدل هاي عددي كه نش��ان دهنده 
پيش بيني فصلي است نش��ان مي دهد براي فصل 
زمستان و اواخر آذر، شرايط به وضعيت عادي و نرمال 
نزديك مي شود كه البته در مقايسه با دوره خودش، 
وضعيت عادي است، نه اينكه كمبودهاي سال قبل 
يا فعلي جبران شود بلكه در دوره خود بارندگي ها در 
حد نرمال خواهد ش��د. البته از نظر پيش بيني هاي 
هواشناس��ي همين ميزان بارش هم مناسب است، 
زيرا در سال گذشته شرايط بسيار بد بود كه اميدواريم 

امسال شرايط به نرمال نزديك شود.
بر اساس اين گزارش، معمولا ۴۵ درصد از بارش هاي 
 س��الانه در زمس��تان اتفاق مي افتد و بر اين اساس 
پيش بيني اين اس��ت كه وضعيت سال آبي امسال، 

به شدت خشكي سال قبل نباشد.

 خيز دوباره مردم
 براي سفرهاي جاده اي

سفرهاي جاده اي مردم در هفته گذشته بر خلاف 
روزها و هفته هاي آبان ماه امسال روند صعودي به 
خ��ود گرفت و بيش از ۵00 هزار خودرو بيش��تر از 
هفته قبل از اين بررسي، در محورهاي مواصلاتي 
مشاهده شدند. به گزارش ايسنا، براساس جديدترين 
آمار منتشر شده از س��وي مركز مديريت راه هاي 
كشور درباره وضعيت تردد وسايل نقليه مختلف در 
بازه زماني 28 آبان ماه تا چهارم آذر ماه، به صورت 
متوسط يك ميليون و 78۱ هزار و 7۹۳ وسيله نقليه 
در ه��ر روز در محورهاي مواصلاتي كش��ور تردد 
كرده اند كه نسبت به هفته قبل از آن قدري افزايش 
يافت و در قياس با هفته مش��ابه س��ال گذش��ته 
افزايش ۶۱ درصدي داشته است كه البته در اين 

تاريخ دقيقا ممنوعيت هاي تردد اجرا شده بود.

ايران هنوز هيچ گونه پروتكل سفر هوايي براي مقابله با سويه جديد اعمال نكرده است

وزير راه: بخش خصوصي مي تواند تكنولوژي ساخت را وارد كشور كند

بازگشت محدوديت هاي پروازي با »اُميكرون«

عقب نشيني دولت از جلب مشاركت چيني ها  
گروه راه و شهرسازي|

در پي دس��تور ابراهيم رييس��ي، رييس جمهور به رستم 
قاس��مي، وزير راه و شهرس��ازي براي برگزاري جلسه با 
بخش خصوصي و جلب مشاركت داخلي در پروژه ساخت 
۴ ميليون مسكن در ۴ سال، ديروز اين جلسه برگزار شد 
و »۳ نش��انه تغيير رويكرد در ساخت مسكن دولتي« كه 
هفته گذشته از س��وي روزنامه »تعادل« رصد شده بود، 
تحقق يافت، به گونه اي كه قاسمي در جلسه با انبوه سازان 
اعلام كرد، هيچ توافقي با چيني ها براي انتقال تكنولوژي 
ساخت صورت نگرفته است و بخش خصوصي مي تواند 
تكنولوژي ساخت را وارد كشور كند. به گزارش »تعادل«، 
طي هفته گذشته، خبر تازه اي از سوي مسوولان وزارت راه 
و شهرسازي درباره سرنوشت ايده »تهاتر نفت« با دريافت 
خدمات مهندسي و انتقال تكنولوژي از سوي چين يا ساير 
كشورهاي خارجي اعلام نشد، در عوض، در نخستين روز 
هفته گذشته، وزير راه و شهرس��ازي از كارخانه صنعتي 
خانه هاي پيش ساخته متعلق به وزارت دفاع و پشتيباني 
بازديد كرد كه به معناي توجه او و وزارت راه و شهرسازي 
به توان صنعت داخلي بود. چهارش��نبه هفته گذشته نيز 
اساسنامه صندوق ملي مسكن به اس��تناد ماده ۳ قانون 
جهش توليد مسكن نهايي شد. اساسنامه اي كه در يكي از 
بندهاي آن به تشويق بانك ها براي سرمايه گذاري در پروژه 
ساخت ۴ ميليون مسكن در ۴ س��ال تصريح شده است. 
اين مس��اله از اين جهت واجد اهميت است كه طي 8 ماه 
گذشته ۳۶0 هزار ميليارد تومان تسهيلات ساخت مسكن 
تكليفي به نظام بانكي در بودجه سال جاري كشور، محقق 
نشده است كه نشان دهنده عدم تمايل يا ناتواني نظام بانكي 
در مشاركت پروژه ساخت مسكن دولتي به شمار مي رود. 
افزون بر اين، فرش��يد پورحاجت، دبير كانون سراس��ري 
انبوه سازان از دستور رييس جمهور به وزير راه و شهرسازي 
براي برگزاري نشست با بخش خصوصي در راستاي اجراي 

نهضت ملي مسكن خبر داده بود كه نشانه اي ديگر از تغيير 
جهت دولت در اجراي پروژه ساخت ۴ ميليون مسكن در 
۴ سال ارزيابي شد. پورحاجت همچنين خبر داده بود كه 
محمد مخبر معاون اول رييس جمهور نيز دستور داده تا 
نماينده اي از كانون سراسري انبوه سازان در جلسات شوراي 
عالي مسكن و نمايندگان انجمن هاي استاني انبوه سازي در 
جلسات شوراهاي مسكن استان ها حضور داشته باشد. به 
گزارش »تعادل«، رستم قاسمي از نخستين روزهاي حضور 
در وزارت راه و شهرسازي، با توجه به شرايط تحريمي حاكم 
بر مناسبات اقتصادي كشور، پيشنهاد »تهاتر نفت« در قبال 
دريافت خدمات فني و مهندسي و انتقال تكنولوژي هاي برتر 
ساخت مسكن را مطرح كرده بود. اين پيشنهاد با مخالفت 
اعضاي كميسيون عمران مجلس به عنوان تدوين گر قانون 
جهش توليد مسكن )ساخت ۴ ميليون مسكن در ۴ سال(، 
انبوه سازان و شركت هاي پيمانكاري ايران و رسانه ها مواجه 
شد. مخالفان اين پيش��نهاد با اشاره به كارنامه چشمگير 
شركت هاي پيمانكاري و انبوه سازان در اجراي پروژه هاي 
بزرگ داخلي و خارجي، جلب مشاركت طرف هاي خارجي 
به ابرپروژه انبوه سازي كشور را رد مي كردند. در اين حال، 
وزير راه و شهرس��ازي اظهار مي كرد كه سطح تكنولوژي 
و كيفيت ساخت و س��از داخل پايين است و از همين رو، 
ضروري اس��ت، تكنولوژي هاي نوين وارد كش��ور شوند. 
قاسمي همچنان نيز معتقد به واردات تكنولوژي هاي نوين 
ساخت است اما او در جلسه اخير خود با انبوه سازان اعلام 
كرده كه هيچ رايزني و توافقي با چيني ها نشده و شركت هاي 
خصوصي داخل��ي-  نه دولت و وزارت راه و شهرس��ازي- 

مي توانند تكنولوژي هاي مورد نظر را وارد كنند.

    توافقي براي ورود فناوري چيني نداشته ايم
وزير راه در جلسه با انبوه سازان با موافقت با ورود فناوري نوين 
ساخت مسكن به كشور توسط بخش خصوصي، بار ديگر 

تاكيد كرد كه ايران در حوزه صنعتي سازي عقب است. او 
همچنين گفت: تاكنون رايزني و توافقي با كسي انجام نشده 
است اما بخش خصوصي مي تواند تكنولوژي ساخت را وارد 
كشور كند. به گفته قاسمي در ايران به اندازه كافي مهندس 
و نيروي متخصص و همين طور مواد و مصالح ساخت وجود 
دارد، گفت: كش��ور حدود 80 ميليون تن ظرفيت توليد 
سيمان دارد كه براي ساخت يك ميليون واحد مسكوني در 
سال حدود 20 ميليون تن سيمان نياز داريم؛  بنابراين چيزي 

با عنوان كمبود مواد و مصالح ساختي در كشور نداريم.
وزير راه وشهرسازي تاكيد كرد: به دنبال وارد كردن مواد، 
 مصالح، كارگر و مهندس به كشور نيستيم، اما بايد از ظرفيت 
ساخت ۴ ميليون مسكن استفاده كنيم و توسعه فناوري در 
صنعت ساختمان در ايران را ارتقاء بدهيم. وي با تاكيد بر 

اينكه از جذب سرمايه گذاري هاي خارجي به كشور استقبال 
مي كنيم، افزود: به دنبال جذب سرمايه گذاران خارجي و 
ايراني هستيم كه در حال تصويب احكام بسيار خوبي در 
بودجه ۱۴00 هستيم؛ امروز به اين نتيجه رسيده ايم كه بايد 

حمايت كنيم از كساني كه سرمايه وارد كشور مي كنند.

   آمادگي براي جلب مشاركت 
انبوه سازان داخلي

وزير راه وشهرس��ازي همچنين از اعلام آمادگي براي 
مشاركت با انبوه س��ازان خبر داد و گفت: متناسب با 
محل زمين مي توانيم مشاركت در ساخت با انبوه سازان 
داشته باشيم و واحدهاي سهم وزارت راه وشهرسازي را 

با هدف ارايه به مردم كم توان اختصاص دهيم.

 دولت جمهوری اس�امی ایران به نمایندگی س�ازمان جنگل ها مراتع و آبخیزداری کشور 
درخواست تعویض س�ند مالکیت دفترچه ای پاک یک فرعی از ۱۱۸ اصلی به تکبرگ را از  
اداره ثبت اسناد و اماک گیانغرب نموده که اعام می دارد ششدانگ یک قطعه مرتع پاک 
۱ فرعی از ۱۱۸ اصلی گیانغرب بخش 6 کرمانشاه به مساحت ۱44 هکتار ثبت شده ذیل ثبت 
54۳۰ صفحه ۱۸۹ دفتر  اماک جلد ۲۸ به استناد رای شماره 4۱۲۲ هیات قانون مناطق جنگی 
مستقر در ثبت گیانغرب سند مالکیت به شماره سریال 5۷5۱۸۷الف/۸۳ و ثبت و با حدودات 
ذیل صادر و تسلیم گردیده است شمالا  به طول های ۱۲۲ ممیز ۷5 متر و چهل و پنج متر و ۹۰ 
متر و ۱۱۲ متر و ۱۰۲ متر و ۲۱5 متر. و 5۸/۳۲ متر و ۳۱۰ متر و ۳5۰ متر و ۲۳۰ متر به مرتع اکبری 
و سنگ تپه شرقا به  طول های ۱۸5 متر و ۳۳۰ متر و ۱۱5 متر و ۳4۰ متر و ۳۷۲ متر و ۲۹۲ متر و 
4۸5 متر به قلعه کوه و کوه کش حاجیان جنوبا به طول های ۹۰ متر و ۱۸۰ متر و ۲۲۰ متر به تنگه 
حاجیان غربا به طول های ۲۰۰ متر و 45 متر و ۱۸۲ متر و ۲۱۳ متر و ۱6۰ متر ۷۰ متر و ۱۰۰ متر و 
6۰ متر و ۹۰ متر و ۳5 متر و ۱۲5 متر و ۱۱5 متر و 4۰ متر و ۱۲5 متر و ۸5 متر و ۷۰ متر و ۲4۷ متر 
و و ۲۳5 متر و  ۱۳۳ متر و 4۷ متر و ۷5 متر و ۹۰ متر و 4۰ متر و ۱۰۰ متر و ۹5 متر و 6۰ متر و ۲۰5 
متر و ۱۷۰ متر و ۷۸ متر به اراضی مزروعی دوم به طول ۸۰ متر به باند فرودگاه سوم به طول 4۰ 
متر به اراضی مزروعی که پرونده پاک موصوف به علت جابجایی مکان اداره ثبت و اسناد و 
اماک گیانغرب در سنوات گذشته مفقود گردیده است لذا مراتب اعام تا پس از طی مراحل 
قانونی در اجرای بندهای ۳۳۲ و ۳۳۳ مجموعه بخشنامه های ثبتی نسبت به ثبت تشکیل 

پرونده المثنی اقدام شود مراتب جهت اطاع یک نوبت آگهی می گردد.
نقدی - رئیس ثبت اسناد و اماک گیانغرب

آگهی فقدان پرونده ثبتی

دولت جمهوری اسامی ایران به نمایندگی سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 
درخواست تعویض سند مالکیت دفترچه ای پاک 6 - فرعی از ۱۱۸- اصلی به تکبرگ را 
از اداره ثبت اسناد و اماک گیان غرب نموده اعام می دارد شش دانگ یک قطعه مرتع 
پاک 6 - فرعی از ۱۱۸ - اصلی گیانغرب بخش شش کرمانشاه به مساحت ۹/۷هکتار 
ثبت شده ذیل ثبت 54۳5 صفحه ۲۰4 دفتر اماک جلد ۲۸ به استناد رای شماره 4۱۲۲ 
هیئت قانون مناطق جنگی مستقر در ثبت گیانغرب سند مالکیت به شماره سریال 
5۷5۱۹۲الف/۸۳ ثبت و با حدودات ذیل صادر و تسلیم گردیده است شمالا به طول های  
۱۱5 متر و ۱۲۰  متر و ۸۷  متر  به اراضی مزروعی شرقا  اول به طول های ۸5 متر  و 5۰ متر  
و ۲۹۷ مترو ۱۳۰ متر  و 5۳ متر و 45 متر و ۱۹5 متر و ۱۰5 متر و 45 متر و ۸5 متر و ۱۰۰۰متر 
به اراضی مزروعی دوم به طول ۲۰۰ متر به دره حاجیان مرتع شترمل جنوبا اول به طول 
۱۷۰ مت�ر به اراضی مزروعی دوم به طول های  ۱۰ متر و ۷۰ متر به جوی گام خر  غربا اول 
به طول های ۸5 متر و ۱6۳ مترو 4۲ متر به اراضی مزروعی دوم به طول های ۱۷5 متر و 
۸۰ متر و ۸5 متر و 4۷ متر و ۱۰5 متر ۹۳ متر و ۱۹5 متر به جوی گام خر، که پرونده پاک 
موصوف به علت جابجایی مکان اداره ثبت اسناد و اماک گیانغرب در سنوات گذشته 
مفقود گردیده است لذا مراتب اعام تا پس از طی مراحل قانونی در اجرای بندهای ۳۳۲ 
و ۳۳۳ مجموعه بخشنامه های ثبتی نسبت به تشکیل پرونده های المثنی اقدام می 

شود مراتب جهت اطاع یک نوبت آگهی می گردد.
نقدی- رئیس ثبت اسناد و اماک گیان غرب

آگهی فقدان پرونده ثبتی 

دولت جمهوری اس�امی ایران به نمایندگی س�ازمان جنگل ه�ا، مراتع و 
آبخیزداری کش�ور درخواس�ت تعویض س�ند مالکیت دفترچه ای پاک 
۳- فرع�ی از ۱۱۸- اصلی ب�ه تکبرگ را از اداره ثبت اس�ناد و اماک گیان 
غرب نموده اعام می دارد ش�ش دانگ یک قطعه مرتع پاک ۳- فرعی از 
۱۱۸- اصلی گیانغرب بخش شش کرمانشاه به مساحت6/. هکتار ثبت شده 
ذیل ثبت 54۳۲ صفحه ۱۹5 دفتر اماک جلد ۲۸ به استناد رای شماره 4۱۲۲ 
هیئت قانون مناطق جنگی مستقر در ثبت گیانغرب سند مالکیت به شماره 
سریال 5۷5۱۸۹الف/۸۳ ثبت و با حدودات ذیل صادر و تسلیم گردیده است 
شمالا به طول ۹5 متر شرقا به طول ۲۰ متر جنوبا به طول ۱۷۱ متر غربا به طول 
۱۰۰متر کاً به اراضی مزروعی که پرونده پاک موصوف علت جابجایی مکان 
اداره ثبت اسناد و اماک گیانغرب در سنوات گذشته مفقود گردیده است 
لذا مراتب اعام تا پس از طی مراحل قانونی در اجرای بندهای ۳۳۲ و ۳۳۳ 
مجموعه بخشنامه های ثبتی نسبت به تشکیل پرونده های المثنی اقدام می 

شود مراتب جهت اطاع یک نوبت آگهی می گردد.
 نقدی -  رئیس ثبت اسناد و اماک گیان غرب

آگهی فقدان پرونده ثبتی 

دولت جمهوری اس�امی ایران به نمایندگی س�ازمان جنگل ه�ا مراتع و 
آبخیزداری کشور درخواس�ت تعویض سند مالکیت دفترچه ای پاک ۲ - 
فرعی از ۱۱۸- اصلی به تکبرگ را از اداره ثبت اسناد و اماک گیانغرب نموده 
اعام می دارد ش�ش دانگ یک قطعه مرتع پاک ۲ - فرعی از ۱۱۸ - اصلی 
گیانغرب بخش 6 کرمانش�اه به مس�احت ۱/۰5هکتار ثبت شده ذیل ثبت 
54۳۱ صفحه ۱۹۲ دفتر اماک جلد ۲۸ به اس�تناد رای شماره 4۱۲۲ هیئت 
قانون مناطق جنگی مستقر در ثبت گیانغرب سند مالکیت به شماره سریال 
5۷5۱۸۸الف/۸۳ ثبت و با حدودات ذیل صادر و تسلیم گردیده است شمالا 
به طول۱۷۰ متر شرقا به طول 6۰ متر جنوبا به طول ۹5 متر غربا به طول ۱۱۸ 
متر کاً به اراضی مزروعی که پرونده پاک موصوف به علت جابجایی مکان 
اداره ثبت اسناد و اماک گیانغرب در سنوات گذشته مفقود گردیده است 
لذا مراتب اعام تا پس از طی مراحل قانونی در اجرای بندهای ۳۳۲ و ۳۳۳ 
مجموعه بخشنامه های ثبتی نسبت به تشکیل پرونده های المثنی اقدام می 

شود مراتب جهت اطاع یک نوبت آگهی می گردد.
 نقدی -  رئیس ثبت اسناد و اماک گیان غرب

آگهی فقدان پرونده ثبتی 

دولت جمهوری اس�امی ایران به نمایندگی س�ازمان جنگل ه�ا مراتع و 
آبخیزداری کشور درخواس�ت تعویض سند مالکیت دفترچه ای پاک 4- 
فرعی از ۱۱۸- اصلی به تکبرگ را از اداره ثبت اس�ناد و اماک گیان غرب 
نموده اعام می دارد ش�ش دانگ یک قطعه مرتع پاک 4 - فرعی از ۱۱۸ - 
اصلی گیانغرب بخش شش کرمانشاه به مساحت ۷5/هکتار ثبت شده ذیل 
ثبت 54۳۳ صفحه ۹۸ دفتر اماک جلد ۲۸ به استناد رای شماره 4۱۲۲ هیئت 
قانون مناطق جنگی مستقر در ثبت گیانغرب سند مالکیت به شماره سریال 
5۷5۱۹۰الف/۸۳ ثبت و با حدودات ذیل صادر و تسلیم گردیده است شمالا 
به طول۱۷۰ متر شرقا به طول 44 متر جنوبا به طول ۹۰/۹5 متر غربا به طول 
۲5 کا  به اراضی مزروعی که پرونده پاک موصوف به علت جابجایی مکان 
اداره ثبت اسناد و اماک گیانغرب در سنوات گذشته مفقود گردیده است 
لذا مراتب اعام تا پس از طی مراحل قانونی در اجرای بندهای ۳۳۲ و ۳۳۳ 
 مجموعه بخشنامه های ثبتی نسبت به تشکیل پرونده های المثنی اقدام 

می شود مراتب جهت اطاع یک نوبت آگهی می گردد.
 نقدی -  رئیس ثبت اسناد و اماک گیان غرب

آگهی فقدان پرونده ثبتی 
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پس از آنكه خبر كشف سويه جديد ويروس كرونا منتشر 
شد، قيمت بيت كوين حدود ۹ درصد سقوط كرد. با اين 
حال، آن طور ك��ه از داده هاي مربوط به بازار قراردادهاي 
اختيار معامله و قراردادهاي آتي بيت كوين پيداس��ت، 
معامله گران حرفه اي همچن��ان انتظار دارند كه قيمت 
تا پايان سال ۲۰۲۱ روندي صعودي داشته باشد. قيمت 
بيت كوين از ۹ نوامب��ر )۱۸ آبان( در يك كانال نزولي در 
نوسان بوده است و اين موضوع مي تواند بازتابنده سقوط 
۲۲ درصدي قيمت از اوج تاريخي ۶۹,۰۰۰ دلاري باشد. 
صرافي ارز ديجيتال دريبيت كه يكي از پرطرفدارترين 
بازارها براي معامله قراردادهاي اختيار بيت كوين است، 
چهارشنبه هفته گذشته پستي را در توييتر خود منتشر 
كرده بود و در آن با اش��اره به شاخص دلتاي چولگي ۲۵ 
درصد، گفته بود كه احساسات معامله گران حرفه اي در 
حال نزولي ترش��دن است. از شاخص دلتاي چولگي ۲۵ 
درصد براي مقايسه موقعيت هاي معاملاتي اختيار خريد 
و فروش اس��تفاده مي شود. گفتني است كه منفي شدن 
چولگي نش��انه اي براي بازار صعودي و مثبت بودن آن، 
نشانه اي براي نزولي شدن بازار است. دريبيت در توييتي 
نوشته بود: »آن طور كه مشاهده كرده ايم با نزديك شدن 
موقعيت هاي معاملاتي اختيار  به تاريخ انقضا از ابتداي 
نوامبر )آبان(، چولگي دلتا ۲۵ درص��د از حدود صفر به 
نزديكي ۱۰ الي ۱۵ درصد رسيده است كه نشان دهنده 
نزولي ترش��دن احساسات بازار اس��ت. هزينه پريميوم 
موقعيت هاي نزولي )فروش( گران تر مي ش��ود و سطح 
انقضاي بيشتر قراردادهاي اختيار ۵۸,۰۰۰ دلار است.« 
همان طور كه گفته شد شاخص چولگي دلتا ۲۵ درصد، 
قراردادهاي اختيار خريد و فروش را با يكديگر مقايس��ه 
مي كند. اين شاخص زماني مثبت مي شود كه پريميوم 
قراردادهاي اختيار ف��روش از قرارداد هاي اختيار خريد 
با ريسك مشابه بيشتر باش��د. به همين خاطر است كه 
مثبت شدن اين شاخص نشان دهنده احساسات نزولي 
است. از س��وي ديگر، زماني كه معامله گران احساساتي 
صعودي دارند، خلاف آن صادق است و به همين خاطر 
شاخص چولگي دلتا ۲۵ درصد وارد ناحيه منفي مي شود. 
قرارگرفتن اين ش��اخص بين منفي ۸ درصد تا مثبت ۸ 
درصد معمولًا خنثي تلقي مي شود. بنابراين با توجه به 
اين نكته كه شيب ش��اخص از ۲۳ نوامبر )۲ آذر( تغيير 
قابل توجهي داش��ته، مي توان گفت كه تحليل صرافي 
دريبيت هم درس��ت بوده اس��ت. روز گذشته اما شيب 
شاخص سبك تر شد و به سطح ۸ درصد رسيد؛ سطحي 
كه ديگر نمي تواند به عنوان نش��انه اي براي نزولي بودن 

احساسات معامله گران در نظر گرفته شود.

    در بازارهاي آتي چه مي گذرد؟ 
معامله گران بيشتر از قراردادهاي اختيار خريد 

استفاده مي كنند
معامله گ��ران قراردادهاي اختيار بيت كوين بيش از حد 
براي قراردادهاي اختيار ف��روش هزينه مي كنند و اين 
موضوع تنها مي تواند يك دليل داشته باشد. شايد دليل 
ترس اين گروه تحقيق يكي از كميته هاي سناي امريكا 
درباره عرضه كنندگان استيبل كوين ها باشد. در همان 
روزي كه اين خبر منتشر شد، شوراي حكام فدرال رزرو 
اعلام كرد كه براي بهبود شفافيت قانون گذاري صنعت 
ارز ديجيتال، روي مجموعه اي از »سياست هاي قانوني 
جامع« كار مي كند. احتمالًا دستگاه هاي اجرايي مسوول 
انطباق با قوانين و اعمال اين استانداردها بر مقررات جديد 
خواهند بود. ب��ا اين حال نمي توان با اس��تناد به همين 

موضوع توضيح داد كه چرا اين احساسِ بي اعتمادي بازار 
قراردادهاي آتي بيت كوين را تحت تأثير قرار نداده است. 
۶۰ درصد از كل قرارداده��اي اختيار باز بيت كوين 
در ۳۱ دس��امبر )۱۰ دي(، يعني پايان س��ال جاري 
ميلادي منقضي مي شوند و در مجموع ۱۳.۴ ميليارد 
دلار ارزش دارند. با در نظ��ر گرفتن اين موضوع كه 
حجم قراردادهاي اختيار خريد ۱۴۵ درصد بيش��تر 
 از قراردادهاي اختيار فروش منتهي به ۳۱ دس��امبر 
)۱۰ دي( اس��ت، نباي��د زياد نگ��ران قيمت گذاري 
معامله گران در بازار قراردادهاي اختيار معامله بود. 
بنابراين، با وجود اينكه وضعيت شاخص چولگي دلتا 
۲۵ درص��د در مجموع نزولي اس��ت، در حال حاضر 

اهميت زيادي براي بازار ندارند.

   سقوط هش ريت استخرهاي استخراج 
بيت كوين

كارب��ران چين��ي بزرگ ترين اس��تخرهاي اس��تخراج 
بيت كوي��ن گفته اند كه در برقراري ارتب��اط با آنها دچار 
مشكل شده اند. برخي از كارشناسان معتقدند كه دليل 
اصلي بروز اين اختلال، دخالت مقامات چيني در فعاليت 
استخرهاي ارز ديجيتال اس��ت. استخرهاي استخراج 
مهمي مانند بايننس پول، پولين و يا بي تي س��ي در ۲۴ 
ساعت گذش��ته گزارش كرده اند كه در برقراري ارتباط 
با اس��تخر دچار مشكل ش��ده اند. بايننس پول، پولين، 
F۲pool در كانال هاي تلگرامي چيني زبان خود اعلام 
كرده اند كه اين مشكل به دليل آلودگي سيستم نام دامنه 
)DNS( ب��ه وجود آمده و F۲pool هم گفته اس��ت كه 
مش��كل نام دامنه اين استخر هنوز به طور كامل برطرف 
نشده اس��ت. دي ان اس يك سرويس اينترنتي است كه 
نام هاي دامنه )مانن��د example.com( را به آي پي 
آدرس ها كه رش��ته اي از اعداد هستند، تبديل مي كند. 
آلودگي دي ان اس زماني رخ مي دهد كه يك هكر ترافيك 
ورودي را از يك نام دامنه مشخص به سمت يك وب سايت 
جعلي هدايت كند. كاربران يا بي تي س��ي هم در تلگرام 

گزارش داده اند كه در دسترس��ي به اس��تخر با مشكل 
مواجه شده اند. اين استخر در كانال تلگرام انگليسي زبان 
خ��ود اين موضوع را تأييد كرده، اما به طور مش��خص به 
مشكل اتصال دي ان اس اشاره اي نكرده است. الخاندرو 
دِلاتوره، بنيان گذار شركت مش��اوره اي پروف آف ورك، 
معاون پيشين استخر پولين، در اين خصوص گفته است: 
»به نظر مي رسد مشكلات اتصال اول از همه ماينرهاي 
چيني را تحت تأثير قرار داده باشد.« دلاتوره معتقد است 
كه دولت چين احتمالاً در استخرهاي استخراج بيت كوين 
دخالت مي كند. بر اساس داده هاي پلتفرم بيت ماينينگ، 
هش ريت استخر بايننس پول در ۲۴ ساعت گذشته ۱۴ 
درصد، F۲pool حدود ۸ درصد و يا بي تي س��ي نزديك 
۷ درصد كاهش يافته است. بخش بزرگي از فعاليت اين 
استخرها در چين انجام مي ش��ود؛ كشوري كه تصميم 
گرفته است استخراج ارزهاي ديجيتال را متوقف كند. با 
اينكه هش ريت اين استخرها فقط از چين تأمين نمي شود 
و بسياري از آنها گفته اند كه قصد دارند تا پايان سال از اين 
كشور خارج شوند، انتشار مطالب مختلف به زبان چيني 
ماندارين از س��وي اين استخرها را مي توان تلاشي براي 
جلب توجه جامعه اين كشور در نظر گرفت. بايننس پول، 
F۲pool و پولين به كاربران خود توصيه كرده اند كه براي 
حل اين مش��كل دي ان اس خود را تغيير دهند. به گفته 
بايننس پول راه حل بلندمدت، استفاده از وي پي ان براي 

دورزدن اپراتور مخابراتي چين است. 

    هشدار گوگل درباره استفاده از 
حساب هاي گوگل كلود براي استخراج رمزارز

در عين حال گوگل هشدار داد استخراج كنندگان رمزارز 
از حس��اب هاي هك ش��ده گوگل كلود براي استخراج 
رمزارز اس��تفاده مي كنند. به گزارش ايسنا، تيم امنيت 
سايبري اين غول اينترنتي جزييات رخنه امنيتي را در 
گزارشي به عنوان »افق هاي تهديد« منتشر كرد كه هدف 
آن فراهم كردن اطلاعاتي است كه به سازمان ها كمك 
مي كند فضاهاي ابري خود را ايمن نگه دارند. گوگل در 

خلاصه اجراي��ي اين گزارش نوش��ت: »عوامل خرابكار 
مشاهده شده اند كه اس��تخراج رمزارز را در حساب هاي 
هك شده گوگل كلود انجام مي دهند.« استخراج رمزارز 
يك فعاليت پرسود است كه اغلب مستلزم ميزان زيادي 
قدرت رايانشي است كه مشتريان گوگل كلود مي توانند با 
پرداخت هزينه به آن دسترسي داشته باشد. گوگل كلود 
يك پلتفرم ذخيره سازي ابري است كه مشتريان مي توانند 
در آن فايل ها و ديتا را خارج از سايت خود نگه دارند. گوگل 
اعلام كرد ۸۶ درصد از ۵۰ حساب گوگل كلود هك شده 
براي استخراج رمزارز استفاده شده اند. در اكثر موارد هك، 
نرم افزار استخراج رمزارز در مدت ۲۲ ثانيه از حساب هك 
شده دانلود شده اس��ت. حدود ۱۰ درصد از حساب هاي 
هك ش��ده براي رصد منابعي كه به ص��ورت عمومي در 
اينترنت قابل دسترس��ي هستند، اس��تفاده شده اند تا 
سيستم هاي آسيب پذير شناس��ايي شوند در حالي كه 
هش��ت درصد موارد براي حمله به اهداف ديگر استفاده 
شده اند. بيت كوين كه محبوب ترين رمزارز جهان است، 
براي مصرف بيش از ح��د انرژي هدف انتقاد قرار گرفته 
است. مصرف برق استخراج بيت كوين از كل مصرف برق 
بعضي از كشورها بيشتر است. پليس در ماه مه به مزرعه اي 
حمله كرد كه تصور مي رفت محل كشت شاهدانه است 
اما در عوض اس��تخراج غيرمجاز بيت كوين را شناسايي 
كرد. ب��اب مكلر، مدير دفتر ريي��س امنيت اطلاعات 
گوگل كلود و سث روزنبلات، مدير امنيت گوگل كلود 
در يك پست وبلاگ نوشتند: »چشم انداز تهديد ابري 
در سال ۲۰۲۱ پيچيده تر از تنها استخراج كنندگان 
رمزارز متخلف بوده است. محققان گوگل همچنين 
 Fancy اواخر سپتامبر حمله فيشينگ گروه روسي
Bear را شناسايي كردند و گوگل اين حمله را مسدود 
كرد.« محققان گوگل همچنين يك گروه تحت حمايت 
دولت كره ش��مالي را شناس��ايي كردند كه خود را به 
عنوان استخدام كنندگان سامسونگ جا زدند تا بتوانند 
ضميمه هاي مخرب ايميل را به كارمندان شركت هاي 

امنيت سايبري ضدبدافزار كره جنوبي ارسال كنند.
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 آسيب پذيري جديد 
در سيستم عامل ويندوز

آسيب پذيري و ضعف امنيتي جديد و قدرتمند در همه 
نسخه هاي ويندوز، سطح دسترسي مهاجمان را افزايش 
مي دهد و سوءاستفاده از آن، دستيابي به امتيازات كاربر 
با سطح دسترسي بالا را به صورت محلي فراهم مي كند. 
به گزارش مركز مديريت راهبردي افتا، با استفاده از اين 
آسيب پذيري جديد مهاجمان داراي دسترسي محدود 
مي توانند به راحتي در يك دستگاه هك شده، امتيازات 
و سطح دسترس��ي خود را افزايش داده و آلودگي را در 
شبكه توسعه دهند. امتيازات  SYSTEM  بالاترين حق 
دسترسي براي كاربران ويندوز است كه انجام هر يك از 
فرامين سيستم عامل را ممكن مي سازد. يكي از محققان 
امنيت سايبري، جزييات فني اين آسيب پذيري جديد را 
از نوع »روز - صفر« افشا و اثبات كرده است كه نسخه هاي 
مختلفي از سيستم  عامل ويندوز از اين ضعف امنيتي تاثير 
مي پذيرند. با وجودي كه شركت مايكروسافت، مجموعه 
اصلاحيه هاي امنيتي نوامبر منتشر كرده، اما محقق ياد 
شده اثبات كرده كه اين ضعف امنيتي به درستي ترميم 
نشده است و مجموعه اصلاحيه هاي امنيتي، اقدامي 
به وصله آن نخواهد كرد، زيرا به آس��يب پذيري بسيار 
مخرب تري منجر مي شود. اين محقق امنيت سايبري 
گفته است اگرچه مي توان از طريق اعمال و پيكربندي 
Group Policy از نص��ب فايل هاي MSI توس��ط 
كاربران »Standard«  جلوگيري كرد، ضعف امنيتي 
»روز - صف��ر« جديد همچنان اي��ن پيكربندي را دور 
مي زند و به  هرحال كار خواهد كرد. پس از افشاي ضعف 
امنيتي جديد و انتشار عمومي نمونه اثبات گر، محققان 
امنيتي سيس��كو نيز در گزارشي از شناسايي چندين 
بدافزار خبر داده اند كه در حال آزمايش آسيب پذيري 
مذكور و نمونه اثبات گر منتشر شده در حملات كوچك 
هستند تا در آينده كارزارهاي گسترده اي را راه اندازي 
كنند. اين امر نشان مي دهد كه مهاجمان چقدر سريع 
ضعف  هاي امنيتي و نمونه اثبات گري را به كار گرفته اند 
كه در دسترس عموم قرار گرفته است. كارشناسان مركز 
مديريت راهبردي افتا از راهبران امنيتي زيرساخت هاي 
حياتي خواسته اند تا به دليل پيچيدگي آسيب پذيري 
جديد در سيستم عامل ويندوز، منتظر انتشار يك وصله 
امنيتي از سوي مايكروسافت باشند، زيرا به احتمال 
قوي، شركت مايكروس��افت اين آسيب پذيري را در 

به روزرساني ماه جديد ميلادي برطرف خواهد كرد.

۸ طرح عملياتي براي شبكه ملي 
اطلاعات تدوين مي شود

پژوهش��گاه ارتباط��ات و فناوري اطلاع��ات با امضاي 
تفاهمنامه همكاري ب��ا معاونت برنامه ري��زي وزارت 
ارتباط��ات، مكلف ب��ه تدوين ۸ ط��رح عملياتي براي 
تحقق شاخص هاي عملكردي طرح كلان شبكه ملي 
اطلاعات شد. به گزارش پژوهشگاه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، اين تفاهمنامه به منظور تحقق اهداف سند 
طرح كلان و معماري ش��بكه ملي اطلاعات با رعايت 
ملاحظات س��ند تبيين الزامات شبكه ملي اطلاعات 
مصوب شوراي عالي فضاي مجازي و تحقق محورهاي 
هشتگانه برنامه پيش��نهادي وزير ارتباطات تقديمي 
به مجلس ش��وراي اسلامي و نيز رشد روز افزون بخش 
ارتباطات و فناوري اطلاعات )توسعه اقتصاد ديجيتال( 
و اهداف سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي، ميان علي 
اصغر انصاري معاون برنامه ريزي و نظارت راهبردي وزير 
ارتباطات و وحيد يزدانيان رييس پژوهشگاه ارتباطات و 
فناوري اطلاعات به امضا رسيد. عملياتي سازي پروژه ها، 
بهبود شاخص ها و تحقق اهداف عملياتي شبكه ملي 
اطلاع��ات مرتبط با ماموريت ها و تكاليف پژوهش��گاه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات موض��وع اين تفاهم نامه 
است. اهداف كلي اين تفاهم نامه به شفاف سازي نقش 
دستگاه هاي تابعه وزارت ارتباطات در اجراي پروژه ها، 
بهبود ش��اخص هاي عملكردي مرتبط با شبكه ملي 
اطلاعات، ارتقاي سطح تعامل، هم افزايي و تعهد اجرايي 
بي��ن وزارت ارتباطات با دس��تگاه هاي تابعه و مجريان 
مربوطه، تحقق اهداف عملياتي، اجرا و اقدام كلان سند 
طرح كلان و معماري ش��بكه ملي اطلاعات و استفاده 
بهينه از منابع موجود وزارت ارتباطات و دس��تگاه هاي 
تابعه براي تحقق اهداف مذكور مي پردازد. بر اس��اس 
اين تفاهم نامه، تعهدات پژوهشگاه در دو دسته اهداف 
عملياتي مرتبط با شبكه ملي اطلاعات و اجراي كلان 
پروژه هاي مربوطه تعريف ش��ده است. بنابراين و براي 
تحقق اهداف عملياتي، پژوهش��گاه ICT مكلف شد تا 
نسبت به تحقق شاخص هاي عملكردي تدوين طرح 
جامع ارتباطي، تدوين ط��رح جامع اطلاعاتي، تدوين 
طرح الزامات اس��تقلال ش��بكه ملي اطلاعات، تدوين 
طرح الزامات مديريت ش��بكه مل��ي اطلاعات، تدوين 
طرح الزامات خدمات شبكه ملي اطلاعات، تدوين طرح 
الزامات سالم سازي و امنيت شبكه ملي اطلاعات، تدوين 
طرح الزامات تعرفه و مدل اقتصادي شبكه ملي اطلاعات، 
تدوين طرح الزامات زيرساخت ارتباطي فضاي مجازي 
كشور، ارتقا و توس��عه خدمات آزمايشگاه هاي امنيت، 
فناوري اطلاعات و ارتباطات و همچنين برخي مباحث 
آموزشي و مهارتي اقدام كند. همچنين، به منظور تحقق 
شاخص هاي عملكردي نيز پژوهشگاه ICT مكلف به 
تحقق اقدام كلان مندرج در سند طرح كلان و معماري 
شبكه ملي اطلاعات و اجراي كلان پروژه هاي متعددي 
شد كه بايد برنامه اجرايي مشتمل بر زير پروژه ها، اقدامات 
اجرايي، زمان بندي، اعتبارات، الزامات، پيوس��ت ها و 
پيش نيازها را با رعايت ملاحظات سند تبيين الزامات 
ش��بكه ملي اطلاعات مصوب ش��وراي عالي فضاي 
مجازي ظرف ۴ هفته پس از امضاي اين تفاهم نامه، در 
چارچوب منشور ابلاغي معاونت برنامه ريزي و نظارت 
راهبردي وزارت ارتباطات تهيه كند. بر اساس بخش 
ديگري از اين تفاهم نامه، مجري شبكه ملي اطلاعات 
نيز بايد هماهنگي لازم براي استفاده از منابع اطلاعاتي و 
داده اي مورد نياز ساير دستگاه هاي تابعه، برآورده كردن 
الزامات اعلامي پژوهش��گاه ICT، تأمين و تخصيص 
منابع مالي و پشتيباني از حسن اجراي فعاليت هاي 
مرتبط با تحقق شاخص هاي عملكردي را به عمل آورد.

هند  و ممنوعيت خريد
اينترنت ماهواره اي »استارلينك«  
دولت هن��د به مردم توصيه كرده عضو س��رويس 
اينترنت ماهواره اي »استارلينك« نشوند زيرا اين 
ش��ركت اجازه فعاليت در هند را ندارد. به گزارش 
مهر به نقل از رويترز، اين س��رويس توسط شركت 
اسپيس ايكس ارايه مي ش��ود كه به ايلان ماسك 
تعلق دارد. طبق بيانيه رسمي دولت به استارلينك 
دستور داده شده تا به سرعت از قوانين پيروي كند 
و از رزرو و ارايه سرويس هاي اينترنت ماهواره اي در 
هند خودداري كند. استارلينك در يكم نوامبر كسب 
و كار خود را در هند ثبت و به گفته دولت تبليغات 
پيش فروش سرويس هايش را آغاز كرده است. در 
حال حاضر تعداد روزافزوني از ش��ركت ها مشغول 
توسعه شبكه هايي از ماهواره هاي كوچك هستند 
كه س��رويس پهناي باند را در سراسر جهان فراهم 
مي كند. تمركز فعاليت اين ش��ركت ها نيز فراهم 

كردن اينترنت براي مناطق دورافتاده است.

 تبليغات آنلاين 
هدف جديد قانونگذاران چيني

رگولاتور بازار چين روز گذشته قوانين جديدي براي 
نظارت سخت گيرانه تر بر تبليغات آنلاين پيشنهاد كرد. 
به گزارش مهر به نقل از رويترز، طبق قوانين پيشنهادي 
جديد چين، آگهي ها نبايد روي مصرف نرمال اينترنت 
تاثير بگذارند يا كاربران را گمراه كنند. اداره دولتي تنظيم 
بازار چين در بيانيه اي اعلام كرد، تبليغات اينترنتي بايد 
فرهنگ عالي سنتي ملت چين را گسترش دهند. طبق 
قوانين پيشنهادي اپراتور پلتفرم ها بايد سيستمي براي 
ثبت و بررسي تبليغات و س��فارش دهندگان آگهي 
ايجاد كنند. همچنين آنها بايد محتواي آگهي هايي 
كه به نمايش درمي آيند را بررسي كنند. علاوه بر اين، 
تبليغاتي كه با هدف گرفتن ك��ودكان، درمان هاي 
پزشكي را ترويج مي كنند و تبليغات لوازم آرايشي 
و بازي هاي رايانه اي كه به سلامت جسمي و ذهني 
كودكان كمكي نمي كند نيز ممنوع خواهند بود. طبق 
اطلاعات موجود در وب سايت اداره تنظيم بازار چين، 
مردم مي توانند تا ۲۵ دسامبر نظرات خود درباره اين 
قانون را ارايه كنند. در ماه سپتامبر رگولاتور فضاي 
س��ايبري چين پيش نويس قوانيني را درباره شيوه 
استفاده از الگوريتم هاي پيشنهاد محتوا منتشر كرد.

 ،REIT راه اندازي صندوق هاي
يك تير و دو نشان

 درواق��ع اين صندوق ها س��پر يا محاف��ظ كم درآمدها 
بالاخص دهك هاي ۱ الي ۴ در برابر تورم ملكي هستند. 
يكي از مهم ترين و شاخص ترين ويژگي هاي اين ابزار اين 
مي باشد كه هر كس با هر مقدار سرمايه در اختيار )همانند 
سهام( مي تواند نسبت به خريد واحدهاي صندوق اقدام 
كند و به اين بازار وارد شود و به دليل وجود بازار ثانويه از 
نقد شوندگي بالايي برخوردار اس��ت. ازاين رو به دولت 
پيشنهاد مي گردد از املاك و مستغلات به ويژه در شهر 
تهران كه قابليت اجاره دهي مناس��بي دارد، با توجه به 
ويژگي هايي همچون منطقه ام��لاك و كاربري آن در 
قالب صندوق هاي املاك و مستغلات )REIT( بورس 
هم دارايي هاي خود را با نزديك ترين قيمت بازار واگذار 
كند، هم از ابزار غيرتورمي جهت پوشش كسري بودجه 
خود استفاده كند و در نهايت در عمل نشان دهد حامي 

بازار سرمايه است.

حضور همراه اول در
نمايشگاه كيش اينوكس2021

همراه اول با حضور در نمايش��گاه اينوكس ۲۰۲۱ 
آخري��ن دس��تاوردهاي خ��ود را در مع��رض ديد 
بازديدكنندگان قرار مي دهد. به گزارش اداره كل 
ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، سيزدهمين 
نمايشگاه معرفي فرصت هاي سرمايه گذاري كشور 
و هشتمين نمايشگاه بين المللي بورس، بانك، بيمه و 
خصوصي سازي موسوم به »كيش اينوكس۲۰۲۱« 
با حضور همراه اول و ۲۰۰ سازمان و موسسه دولتي 
و خصوصي از روز دوش��نبه ۸ آذر ۱۴۰۰ به مدت 
چهار روز در جزيره كيش برگزار مي ش��ود. در اين 
رويداد بزرگ كه در مركز همايش ها و نمايشگاه هاي 
كيش برگزار مي شود، بخش هاي فروش سازماني، 
امور س��هام و ش��ركت »حركت اول« و تعدادي از 
استارتاپ هايي كه همراه اول در آنها سرمايه گذاري 
كرده حضور داشته و ضمن معرفي فعاليت هاي خود، 
آخرين دستاوردها و سرويس هاي خود را در معرض 
نمايش مي گذارند.  برگزاري ۲۰ نشست تخصصي 
و همايش جانبي با حضور بيش از ۱۰۰ نفر سخنران 
از كارشناسان برجسته اقتصادي كشور با موضوعات 
و محورهاي مرتبط با مسائل روز اقتصادي كشور از 
جمله برنامه هاي اين رويداد است. حمايت از جريان 
تولي��د داخل از طريق رفع موان��ع متعدد قانوني و 
اجرايي، گس��ترش ارتباطات تج��اري و اقتصادي 
بنگاه ه��ا، كمك به تحقق هر چه بيش��تر اصل ۴۴ 
و افزايش س��هم بخش خصوصي در اقتصادملي، 
آسيب شناسي و بازنگري اقدامات پيشين در بازار 
پول و سرمايه، طراحي الگوهاي نوين تأمين مالي، 
توسعه سرمايه گذاري هاي مولد، معرفي فرصت هاي 
سرمايه گذاري و خصوصي سازي در سرزمين اصلي 
و مناطق آزاد و ويژه، بررسي فرصت ها و تهديدهاي 
بازار رمزارزها و نحوه مواجهه حاكميت با اين مقوله رو 
به رشد از محورها و مباحث محتوايي رويداد »كيش 

اينوكس۲۰۲۱« عنوان شده است.

سقوط بيت كوين به زير ۵۴ هزار دلار پس از كشف سويه جديد ويروس كرونا

اميد معامله گران به روند صعودي ارزهاي ديجيتال

تلاش بخش خصوصي براي تجاري سازي محصولات دانشگاهي هوش مصنوعي
رييس كارگروه تعامل پذيري كميسيون هوش مصنوعي و 
علم داده سازمان نظام صنفي رايانه اي درباره جايگاه هوش 
مصنوعي در ايران و رسيدن به جايگاه ۱۰ كشور برتر در 
اين حوزه، گفت: بخش خصوصي كه اكثر آنها شركت هاي 
دانش بنيان هستند، معمولا از دانش��گاه ها آمده اند و در 
تلاشند محصولات دانش��گاهي را تجاري سازي كنند يا 
اينكه مطابق نياز صنعت محصولات را سفارش��ي كنند، 
اما اكنون اين بخش داراي مشكلاتي است و با چالش هاي 
زي��ادي دس��ت و پنجه ن��رم مي كند. س��يد محمدباقر 
سجادي، در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به بيانات رهبري 
مبني بر قرارگيري در بين ۱۰ كش��ور اول جهان، اظهار 
كرد: درباره اين موضوع سه واكنش ازسوي فعالان حوزه 
هوش مصنوعي اعم از دانشگاه و صنعت ديده شد. گروهي 
معتقد بودند كه ساختارهاي كشور اجازه چنين پيشرفتي 
را نمي دهد. گروه دوم كه دلسوز هم هستند، معتقد بودند 
تا زماني كه حاكميت وارد اين عرصه نش��ود، اين هدف، 
محقق نخواهد شد. وي ادامه داد: هر چقدر هم كه بخش 
خصوصي تلاش كند باز هم دولت و حاكميت اس��ت كه 
وظيفه اصلي را بر عهده دارد و اين گروه در ميدان هستند 
اما معتقدند تلاش هاي شان راهگشا نيست و كار اصلي بر 
عهده حاكميت است. گروه سوم معتقد بودند كه مي توان 
به اين هدف نائل آمد حتي اگر حكومت به خوبي به وظايف 
خود عمل نكند. يعني بخش خصوصي آنقدر توانمند است 
كه مي تواند اين مسير را با كمك حداقلي دولت پيش ببرد. 
مديرعامل يكي از شركت هاي دانش بنيان فعال در حوزه 
پردازش متن در پاس��خ به اينكه اثرگذاران اصلي هوش 
مصنوعي در كشور كه ماموريت دارند تا ايران را جزو ۱۰ 
كشور برتر هوش مصنوعي قرار دهند، چه كساني هستند، 
گفت: هوش مصنوعي همانند خيلي از حوزه هاي ديگر 
فناوري داراي سه ضلع است، حاكميت، دانشگاه و بخش 
خصوصي. اين س��ه ضلع با كمك هم قطعا مي توانند به 
اهداف بزرگي برس��ند. با توجه به اينكه هوش مصنوعي 
يك فناوري علمي نوظهور اس��ت، نقش دانشگاه بسيار 
پررنگ است. در برخي از فناوري ها، افرادي را مي بينيم كه 

تحصيلات دانشگاهي هم ندارند اما در آن حوزه متخصص 
هستند. مثلًا برنامه نويسان متخصص زيادي هستند كه 
اصلا دانشگاه نرفته اند. اما در هوش مصنوعي اينگونه نيست. 
تقريبا كسي را نديدم كه خبره هوش مصنوعي باشد اما 

دانشگاه نرفته باشد آن هم تا مقطع ارشد. 

    دانشگاه ها در حوزه هوش مصنوعي
 نقش پررنگي دارند

سجادي ادامه داد: وقتي شركت هاي هوش مصنوعي را 
بررس��ي مي كنيد متوجه مي شويد كه متخصصين آنها 
در مقطع ارش��د يا دكتري تحصيل مي كنند. اين نشان 
مي دهد كه نقش دانشگاه بسيار پررنگ است به طوري كه 
پايه هوش مصنوعي كشور را دانشگاه بنا مي كند. بخش 
خصوصي كه اكثر آنها شركت هاي دانش بنيان هستند 
نيز معمولا از دانش��گاه ها آمده اند و در تلاش هستند كه 
محصولات دانشگاهي را تجاري سازي كنند يا اينكه مطابق 
نياز صنعت محصولاتي را سفارشي كنند. مي توان گفت 
اين بخش خصوصي است كه پيشرفت هوش مصنوعي را 
به منصه ظهور مي رساند. دانشگاه لجستيك است و بخش 
خصوصي در خ��ط مقدم. اما در ح��ال حاضر اين بخش 
داراي مشكلات زيادي است و با چالش هاي زيادي دست 
و پنجه نرم مي كند. وي خاطرنشان كرد: ضلع حاكميت به 
عنوان بخشي كه بايد زيرساخت ها را به لحاظ نرم افزاري و 
سخت افزاري مهيا كند، نقش بسيار تعيين كننده اي دارد، 
به طوري كه برخي از صاحب نظران، عدم پيشرفت مورد 
انتظار در س��ال هاي اخير را متوجه اين بخش مي دانند. 
اما كميسيون هوش مصنوعي و علم داده جايگاه خود را 
به عنوان موتور محرك، تنظيم كننده، هماهنگ كننده 
و تسهيل كننده روابط هر سه ضلع حاكميت، دانشگاه و 
صنعت در اكوسيستم هوش مصنوعي، مي داند. رييس 
كارگروه تعامل پذيري كميسيون هوش مصنوعي و علم 
داده سازمان نظام صنفي با اشاره به وضعيت شركت هاي 
هوش مصنوعي، اظهار كرد: به خاطر نوظهور بودن هوش 
مصنوعي، ش��ركت هاي هوش مصنوعي نيز معمولًا نوپا 

و كوچك هس��تند. در حال حاضر ش��ركت هاي بزرگ 
مخابراتي، بانكي و ... واحدهاي هوش مصنوعي و علم داده 
در ساختار خودشان ايجاد كرده اند. اما تعداد شركت هايي 
كه اساس آن هوش مصنوعي باشد اندك است. متاسفانه 
هم اكنون، درآمد اين حوزه در كش��ور ما كم اس��ت، لذا 
شركت هايي كه فقط كار هوش مصنوعي انجام مي دهند 
با مشكلات مالي مواجه هستند. به همين خاطر برخي از 
شركت ها درآمد خودشان را از طرق ديگر تامين مي كنند 
و در كنار آن، كسب و كار هوش مصنوعي را پيش مي برند. 
س��جادي ادامه داد: پروژه هاي هوش مصنوعي عمدتاً از 
سمت حاكميت تعريف مي شود و كسب و كارهاي تجاري-

تجاري )B۲B( كمتر به چش��م مي خورد و ش��ايد بتوان 
گفت كسب و كار تجاري-مشتري )B۲C( در حوزه هوش 
مصنوعي اصلًا وجود ندارد. البته اين موضوع داراي دلايلي 
است كه فقط به يكي اشاره مي كنم. صنعت هوش مصنوعي 
كشور، بيشتر از سمت افراد فني و فارغ التحصيلان دانشگاه 
جلو برده مي شود. افرادي كه بينش تجاري و بازاري خوبي 
ندارند و همين امر موجب ش��ده كه نت��وان محصولات 

كاربردي و تجاري خوبي در اين زمينه توسعه داد. 

   اقدامات لازم براي پيشرفت قابل توجه
در هوش مصنوعي

وي در پاس��خ به اينكه چه اقداماتي باي��د انجام گيرد تا 
پيشرفت قابل توجهي در هوش مصنوعي شكل گيرد؟ 
گفت: اولين و مهم ترين مساله تدوين يك سند چشم انداز 
و نقشه راه اس��ت. تا زماني كه اين نقش��ه وجود نداشته 
باشد نمي توان پيشرفت را س��نجيد و ارزيابي كرد. اصلا 
نمي دانيم مي خواهيم ب��ه كجا بروي��م و مهم تر از همه 
اينكه نمي توان هم افزايي ميان بازيگران اين حوزه ايجاد 
كرد. الان نقش دانش��گاه به درستي ترسيم نشده است. 
صنعت نمي داند دقيقا به چه سمتي مي خواهد برود؛ هر 
سمتي كه جذابيت مالي آن احساس مي شود به آن سمت 
مي رود. حاكميت هم به فراخور، گاهي اوقات پروژه هايي 
را تعريف يا زيرساخت هايي را ايجاد مي كند. هيچ يك از 

اينها در يك برنامه مشخص و هماهنگ حركت نمي كنند. 
بنابراين ضرورت دارد كه ابتدا اين نقش��ه تدوين ش��ود. 
رييس كارگروه تعامل پذيري كميسيون هوش مصنوعي 
و علم داده سازمان نصر با اشاره به نقش حاكميت در اين 
پيشرفت، بيان كرد: حاكميت نقش ويژه اي دارد. در بيانيه 
كميسيون نظام صنفي به نقش هاي حاكميت به صورت 
مفصل پرداخته شده اس��ت، البته به صورت كلي مطرح 
شده و نياز دارد جزييات آن تدقيق شود. اما موضوع مهم 
اين است كه نبايد انتظار عجيب و غريب از حاكميت داشت. 
مثلًا ما نمي توانيم انتظار داشته باشيم حاكميت به تنهايي 
سند چشم انداز را تدوين كند. مي توانيم انتظار داشته باشيم 
كه براي اين موض��وع بودجه تصويب كند اما تحقق اين 
موضوع كار دولت نيست. سجادي افزود: دو ضلع دانشگاه 
و صنعت بايد وظايف حاكميت را تعريف كنند. در زمينه 
هوش مصنوعي نمي توان انتظار زيادي از حاكميت داشت. 
ديگر بازيگران مي بايست خطوط كلي پيشرفت را مشخص 
و كليات وظايف حاكميت در اين زمينه را هم تعيين كنند. 
آن وقت حاكميت بايد وظيفه خود را به درستي انجام دهد. 
گاهي اوقات مطالبه ما از دولت ها و حاكميت شفاف نيست و 
آنها نمي دانند دقيقا بايد چه كار كنند. همين الان اگر من را 
بگذارند مسوول پيشرفت هوش مصنوعي كشور با امكانات 
و اختيارات تام، واقعا نمي دانم بايد از كجا و چگونه شروع 
كنم. بنابراين ابتدا بايد براي حاكميت تعيين وظيفه كرد. 
وي در پاسخ به اينكه بار اصلي حركت هوش مصنوعي به 
دوش چه كساني است، گفت: سوال پر مخاطره اي است. 
جاي شانه خالي كردن را براي هر كسي باز مي گذارد. به 
نظر من همه فعالين اين حوزه مسوول هستند. نمي توان 
گروه��ي را موثرتر و مهم تر جلوه داد. اگر هر يك از اضلاع 
سه گانه را پررنگ تر كنيم، دو ضلع ديگر مسووليت خود را 
گردن او مي اندازند و او را مقصر جلوه مي دهند. بنابراين همه 
به يك اندازه مسوول هستند و بايد تلاش كنند كه اين هدف 
محقق شود. كميسيون هوش مصنوعي و علم داده نيز به 
همان اندازه مسوول است و بايد تلاش كند تا ميان اضلاع، 

هماهنگي كامل ايجاد نموده و خلأها را پر كند. 



تعادل |
نمايندگان بخ��ش خصوصي مهم ترين مش��كلات 
حوزه تجارت خارجي را تشريح كردند. »مساله تعهد 
بازگش��ت ارز صادراتي، ماليات بر ارزش افزوده، نرخ 
پايه كالاهاي صادراتي، مشكلات ثبت سفارش مواد 
اوليه و ماش��ين آلات، مساله س��رقفلي و عدم تمديد 
كارت بازرگاني تجار فرش، بازگش��ت مش��وق هاي 
صادراتي، تورم بالاي مواد اوليه و كاهش توليد صادرات، 
پيش��نهاد ايجاد معاونت صادرات، افتتاح حساب در 
كشورهاي هدف صادراتي، ضرورت ثبات در قوانين، 
ضرورت بازنگري در تعيي��ن ارزش صادراتي كالاها، 
معضل بخشنامه هاي فراقانوني در بخش معدن و...« 
ج��زو مهم ترين درخواس��ت هاي بخش خصوصي از 
متولي سازمان توسعه تجارت بود. رييس اتاق تهران، 
در نشس��ت صبحانه كاري با متولي تجارت، امسال را 
سخت ترين دوران اقتصادي پس از انقلاب دانست و 
با اشاره به مشكلات اقتصادي از جمله كسري بودجه 
و تورم، تاكيد كرد كه تنها راه نجات اقتصاد، صادرات 
غيرنفتي است. مسعود خوانساري در عين حال اظهار 
كرد كه در سال هاي اخير صادرات از چند جهت دچار 
آسيب جدي شده است؛ يكي به دليل رويكردهاي بانك 
مركزي نسبت به صادرات، صادركنندگان با چالش هاي 
بسياري مواجه شدند. ديگر اينكه، ايراد دولت قبل اين 
بود كه متشكل از س��رداراني بود كه خود را بي نياز از 
هرگونه مشورت مي پنداش��تند. چنانكه، صادرات از 
ناحيه يكدندگي، بدسليقگي و عدم مشورت مديران 
قبلي متحمل زيان شد و انتظار افزايش چند برابري 
صادرات با افزايش نرخ ارز محقق نش��د. او اما ويژگي 
دولت جديد را به كارگماشتن افراد جواني دانست كه 
گوش ش��نوا دارند. رييس سازمان توسعه تجارت هم 
در اين نشست مش��ترك، بر دستيابي به راه حل هاي 
عملياتي براي رفع چالش هاي صادرات غيرنفتي كشور 
با كمك تشكل ها و فعالان بخش خصوصي تاكيد كرد. 
عليرضا پيمان پاك در اظهارات ديگري گفت كه ما در 
سازمان توسعه تجارت، نفرات شما در دولت هستيم و 
بخش خصوصي و اتاق بازرگاني بايد سياست ساز شود و 
ما هم به عنوان نماينده اين بخش در دولت و حاكميت، 
در تلاش براي تصويب اين سياست ها برخواهيم آمد. 
او همچنين از »راه ان��دازي صندوق مديريت عوارض 
ص��ادرات، فروش ميعان��ات گازي و ص��رف آن براي 
مشوق هاي صادراتي، واردات مواد معدني از پاكستان 

با تهاتر و رفع موانع تجاري و...« خبر داد. 

    دغدغه بزرگ بخش خصوصي؟
رييس س��ازمان توسعه تجارت كشور در نشستي كه 
صبح شنبه ششم آذر ماه در اتاق بازرگاني تهران برگزار 
شد، مهمان نمايندگان تشكل هاي بخش خصوصي 
بود تا پيشنهادها و انتقادات آنها در مورد فرآيند تجارت 
خارجي به ويژه صادرات را بش��نود و راهكارهاي اين 
س��ازمان را با آنان مطرح كند. در ابتداي اين نشست، 
رييس ات��اق بازرگاني تهران طي س��خناني به عدم 
معرفي نمايندگان وزارت صمت در اتاق تهران اشاره 
كرد و گفت: با وجود آنكه حدود سه الي چهار ماه است، 
تيم مديريت جدي��د وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در اين وزارتخانه مستقر شده است، هنوز نمايندگان 
اين وزارتخانه در هيات نمايندگان اتاق تهران معرفي 
نشده اند و انتظار اين است كه اين معرفي هر چه زودتر 
انجام گيرد تا نمايندگان دولت در نشست هاي هيات 
نمايندگان حضور داشته باشند. مسعود خوانساري با 
اشاره به اينكه تاكنون كساني كه با رييس سازمان 
توسعه تجارت جلسه داشته اند، از گفت وگو با ايشان 
رضايت داش��ته اند، ادامه داد: اكن��ون بزرگ ترين 
دغدغه كش��ور ص��ادرات اس��ت و چنانچ��ه موانع 
صادرات برطرف شود، ش��ايد بسياري از مشكلات 
حل شود. او در ادامه با بيان اينكه وضعيت نامساعد 
اقتصاد بر كسي پوشيده نيست، افزود: چنين به نظر 
مي رسد كه امسال، سخت ترين دوران اقتصادي پس 
از انقلاب باش��د و با وجود كسري بودجه، نرخ تورم 
بهبود پي��دا نكند؛ مگر آنكه صادرات با رونق زيادي 
مواجه شود. البته در دو الي سه سال گذشته، به دليل 
برخوردهاي بانك مركزي، صادرات لطمات بسياري 
متحمل شده و با اين حال، ما بسيار اميدوار هستيم 
كه با تصدي آقاي پيمان پاك در س��ازمان توس��عه 
تجارت كه هم جوان و هم آگاه به مسائل اين حوزه 
هستند، بتوانيم بهبودي در صادرات حاصل كنيم.

    ليست بلند درخواست ها از متولي
محمد لاهوتي رييس كميس��يون تس��هيل تجارت 
و توس��عه صادرات اتاق بازرگاني هم ته��ران در اين 
نشس��ت، به ابلاغيه دو ماه گذشته معاونت اقتصادي 
رياست جمهوري در رابطه با مساله رفع تعهد ارزي اشاره 
كرد و يادآور شد كه دستورالعمل اجرايي اين ابلاغيه 
هنوز اجرايي نشده در حالي كه تعيين تكليف اين مساله 
از اهميت بالايي براي بنگاه هاي كوچك و متوس��ط 
كشور برخوردار است. از اين رو، يكي از مطالبات فعالان 
اقتصادي، صدور دستورالعمل هاي اجرايي اين ابلاغيه 

در سريع ترين زمان ممكن است. 
ريي��س اتحادي��ه بازرگانان تجهيزات پزش��كي هم 
با اش��اره به تغيي��ر ارز واردات تجهيزات پزش��كي از 
ترجيحي ب��ه نيمايي گفت: 85 درصد مش��تريان ما 
نهادهاي دولتي هس��تند و آنها همواره از نبود اعتبار 
رنج مي برن��د. ضمن آنكه ب��ا تغيير ن��رخ ارز، اعتبار 
مورد نياز براي واردات تجهيزات، ش��ش برابر شده و 
شركت هاي حوزه تجهيزات پزشكي فاقد اين اعتبار 

براي سپرده گذاري نزد بانك براي واردات اين كالاها 
هستند. ابوالفتح صانعي درخواست كرد كه اين آزادي 
عمل به شركت هاي واردكننده تجهيزات پزشكي داده 
شود كه ارز مورد نياز خود را از طرق مختلف نظير خريد 
ارز حاصل از صادرات تامين كنند تا واردات اين كالاها 

طي ماه هاي آينده دچار مشكل نشود. 
علي اكب��ر خدايي، دبيركل اتحادي��ه توليد و تجارت 
آبزيان اي��ران، يكي از مطالبات فع��الان اين بخش را 
كمك دولت براي كاهش تعرفه 12 درصدي واردات 
آبزيان به اتحاديه اروپا عنوان كرد. حامد چمن رخ، عضو 
هيات مديره اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان 
فرش هم گفت: از آنجا كه بخش عمده صادركنندگان 
فرش دستباف در محل بازار تهران يا بازار ساير شهرها 
با مالكيت س��رقفلي واحدهاي تجاري مشغول به كار 
هس��تند، امكان ارايه كد رهگيري در س��امانه جامع 
تجارت به منظور تمديد كارت بازرگاني برايشان ميسر 
نيست وبه دليل عدم تمديد كارت بازرگاني، 50 درصد 
از اين بازرگانان در تهران ريزش داشته اند. با توجه به 
اينكه صدور و تمديد كارت بازرگاني هم اكنون از طريق 
سامانه جامع تجارت صورت مي گيرد، درخواست ما 

اين است كه براي حل اين مساله چاره انديشي شود.
بابك عابدين، رييس اتحاديه صادركنندگان صنعت 
چاپ، جمله مطالبات فعالان اين صنعت را بازبيني 
در كاه��ش تعرف��ه واردات مواد اولي��ه، افزايش يا 
حذف سقف تعيين شده براي كارت بازرگاني تجار 
اين بخ��ش در واردات مواد اولي��ه، ايجاد پيله وري 
براي واردات مواد مصرفي و افزايش توليد و عرضه 
گرانول ويژه صنعت بسته بندي از سوي كارخانه هاي 
پتروشيمي عنوان كرد. محمدعلي رضايي، رييس 
اتحاديه صادركنندگان گياهان دارويي و زعفران، 
ني��ز، خواس��تار اعم��ال سياس��ت واردات در برابر 

صادرات براي بخش گياهان دارويي شد. 
عباس  هاشمي، دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي، نيز 
در اين نشست چند درخواست را مطرح كرد كه افتتاح 
حساب در كشورهاي هدف صادراتي، صدور ضمانتنامه 
بانك��ي به ميزان هدف صادراتي هر بن��گاه، مذاكره با 
كشورهاي هدف صادراتي براي كاهش تعرفه واردات 
آنها، معرفي برند ساخت ايران و تزريق عوارض صادراتي 

به صنايع از جمله اين درخواست ها بود.
علي ف��رزاد مهاجري، دبير اتحادي��ه صادركنندگان 
صنعتي، معدني و خدمات مهندس��ي ني��ز ثبات در 
قوانين و رفع برخي ممنوعيت ها در صادرات را ضروري 
دانست و خواستار بازگشت مشوق هاي صادراتي شد. 
هرويك ياريجانيان، نايب رييس كميسيون صنعت و 
معدن اتاق تهران، هم به چالش تامين ماش��ين آلات 
اشاره كرد و زمان طولاني براي تاييد مجوز تخصيص 
ارز را مورد انتقاد قرار داد. او گفت: مدتي است كه تاريخ 
انقضاي ثبت سفارش، سه ماه به سه ماه تمديد مي شود 
و بازرگانان مجبور مي ش��وند كه كارمزدهاي زيادي 
براي ثبت سفارشاتي كه از گذش��ته دارند، پرداخت 
كنند. او در ادامه با اش��اره به تعيين سقف 500 هزار 
دلار براي واردات و اينكه در تعيين اين س��قف، حتي 
كالاهاي ترخيص نش��ده نيز در نظر گرفته مي شود 
گفت: به همين دليل، ثبت سفارش��ات جديد نيز رد 
مي شود. البته، پس از ثبت سفارش، بانك مركزي بايد 
فيش صادر كند كه فرآيند صدور اين فيش نيز زمان بر 
است. همچنين امكان انجام ثبت سفارش غيربانكي 
و دريافت ارز حاصل از صادرات غير نيز عملًا ميس��ر 
نيست. همچنين علي عيان بد، دبيركل اتاق مشترك 
ايران و اتريش نيز يكي از مطالبات اين اتاق مشترك را 
واگذاري اداره كميسيون اقتصادي ايران و اتريش به 

اين اتاق عنوان كرد.
رسول مژده شفق، دبير انجمن كارخانجات ماكاروني 
استان تهران، نيز با انتقاد از نحوه تعيين ارزش صادراتي 
كالاها گفت كه محاسبه ارزش قيمت صادراتي كالا در 
حال حاضر بر اساس قيمت كف بازار انجام مي شود كه 

بايد مورد تجديد نظر قرار گيرد. 
علي خسروي دبير اتحاديه صادركنندگان روده، نيز با 
اشاره به اينكه امكان بازگشت ارز از طريق سامانه نيما 

براي صادركنندگان اين بخش ميسر نيست، خواستار 
معافيت بخش كشاورزي از مساله تعهد بازرگشت ارز 
ش��د. حميدرضا صالحي عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران ضمانتنامه هاي صندوق ضمانت را در شرايط 
كنوني، بي اثر عنوان كرد و به گفته وي، حتي افغانستان 
نيز از پذيرش اين ضمانتنامه ها امتناع مي كند. صالحي 
از اين رو، خواستار جايگزيني كميسيون ماده 19 به 
جاي صندوق ضمانت شد. صالحي همچنين، دريافت 9 
درصد ماليات ارزش افزوده از صادركنندگان را موجب 
تضعيف قدرت رقابت بنگاه ه��اي ايراني در بازارهاي 
بين المللي دانست و از اين رو، پيشنهاد كرد كه ماليات 
ارزش افزوده از صادركنندگان خوش نام دريافت نشود. 
هومن حاجي پور، معاون كسب وكار اتاق تهران، هم به 
مشكلات تعيين سقف و سابقه براي تجار اشاره كرد و 
گفت: اين محدوديت ها نيازمند بازنگري است؛ به نحوي 
كه سقف واردات حذف شده و ارزيابي سابقه نيز از تعرفه 
به گروه كالايي تغيير ياب��د. او همچنين، معطلي در 
ويرايش ثبت سفارش را نيز از ديگر مشكلات بازرگانان 
خواند و گفت: صادرات خدمات فني و مهندسي بدون 
صدور گواهي كميته ماده 19 به رس��ميت شناخته 
نمي ش��ود و در اين صورت، رفع تعهد ارزي براي آنها 
امكان پذير نخواهد بود. بدين ترتيب آنها قادر به واردات 
كالا در ازاي ارز حاص��ل از صادرات خود نيز نخواهند 
بود. به همين جهت انتظار اين اس��ت كه مش��كلات 

صادركنندگان اين بخش هم مرتفع شود.
محمدرضا نجفي منش، رييس كميس��يون تسهيل 
كسب و كار و رفع موانع توليد اتاق تهران بر استفاده 
از ظرفيت خالي توليد در كشورهاي همسايه اشاره 
كرد. سعيد عسگرزاده، دبير انجمن توليدكنندگان 
و صادركنندگان س��نگ آهن ايران، هم با اش��اره به 
اينكه بزرگ ترين مس��اله صنايع معدني،  بلاتكليفي 
و ع��دم ثبات سياست هاس��ت، گفت: اي��ن بخش با 
بخش��نامه هاي فراقانوني، ايج��اد محدوديت هاي 
غيرقانون��ي و وضع و تغيير مكرر ع��وارض صادراتي 
مواج��ه اس��ت و اي��ن مس��ائل باعث ع��دم تمايل 
س��رمايه گذار به حضور در اين ح��وزه و عدم امكان 
برنامه ري��زي بلندم��دت براي بخش معدن ش��ده 
است. سياس��ت گذاران براي سياست گذاري در اين 
بخش، بهتر است دو واژه »بايد« و »جلوگيري« را از 
ادبيات خود حذف كنند. افشين كلاهي، نايب رييس 
كميس��يون اقتصاد نوآوري و تح��ول ديجيتال اتاق 
تهران، نيز خواس��تار اصلاح برخ��ي آيين نامه هاي 
مربوط به صادرات در حوزه شركت هاي دانش بنيان 
شد.  در ادامه اين جلسه، رييس اتاق تهران با اشاره به 
مباحث مطرح شده در مورد نمايشگاه هاي بين المللي 
و مش��كلات برگزاري آنها، خطاب به رييس سازمان 
توسعه تجارت عنوان كرد كه اتاق تهران همانطور كه 
پيش از اين چنين پيشنهادي را مطرح كرده، آمادگي 
دارد كه برابر يك توافق نامه به روش BOT سالن هاي 
نمايش��گاه بين المللي را در اختيار گرفته و بازسازي 
كند و براي برپايي نمايش��گاه در اختيار تشكل هاي 

بخش خصوصي قرار دهد.

    خواسته متولي تجارت از تجار
در ادامه اين نشس��ت، رييس سازمان توسعه تجارت 
ايران، پس از ش��نيدن س��خنان فعالان اقتصادي، به 
موضوع عوارض صادراتي اش��اره ك��رد و با بيان اينكه 
در وزارت صمت، به دنبال آن هستيم تا از خام فروشي 
محصولات به سمت ايجاد زنجيره ارزش افزوده حركت 
كنيم، افزود: در اين رابط��ه، ايجاد صندوق مديريت 
عوارض از سوي وزارت صمت در دولت به طور جدي 
در حال پيگيري است تا با اجراي آن، درآمدهاي اين 

صندوق صرف زنجيره سازي شود.
عليرض��ا پيمان پ��اك به اق��دام اين نه��اد در تدوين 
آيين نامه ها و ضوابط ارزي و مذاكره مستقيم با بانك 
مركزي اشاره كرد و يادآور شد كه اعمال محدوديت ها 
صرفا به كاهش ص��ادرات و درآمده��اي ارزي منتج 
خواهد شد. به گفته رييس سازمان توسعه تجارت، در 
همين رابطه و در راستاي رفع برخي محدوديت هاي 

ناشي از رفع تعهد ارزي، مذاكراتي با بانك مركزي در 
حال انجام اس��ت. پيمان پاك سپس با تاكيد بر اينكه 
وزارت صمت در دولت س��يزدهم اعتقادي به اعمال 
ممنوعيت هاي صادراتي ندارد و اين سياست را كاملًا 
اشتباه مي داند، تصريح كرد كه با اين حال، ملاحظاتي 
خارج از وزارت صمت در اين زمينه وجود دارد. معاون 
وزير صمت سپس، افزود: با اين حال، روي سامانه جامع 
تجارت در حال اضافه كردن بخشي هستيم كه طبق 
آن، صادركنندگان بتوانند اقدام به ثبت اظهار صادرات 
خود طي هفته ها و ماه هاي آتي كنند تا بر اساس آن، 
چنانچه ممنوعيتي روي آن كالاي صادراتي مصوب 
شد، كالاهاي اظهار شده روي س��امانه مشمول اين 

ممنوعيت ها نشود. 
او در ادام��ه از آمادگي اين س��ازمان ب��راي برگزاري 
كميس��يون مش��ترك ايران و اتريش ب��ا همكاري 
بخش خصوص��ي خب��ر  داد. او همچنين با اش��اره به 
اينكه بازنگري در قيمت ه��اي پايه صادراتي نيز بايد 
طي همكاري با بخش  خصوصي انج��ام گيرد، ادامه 
داد: سرمايه صندوق ضمانت صادرات در حال حاضر، 
اندك اس��ت؛ اما بر اساس توافقي كه با سازمان برنامه 
و بودجه صورت گرفته، قرار اس��ت 500 ميليون دلار 
به سرمايه اين صندوق افزوده ش��ود و عقد قرارداد با 
نهاده��اي متناظر اين صندوق در ديگر كش��ورها در 

دستور كار قرار گيرد. 
او با اشاره به برخي سخت گيري هاي صورت گرفته در 
تمديد كارت بازرگاني، گفت كه اين سخت گيري ها 
مختص حوزه فرش است. البته اين سخت گيري ها بايد 
در مرحله صدور متمركز شود و براي احراز صلاحيت 
فعالان اقتصادي بايد از ظرفيت موسسات اعتبارسنجي 
استفاده ش��ود. پيمان پاك همچنين با اشاره به ارقام 
اندكي كه س��الانه به مشوق هاي صادراتي تخصيص 
مي يابد، گفت: در سال آينده 1500 ميليارد تومان به 
مشوق هاي صادراتي تخصيص پيدا كند. ما در خواست 
كرده ايم كه اين مبلغ را در قالب ميعانات در اختيار ما 
قرار دهند كه آن را به فروش برسانيم و صرف توسعه 

صادرات كنيم.
پيمان پاك به راه اندازي چند كان��ال مالي در برخي 
كشورها اشاره كرد  كه امكان گشايش اعتبار اسنادي 
از طريق اين كانال ها فراهم است. پيمان پاك توضيح 
داد كه مشترياني بايد از اين كانال ها استفاده كنند كه 
به دنبال س��وزاندن اين كانال ها نباشند و البته براي 
استفاده از آنها تقاضا ايجاد شود. او خواستار مشاركت 
بخش خصوصي در تدوين نقشه راه جهش صادراتي 
كه توسط مشاوران جوان اين سازمان تهيه شده، شد. 
او همچنين، به استفاده از ظرفيت همكاري با برخي 
كشورهاي همسايه در توليد مشترك كالاها اشاره كرد 
و تصريح كرد كه اين سازمان با همكاري تشكل هاي 
صنعت لوازم خانگي، موضوع توليد مشترك با پاكستان 
و افغانستان را دنبال مي كند. وي همچنين يادآور شد 
كه كش��ور پاكس��تان از ذخاير معدني بكر و بالقوه اي 
برخوردار است كه مي توان در اين زمينه نيز، براي توليد 
مشترك و بهره گيري از منابع معدني در اين كشور و 

صادرات آن توسط ايران استفاده كرد.
در ادامه، رييس اتاق تهران در جمع بندي موضوعاتي 
كه در اين نشست مطرح ش��د، گفت: ويژگي دولت 
جديد اين اس��ت كه افراد جواني را به كار گمارده كه 
گوش شنوا دارند. ايراد دولت قبل آن بود كه متشكل 
از سرداراني بود كه خود را بي نياز از هرگونه مشورت 
مي پنداشتند. چنانكه، صادرات از ناحيه يكدندگي، 
بدسليقگي و عدم مشورت مديران قبلي متحمل زيان 
شد و انتظار افزايش چند برابري صادرات با افزايش 
نرخ ارز محقق نش��د. اما آنچه تاكنون از رفتار دولت 
جديد استنباط مي ش��ود، اين است كه گوش شنوا 
دارد. او همچنين از ض��رورت يك صدايي در بخش 
خصوصي سخن گفت و افزود: البته نبايد انتظار داشت 
كه همه مش��كلات توسط س��ازمان توسعه تجارت 
برطرف شود. اما اگر يك صدايي در بخش خصوصي 
نيز تحقق پي��دا كند، مي توان براي افزايش صادرات 

در سال جاري، گام هاي بلندي برداشت.
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بخشنامه ها جلوي 
تهاتر سنتي با پاكستان را گرفت

ايلنا|عضو هيات نمايندگان ات��اق بازرگاني زاهدان 
اظهار داشت: پاكستان بازارچه مرزي ميرجاوه را بسته 
و اجازه تخليه بار نمي دهد، مشخص نيست به چه علت 
ولي ارتش مستقر شده و بيش از يك سال است كه اين 
بازارچه را بسته اس��ت. لعل محمد بلوچ زهي در مورد 
آخرين وضعيت تجاري ايران و پاكستان و تهاتر ميان 
دو كشور اظهار كرد: به طور سنتي تا سال 97 تهاتر بين 
تجار ايراني و پاكستاني از طريق گمركات و بازارچه هاي 
مرزي انجام مي شد، هر كالايي را كه به بازارچه مي برديم 
از ارز حاص��ل از آن كالا وارد مي كرديم كه بيش��تر هم 
كالاهاي اساسي مثل دام زنده بود. متاسفانه در سال 97 
بخشنامه اي آمد كه مطابق آن بايد ارز حاصل از صادرات 
به كشور بازمي گشت. بخشنامه هاي ديگري هم وارد 
شد و كار به جايي كشيد كه به طور كلي تهاتر تجار دو 
كش��ور در بازارچه هاي مرزي متوقف ش��د. وي افزود: 
خوشبختانه دوباره در 26 اسفندماه سال 99 بخشنامه 
ديگري براي پيله وران آمد كه طبق آن مي توانستند در 
قبال ارز حاصل از صادرات كالا وارد كنند كه اين كار در 
حال انجام است. تهاتر براي ما حالت عالي است چراكه 
ما در پاكس��تان هيچ نوع ارتباط بانكي و مالي نداريم و 
حتما بايد از اينگونه روش ها استفاده شود. اگر تهاتر بين 
دو كشور راه اندازي شود بسيار موفقيت آميز خواهد بود.

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني زاهدان گفت: حجم 
تجاري ايران و پاكستان حدود 1 ميليارد تا 1 ميليارد و 
500 ميليون دلار اس��ت. گزارش هايي كه از سفرهاي 
انجام ش��ده بين مسوولان دو كشور به ما رسيده نشان 
مي دهد مي تواند تاثيرات مثبتي داش��ته و شايد طي 
چند ماه مسير تهاتر بين دو كشور باز شود. يك هيات 
پاكس��تاني هم در ماه جاري به سيستان و بلوچستان 
س��فر خواهد كرد كه زمينه هاي تجاري مورد بررسي 
قرار بگيرد، در اين جلسه هم موضوع تهاتر مورد بررسي 
قرار خواهد گرفت. وي در ادامه خاطرنشان ساخت: 
پاكستان بازارچه مرزي ميرجاوه را بسته و اجازه تخليه 
بار نمي دهد، مشخص نيست به چه علت ولي ارتش 
مستقر شده و بيش از يك سال است كه اين بازارچه را 
بسته است. الان بازارچه هاي كوهك، جالق، پيشين و 
ريمدان فعال هستند كه از اين ميان پيشين و ريمدان 
هم بازارچه هس��تند و هم گمرك دارند اما هنوز كد 

ترانزيتي ندارند كه كالاي ترانزيتي عبور كند.

احتمال افزايش 
۱۰ درصدي قيمت خودرو

مهر |اخبار واصله بيانگر اين است كه ستاد تنظيم بازار 
مخالف افزايش قيمت هاي قبلي خودرو بوده و به دنبال 
افزايش 10 درصدي قيمت است و احتمالا چهارشنبه 
هفته جاري، اين ستاد نظر نهايي خود را اعلام مي كند. 
سه شنبه 18 آبان ماه سال جاري دو خودروساز بزرگ 
كشور _ايران خودرو و س��ايپا_ بنا به تصويب شوراي 
هماهنگي س��ران قوا در 28 مهر م��اه و تصميم وزارت 
صمت به عنوان متولي جدي��د قيمت گذاري خودرو، 
براي خروج از قيمت گذاري دستوري، اقدام به افزايش 
قيمت برخي از محصولات خود كردند. در همين رابطه 
محصولات ايران خودرو بين 15 تا 19 درصد و قيمت 
محصولات سايپا در حدود 15 تا 17 درصد افزايش پيدا 
كرد. در ادامه نيز مديران عامل اين دو ش��ركت خبر از 
برگزاري هفتگي فروش فوق العاده جهت ساماندهي 
بازار خودرو و فك رهن خودروهاي فروخته شده دادند 
)پيش از اين خودروي فروخته شده به مدت يك سال 
فك رهن نمي شد( و تاكيد كردند كه با توجه به اصلاح 
قيمت، محدوديت مربوط به فك رهن ديگر در طرح هاي 
فروش فوق العاده خودروس��ازان لحاظ نخواهد شد و 
عرضه خ��ودرو افزايش خواهد ياف��ت. بنابراين مردم 
منتظر تغييرات باشند. با اين حال پنجشنبه 20 آبان ماه، 
رييس جمهوري به موضوع افزايش قيمت خودروها ورود 
كرد و در همين رابطه نيز وزير صمت به خودروسازان 
دستور بازگشت به قيمت هاي قبلي را داد و اعلام شد كه 
پس از بررسي هاي همه جانبه، قيمت هاي جديد خودرو 
اعلام خواهد شد. همين مساله موجب شد تا نه تنها وعده 
خودروس��ازان مبني بر فروش فوق العاده هفتگي اجرا 
نش��ود بلكه بازار خودرو بيش از پيش در اغما فرو برود؛ 
به گونه اي كه اگرچه همواره تغييرات نرخ دلار موجب 
نوساني شدن قيمت ها در بازار خودرو مي شد اما طي دو 
هفته گذشته بازار خودرو به حالت استپ درآمده و هيچ 
واكنشي به اخبار مختلف نداشته است. از سويي ديگر به 
دليل عدم شفافيت در اين حوزه، طي دو هفته گذشته 
اخبار ضد و نقيض بسياري در خصوص سياست گذاري 
در صنعت خودرو و نحوه تعيين قيمت ها اعلام شد كه در 
نهايت با اعلام وزير صمت مبني بر واگذاري تعيين قيمت 
خودرو به ستاد تنظيم بازار، مشخص شد اين ستاد كه 
در دولت جديد به رياست معاون اول رييس جمهوري 
تشكيل جلسه مي دهد، جايگزين ش��وراي رقابت در 
قيمت گذاري خودرو شده است. اين بلاتكليفي در حالي 
است كه مجيد عشقي رييس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار 2۳ آبان ماه اعلام كرد كه با پيگيري هاي سازمان 
بورس و وزير اقتصاد و در جلساتي كه با حضور وزير صمت 
و رييس جمهور برگزار شد، مقرر گرديد اصلاح قيمت 
خودرو مجدد در ستاد تنظيم بازار بررسي شود كه و به 
زودي نتيجه آن اعلام مي شود. در همين رابطه اگرچه 
انتظار مي رفت در ي��ك آذر ماه قيمت هاي جديد 
اعلام و تكليف صنعت و بازار خودرو تعيين شود اما 
طي روزهاي گذشته جلسات ستاد خروجي خاصي 
در مورد خودرو نداش��ت و فقط وزير صمت طي دو 
جلسه گزارشي در مورد بازار و توليد خودرو ارايه داده 
است. با اين حال پيگيري هاي خبرنگار مهر نشان 
مي دهد كه به احتمال زياد در جلسه روز چهارشنبه 
هفته جاري ستاد تنظيم بازار، موضوع قيمت گذاري 
خودروهاي داخلي بررس��ي و اين ستاد نظر نهايي 
خود را نسبت به اصلاح قيمت ها اعلام خواهد كرد. 
همچنين اخبار واصله بيانگر اين اس��ت كه ستاد 
تنظيم بازار مخالف افزايش قيمت هاي قبلي بوده 
و به دنبال افزايش 10 درصدي قيمت خودرو است. 

تركمانه در بازديد از
 گلخانه هاي مازندران خبر داد 

اجراي طرح »يك روستا يك 
محصول« بركت در سراسر كشور

مديرعامل بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام از اجراي 
طرح »يك روستا يك محصول« در روستاهاي كشور 
خبر داد. محمد تركمانه در سفر به مازندران و بازديد از 
طرح هاي اشتغال بنياد بركت در روستاهاي اين استان 
با بيان اين مطلب افزود: تمركز يك روستا بر توليد يك 
محص��ول در قالب طرح »يك روس��تا يك محصول« 
در دنيا تجربه ش��ده و موفق بوده است و ما هم در بنياد 
بركت درصدد اجراي آن در روس��تاهاي محروم كشور 
هستيم. وي با اش��اره به نام گذاري خرماكلا به عنوان 
روس��تاي گلخانه اي كش��ور اظهار داشت: طرح »يك 
روس��تا يك محصول« در اين روس��تا اجرا شده و تا به 
امروز 125 گلخانه با تمركز بر توليد گل و گياه و مركبات 
در خرماكلا راه اندازي ش��ده كه تا پايان س��ال به ۳00 
گلخانه خواهد رسيد. تركمانه تاكيد كرد: راه اندازي اين 
۳00 گلخانه، اشتغال بيش از يك هزار و 700 نفر را در 
روستاي خرماكلا به دنبال دارد. به گفته مديرعامل بنياد 
بركت، تعداد گلخانه هاي احداث شده توسط اين بنياد 
در روستاهاي مازندران تا پايان سال به يك هزار گلخانه 
مي رسد.  وي يادآور شد: طرح »يك روستا يك محصول« 
نه فقط در استان مازندران كه در سراسر كشور در دست 
اجرا اس��ت. براي مثال، اين طرح در يكي از روستاهاي 
اصفهان در قالب ش��غل پخ��ت و پرداخت چيني و در 
روستاهاي گميشان در استان گلستان در رسته شغلي 
پرورش ماهي در قفس در حال عملياتي ش��دن است. 
تركمانه تصريح كرد: اتفاق خوبي كه در خرماكلا به عنوان 
روستاي گلخانه اي كشور رخ داده است، مي تواند در ساير 
روستاهاي كشور نيز اجرا شود. احداث گلخانه به يك 
فرهنگ عمومي در خرماكلا تبديل شده و فعاليت و تكاپو 
در روستاييان را به دنبال داشته است. گلخانه داران اين 
روستا با تشكيل تعاوني، علاوه بر مديريت بازاريابي، 
فروش و صادرات محصولات شان با اجراي داوطلبانه 
طرح هاي عمراني باعث رونق خرماكلا ش��ده اند. 
مديرعامل بنياد برك��ت تاكيد كرد: در خرماكلا نه  
تنها مهاجرت معكوس اتفاق افتاده كه حتي افرادي 

از شهر در اين روستا مشغول به كار شده اند. 

 تعيين روز و ساعت كار 
براي بررسي كاستي ها و رفع 
كمبودهاي مترو بي معناست

 مديرعامل ش��ركت بهره برداري مت��روي تهران و 
حومه؛ براي بررسي وضعيت ايستگاه هاي مترو، در 
اولين جمعه كاري خود را در شهر زيرزميني گذراند. 
به گزارش مديري��ت ارتباطات و ام��ور بين الملل 
شركت بهره برداري متروي تهران و حومه مهدي 
شايسته اصل روز جمعه پنجم آذرماه به طور سرزده 
جهت بررسي وضعيت ايستگاه و روند خدمت رساني 
از ايستگاه هاي متروي تهران بازديد كرد. وي گفت: 
تعيين روز و ساعت كاري براي بررسي كاستي ها و 
رفع كمبودهاي ايستگاه هاي متروي تهران و بهبود 
خدمات رساني به شهروندان، معنا ندارد. مديرعامل 
ش��ركت بهره برداري متروي تهران و حومه در اين 
بازديد با پورصادق مسوول ايستگاه مدافعان سلامت 
گفت وگو كرد و ضمن عرض خداقوت به ايش��ان و 
همكاران از نزديك مشكلات و خواسته هاي كاركنان 
امور ايستگاه ها را شنيد. شايسته با اشاره به كاركنان 
امور ايستگاه خاطرنشان كرد: از بلند پايه ترين مقام 
خدمتگزار تا خدوم ترين آنها از هيچ روز و س��اعتي 
براي خدمت به مردم نبايد غفلت كنند و نگاه حاضر 
و ناظر خداوند و شهروندان را همواره براعمال خود 
قاضي بدانن��د. مديرعامل ش��ركت بهره برداري 
متروي تهران و حومه افزود: شهروندان تهراني و 
پرسنل عزيز بدانند از اين به بعد هر لحظه مي توانند 
حضور اين خدمتگزارش��ان را در كنار خود بدون 
هيچ فاصله و واسطه اي حس كنند.  وي در ادامه 
گفت: ايستگاه مدافعان سلامت به علت مجاورت 
باكانون هاي جمعيتي نظير خيابان س��تارخان، 
باقرخان و محدوده تونل و ميدان توحيد از اهميت 

بسياري به لحاظ جابه جايي مسافران است.

تاكيد مديرعامل شركت گاز 
استان مركزي بر مديريت 

مصرف گاز طبيعي  
محمدرضا س��ميعي مديرعامل ش��ركت گاز استان 
مركزي درس��خنراني قبل از شروع خطبه هاي نماز 
باشكوه جمعه از تريبون مصلي شهر اراك درخصوص 
مصرف بهينه و استفاده صحيح وايمن ازگازطبيعي 
وجلوگيري ازحوادث احتمال��ي گاز گرفتگي تاكيد 
نمود.  به گزارش روابط عمومي ش��ركت گاز استان 
مركزي، وي ضمن تاكيد بر اس��تفاده از بخاري هاي 
استاندارد براي گرم نمودن منازل و محل كار، اظهار 
داشت: اطمينان از سلامت كاركرد و استاندارد بودن 
دودكش و دقت در نصب اتصالات لوازم گازس��وز، از 
راه هاي پيشگيري از خطر مسموميت باگاز منواكسيد 
كربن اس��ت ومش��تركين بايد هنگام نصب وسايل 
گاز س��وز به خصوص بخاري گازي از باز بودن مسير 
دودك��ش و نصب كلاهك  Hدر پش��ت بام مطمئن 
شوند، همچنين دقت كافي براي پيش بيني تبادل 
هوا و جريان اكسيژن كافي متناسب با نياز دستگاه ها 
و سامانه هاي گرمايش��ي نصب شده درمحيط هاي 
مسكوني داشته باشند. سميعي ضمن تاكيد بر استفاده 
نكردن از بخاري هاي بدون دودكش در محيط هاي 
مسكوني بسته، خاطرنش��ان كرد: آبي نبودن شعله 
بخاري، رطوبت زياد اتاق ونامطبوع بودن فضاي منزل 
نشانه خطر است و بايد در اينگونه مواقع ارتفاع دودكش 
و مسير آن را كنترل كرده يا از افراد مطلع وكارشناس 
يا تماس با تلفن امدادوحوادث شركت گاز 19۴ در اين 

خصوص درخواست راهنمايي و كمك شود .

رييس اتاق تهران در نشست صبحانه كاري با متولي تجارت عنوان كرد

رييس سازمان توسعه تجارت: بخش خصوصي سياست گذار باشد

ضربه دولتي ها به صادرات از دو جهت 
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خبرروز

۸۷  بيمار ديگر جان خود را از دست دادند
طبق اعلام وزارت بهداشت ، درمان و آموزش پزشكي ۸۷ بيمار كوويد ۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان اين 
بيماري به ۱۲۹ هزار و ۵۴۹ نفر رسيد. همچنين بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۳ هزار و ۴۵ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ 
در كشور شناسايي شد كه ۵۸۳ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۶ ميليون و ۱۰۵ هزار و ۱۰۱ نفر 
رسيد. ا كنون ۵ ميليون و ۸۵۳ هزار و ۶۶ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. سه هزار و ۳۵۶ نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر ۲۲ شهر در وضعيت نارنجي، 

۲۰۷ شهر در وضعيت زرد و ۲۱۹ شهر در وضعيت آبي قرار دارند. 

نمايندگي ها و سرپرستي استان هاي روزنامه تعادل
تلفنآدرسنامسرپرستياستانرديف
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گليماندگار|
 اگ��ر بخواهيم به نظر كارشناس��ان حوزه 
آموزش و پ��رورش نگاه كنيم هيچ كدام از 
سه گزينه پيش��نهادي دولت براي پست وزارت آموزش 
و پرورش آنقدر توانايي ندارند كه بتوانند چنين وزارتخانه 
كليدي را مديريت كرده و بر مش��كلات ريز و درشت آن 
پيروز شوند. اما در اين بين كساني كه بايد تصميم بگيرند 
نمايندگان مجلس هستند كه به نيابت از مردم توانايي افراد 
معرفي شده را مورد بحث و بررسي قرار مي دهند. »حسين 
باغگلي« اولين گزينه نتوانست راي اعتماد از مجلس را 
دريافت كند و راهي وزارتخانه شود. بسياري از نمايندگان 
اين انتخاب رييس جمهور را اشتباه دانسته و باغگلي را در 
حد و اندازه تصدي وزارت آموزش و پرورش ندانستند. اما 
گزينه بعدي نيز با هجمه هاي بسياري مواجه شد، از روابط 
فاميلي »مسعود فياضي« گرفته تا سوابق علمي و عملي 
او كه هيچ كدام در حد و اندازه هاي رسيدن به مقام وزارت 
آن هم براي وزارتخانه مهمي مانند آموزش و پرورش نبود. 
نمايندگان مجلس اين بار هم به گزينه پيشنهادي دولت 
راي اعتماد ندادند و به اي��ن ترتيب، فياضي هم از رفتن 
به وزارت آموزش و پ��رورش باز ماند. اما زماني كه گزينه 
سوم پيشنهاد شد، عليرغم اينكه نمايندگان و به خصوص 
اعضاي كميسيون آموزش بنا را بر اين گذاشته بودند كه 
اين گزينه هم اگر نظرشان را جلب نكند، قطعا به او راي 
اعتماد نخواهند داد و با توجه به س��وابقي كه از »يوسف 
نوري« منتشر شد به نظر مي رسيد اين فرد نيز نمي تواند 
گزينه مناسبي براي رسيدن به وزارت آموزش و پرورش 
باش��د، تنها يك روز مانده به برگزاري جلسه راي اعتماد 
مجلس، كميسيون آموزش اعلام كرد كه صلاحيت نوري 
را براي پس��ت وزارت تاييد كرده است. هر چند اين بار به 
نظر مي رسد كه مجلس ديگر نمي خواهد به شائبه سنگ 
اندازي بر سر راه دولت دامن بزند و اين تاييد صلاحيت هم 
گويي نشان دادن چراغ سبز به دولت براي ادامه راه است، 
اما آيا واقعا نوري مي تواند فردي اصلح براي كسب اين مقام 
باشد و توانايي برطرف كردن مشكلات ريز و درشت اين 
وزارتخانه را دارد؟  به بيان ديگر با سابقه رياست سازمان 

آموزش و پرورش يك شهرستان مي تواند تضمين كننده 
توانايي يك فرد براي نشستن در جايگاه يك وزير باشد؟ 
به هر حال هر چه هس��ت امروز تكلي��ف وزير آموزش و 
پرورش روشن مي ش��ود و آنطور كه از شواهد پيداست 
قرار است يوسف نوري وزير بعدي وزارتخانه اي باشد كه 
طي سال هاي گذشته نتوانسته از پس مشكلات عديده 
فرهنگيان بر بيايد و ضمن اينكه كارنامه غير قابل قبولي 
هم در مورد آموزش آنلاين در دو س��ال گذشته به دليل 
همه گيري كرونا از خود به جاي گذاشته است. آمار بالاي 
افرادي كه مجبور به ترك تحصيل شده اند، افت تحصيلي 
دانش آم��وزان و البته اعتراض ه��اي پياپي معلماني كه 
همچنان از دريافت حقوق و مزاياي خود محروم مانده اند 
و كسي هم پاسخگوي فرياد حق خواهي شان نبوده است. 

    يوسف نوري كيست؟
يوسف نوري متولد سال ۱۳۴۰ در ايلام و داراي دكتراي 
تخصصي مديريت از دانشگاه علامه طباطبايي است. 
مديركل برنامه و بودجه و رييس مركز آمار و فناوري 
اطلاعات و ارتباط��ات وزارت آموزش و پرورش، عضو 
هيات امناي صندوق ذخيره فرهنگيان كشور، تدريس 
در مدارس و دانشس��راي تربيت معلم اس��تان ايلام و 
مدارس ايران در قطر و بحرين از جمله سوابق اجرايي 
و فرهنگي وزير پيشنهادي آموزش و پرورش است. او 

همچنين مولف چند جلد كتاب تخصصي است.

    تاييد كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس
س��خنگوي كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس از 
رأي مثبت اكثريت اعضاي كميسيون به برنامه هاي وزير 
پيش��نهادي آموزش و پرورش در نشست امروز)ديروز( 
خبر داد. »رضا حاجي پور« در توضيح نشست فوق العاده 
كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس با حضور 
»يوسف نوري« گزينه پيش��نهادي دولت براي تصدي 
وزارت آموزش و پرورش، گفت: در اين نشست نمايندگان 
دغدغه هاي خود و مطالبات فرهنگيان از آموزش و پرورش 
را بيان كردند. همچنين مسائلي از قبيل اجراي رتبه بندي 

فرهنگيان، اصلاح وضعيت صندوق ذخيره فرهنگيان، 
ساماندهي نيروي انس��اني در آموزش و پرورش بررسي 
شد. همچنين در اين نشست اعضاي كميسيون به ارتقاي 
فضا و س��رانه آموزشي در كش��ور، توزيع كتب درسي و 
بهبود محتواي آن و س��اماندهي كلاس هاي حضوري و 
غيرحضوري دانش آموزان كه موجب بلاتكليفي خانواده ها 
شده تذكراتي را مطرح كردند. او افزود: در ادامه نشست 
هم وزير پيشنهادي آموزش و پرورش به مطالب مطرح 
شده از سوي نمايندگان پاسخ داد و برنامه هاي خود براي 
ساماندهي آموزش و پرورش را تشريح كرد. در نهايت 
بيشتر اعضاي كميسيون با راي مثبت خود برنامه ها، 
سوابق و صلاحيت وزير پيشنهادي آموزش و پرورش را 

تاييد كرده و رضايت خود را اعلام كردند.

    نوري يك نيروي جهادي است
ام��ا در اين بين آنچه كه از ش��واهد ب��ر مي آيد اكثريت 
نمايندگان مجلس سومين گزينه پيشنهاي دولت براي 
آموزش و پ��رورش را تاييد كرده و در مورد او نظر مثبتي 
دارند. از جمله اكبر احمدپور، نماينده خواف، به »تعادل« 
در اين باره مي گوي��د: در حال حاضر آموزش و پرورش 
با مش��كلات زيادي دست به گريبان است و تنها يك 
نيروي جهادي مي تواند اين مشكلات را به بهترين شكل 
بررسي و در رفع آنها موثر باشد، يوسف نوري با توجه به 
سوابقي كه دارد يك نيروي جهادي به حساب مي آيد و 
از اين نظر مي توانيم براي سپردن سكان هدايت آموزش 
و پرورش به او اطمينان كنيم، از سوي ديگر ايرادي كه 
دو وزير قبلي داشتند اين بود كه هيچ كدام آنها از بدنه 
آموزش و پرورش نبوده و سابقه طولاني مديريتي در 
اين زمينه را نداشتند، اما يوسف نوري تمام اين شرايط 
را دارد و مي تواند گزينه مناسبي باشد و به احتمال زياد 

مي تواند راي اعتماد نمايندگان را كسب كند. 

    تسلط بر مباحث بودجه
زهره الهيان يكي ديگ��ر از نمايندگان مجل��س درباره 
وضعيت وزير پيشنهادي آموزش و پرورش به »تعادل« 

مي گويد: خوشبختانه وزير پيشنهادي سال هاي طولاني 
در مجموعه آموزش و پرورش حضور داش��ته و از سطح 
مدارس كار خود را شروع كرده به رياست آموزش و پرورش 
استان رسيده و به اين ترتيب از لحاظ تجربه مي توان گفت 
كه در سطح بسيار خوبي قرار دارد. از سوي ديگر تسلط 
ايشان به بحث بودجه و مديريت آن مي تواند بسيار 
كارآمد باشد و مشكلات عديده اين وزارتخانه را سر و 
سامان بدهد. به هر حال قرار است فردي در راس امور 
قرار بگيرد كه توانايي و تجربه را توامان داشته باشد و 
قرار نيست فقط به اين دليل كه از سوي دولت معرفي 
شده مجلس چشم و گوش بسته راي اعتماد بدهد، 
در مورد يوسف نوري وضعيت كاملا متفاوت است و 
توانايي هاي كه در زمينه مديريتي دارد مي تواند بسيار 

در گرفتن راي اعتماد از سوي مجلس موثر باشد. 

    ارتباط با نمايندگان مجلس
مصطفي نخعي، نماينده مردم نهبندان و سربيشه نيز با 
اشاره به رابطه خوبي كه »يوس��ف نوري« با نمايندگان 
مجلس به »تعادل« مي گويد: خوشبختانه گزينه سوم 
براي وزارت آموزش و پرورش علاوه بر اينكه توانايي قابل 

توجهي دارد و در زمينه هاي مختلف مديريتي س��ابقه 
دارد، با نمايندگان مجلس هم تعام��ل خوبي دارد و اين 
مساله مي تواند يك امتياز محسوب ش��ود. به هر حال 
نبايد فراموش كنيم كه وزارت آموزش و پرورش اين 
روزها وضعيت مساعدي ندارد و وزير نقش محوري 
در حل مش��كلات وزارت آموزش و پرورش دارد اما 
در كليت اين دولت است كه بايد بخواهد تا مشكلات 
اين وزارتخانه برطرف ش��ود. به هر حال نمايندگان 
مجلس تمام تلاش خود را مي كنند تا فردي اصلح را 
براي اين پست انتخاب كرده و مسووليت را به دست 
تواناي فردي بسپارند كه بتواند قدم هاي مثبتي در راه 
بر طرف كردن مشكلات عديده اين وزارتخانه بر دارد. 

    آموزش و اقتصاد دو بال توسعه كشور
پرويز اوسطي، نماينده مردم قروه و دهگلان در پاسخ به 
اين سوال كه آيا مجلس با توجه به اهميت و جايگاه وزارت 
آموزش و پرورش در انتخاب گزينه اصلح تلاش مي كند، 
به »تعادل« مي گويد: ما به خوبي مي دانيم كه آموزش و 
اقتصاد دو بال توسعه كشور هستند. در واقع اقتصاد هم 
بر بستر علم و فناوري و دانش و آموزش رشد مي يابد. به 

همين دليل نمايندگان در مورد وزير آموزش و پرورش به 
دولت سخت گرفته اند و بر اين باورند كه بايد فردي اصلح در 
اين جايگاه بنشيند. يوسف نوري با توجه به سوابقي كه دارد 
مي تواند گزينه مناسبي باشد و اكثر نمايندگان بر اين باورند 
كه او فردي است كه بايد سكان هدايت وزارتخانه اي مثل 
آموزش و پرورش را به دست بگيرد. سوابق و برنامه هاي او 
به دقت مورد بررسي قرار گرفته است و بايد ديد كه آيا اين 
گزينه مي تواند راي اعتماد نمايندگان را به دست بياورد؟ 

    راند پاياني يا ادامه راه؟
امروز قرار است در صحن علني مجلس سومين گزينه 
پيش��نهادي دولت براي آموزش و پرورش مورد بررسي 
قرار بگيرد. آنچه تا اين لحظه به نظر مي رسد، كسب راي 
اعتماد نمايندگان توسط يوسف نوري است. هر چند كه در 
مقايسه با وزراي قبلي آموزش و پرورش و سوابق كاري آنها 
نوري هنوز هم گزينه اي ضعيف به نظر مي رسد اما حضور 
او در بدنه آموزش و پرورش مي تواند نقطه مثبت سوابق او 
براي كسب اين موقعيت باشد. حال بايد ديد نمايندگان 
در اين باره چه تصميمي مي گيرن��د و اين وزارتخانه 

مي تواند فردي توانمند را در راس خود داشته باشد؟

گزارش

نظر مثبت نمايندگان به سومين گزينه پيشنهادي دولت براي وزارت آموزش و پرورش

»يوسف نوري« راي اعتماد مي گيرد؟

رويخطخبر ادامهازصفحهاول

بارش باران در سه استان افزايش خشونت عليه زنان در دوران پاندمي
سازمان هواشناس��ي نسبت به بارش باران در سه 
اس��تان جنوبي و افزايش ارتفاع م��وج در خليج 
فارس تا ۲ متر هش��دار داد. س��ازمان هواشناسي 
با صدور هش��دار زردرنگ آورده اس��ت: دوشنبه 
)۸ آب��ان ماه( بارش باران همراه با وقوع رعد و برق 
و وزش باد ش��ديد موقت و احتم��ال تگرگ براي 
اس��تان هاي هرم��زگان، جنوب كرم��ان، غرب و 
جنوب سيستان و بلوچستان پيش بيني مي شود. 
از اثرات حاكميت اين ش��رايط جوي مي توان به 
لغزندگي جاده ها، احتمال بالا آمدن س��طح آب 
رودخانه ها و مس��يل ها، احتمال آبگرفتگي معابر 
عمومي، احتمال برخورد صاعقه و احتمال تاخير 
در پروازها اش��اره كرد بنابراين نسبت به احتياط 
در تردد از حاشيه رودخانه ها، اجتناب از اتراق در 
اطراف مس��يل ها، احتياط در صعود به ارتفاعات، 
آمادگي و اقدام��ات دس��تگاه هاي اجرايي براي 
پيش��گيري از آبگرفتگي معابر و بازگشايي دهانه 
پل ها و آبروها توصيه مي شود. سازمان هواشناسي 
با صدور هشدار زردرنگ ديگري با اشاره به وزش 
باد آورده است: در اين شرايط جوي افزايش ارتفاع 
موج در نواحي ساحلي از ۱ تا ۵/۱ متر و در نواحي 

فراساحلي تا ۲ متر شنبه و يكشنبه )۶ و ۷ آذرماه( 
در خليج فارس، در نواحي ساحلي و دور از ساحل 
خوزستان، بوشهر و غرب هرمزگان و دوشنبه )۸ 
آذرماه( براي خليج ف��ارس و تنگه هرمز، نواحي 
ساحلي و دور از س��احل بوشهر و هرمزگان دور از 
انتظار نيست. در اين ش��رايط احتمال آسيب به 
قفس ها و تورهاي صيادي، احتمال خس��ارت به 
قايق و شناورهاي كوچك و نيمه سنگين و احتمال 
اختلال در فعاليت هاي دريايي وجود دارد بنابراين 
سازمان هواشناسي نسبت به احتياط در ترددهاي 
دريايي به ويژه تردد با شناورهاي سبك و قايق هاي 
صيادي و تفريحي و در نظر گرفتن تمهيدات لازم 

توسط كليه فعالان دريايي توصيه مي كند.

 بنابراين مساله خش��ونت در دوران كرونا يك معضل 
همگان��ي بوده و همه جوامع را در بر مي گرفته اس��ت. 
از سوي ديگر نتايج مطالعه اي كه اخيرا توسط يكي از 
مراكز علمي در ايران انجام ش��ده، بيانگر اين است كه 
۷۷.۲ درصد زنان حداقل يكي از انواع خش��ونت را در 
دوران قرنطينه تجربه كرده بودند كه از اين ميان، ۹۱.۲ 
درصد خشونت رواني، ۶۵.۸ درصد خشونت جسمي، 
۴۲.۶ درصد خشونت جنسي و ۳۸.۲ درصد خشونت 
منجر به صدمه را تجربه كرده اند. بنابراين اين مشكلات 
در مجموع در خانواده افزايش يافته اس��ت. البته نبايد 
فراموش كني��م كه برخي از ش��اخص هاي اجتماعي 
بر ميزان و نوع خش��ونت عليه زنان تاثيرگذار اس��ت، 
سن، ميزان تحصيلات و پايگاه اقتصادي اجتماعي به 
خصوص ميزان در آمد مرد و حتي ميزان اعتياد مردان به 
مشروبات الكلي، دخانيات يا مواد مخدر را از جمله عوامل 
مداخله گر براي اعمال انجام خشونت دانست و درباره 
خشونت خانگي نيز توضيح داد: مثلا در خانواده هايي 
كه از نظر وضعيت اقتصادي و اجتماعي در سطح پايين 
مي باشند زنان و دختران بيشتر قرباني خشونت خانگي 
مي شوند. به عبارتي پايين بودن سطح وضعيت اقتصادي 
و اجتماعي مي تواند اين خش��ونت عليه زنان را در اين 

خانواده ها چهار برابر افزايش دهد. در واقع اكثر مطالعات 
بيانگر اين است كه زنان جوان تر و داراي تحصيلات پايين 
بيشتر در معرض خشونت از سوي همسر قرار مي گيرند و 
از سوي ديگر خشونت عليه زنان با »سن« مرد در رابطه 
اس��ت به طوري كه هر چه ميزان سن مرد افزايش يابد 
خشونت مرد نسبت به همسرش كاهش پيدا مي كند. از 
سوي ديگر گرچه »قتل زنان« كمترين ميزان خشونت 
را در كل به خود اختصاص داده است اما در واقع آخرين 
مرحله خشونت عليه زنان محسوب مي شود. بر اساس 
پژوهش هاي صورت گرفته در دنيا كماكان خشونت عليه 
زنان تا مرحله قتل اتفاق مي افتد. عليرغم برنامه هاي 
بسياري كه براي ريشه كن كردن آنها انجام شده است، 
در س��ال هاي اخير پيشرفت ملموس��ي در حفاظت و 
نجات جان زنان قرباني قتل، شريك جنسي يا خانوادگي 
حاصل نشده است. بسياري از زنان نه تنها در مواجهه با 
خشونت در خانه خود، بلكه با نا اميد شدن از سيستم هاي 
عدالت كيفري كه قادر به پاسخگويي كافي نيستند يا 
ظرفيت و دانش لازم براي انجام اين كار را ندارند؛ هنوز 
خود را تنها مي بينند. اين در حالي است كه قتل يك زن 
توسط شريك زندگي او اغلب نقطه اوج خشونت طولاني 

مدت است و مي توان از آن جلوگيري كرد.

رويداد

قدرت بالاي بيماري زايي در كروناي »اُميكرون« 
گويا قرار نيست كرونا دست از سر دنياي ما بردارد. 
در حالي كه اكثر كش��ورهاي دنيا به زندگي عادي 
خود بازگشته اند و بالاخره بعد از ۲ سال پر از استرس 
و بيماري مردم با تمام مش��كلاتي كه پش��ت س��ر 
گذاشتند خود را براي زندگي تازه آماده مي كنند، 
سويه جديدي از بيماري كرونا با قدرت بالاي بيماري 
زايي و البته تمايل به مبتلا كردن جوانان از گوشه اي 
ديگر سر بر آورده و حالا محققان و دانشمندان بيم 
اين را دارند كه اين سويه جديد حتي ممكن است 
واكس��ن ها را هم بي اثر كرده و به س��رعت در بين 
مردم همه گير ش��ود. اين سويه جديد كه سازمان 
بهداش��ت جهاني نام آن را »امُيكرون« گذاشته در 
آفريقا گس��ترش يافته و با اين سرعت همه گيري 
مي تواند در مدت زمان كوتاهي به كشورهاي ديگر 
هم س��رايت كند. اين در حالي است كه ما به جهان 
پساكرونا مي انديشيديم و قرار بود كه اين بلاي بزرگ 
را هم پشت سر بگذاريم حالا قرار است با نوع تازه اي 

از اين بيماري دست به گريبان شويم.

    قدرت بالاي بيماري زايي
يك اپيدميولوژيست تمام اطلاعاتي كه فعلا از واريانت 
»امُيكرون« موجود اس��ت را توضي��ح داد و گفت: 
موضوعي كه واضح است، قدرت بالاي بيماري زايي 
اين جهش جديد اس��ت. دكتر حميد سوري درباره 
جهش جديد ويروس كرون��ا، گفت: واريانت جديد 
يكي از ۵ واريانت مورد تاييد سازمان جهاني بهداشت 
است كه جزو واريانت ها و جهش هاي مهم كوويد۱۹ 
شناخته شده اس��ت و عملا حدود ۳۰ جهش بر آن 
صورت گرفته است و س��بب شده است كه سرعت 
انتشار بيماري به گونه اي افزايش يابد كه در آفريقا در 
عرض يك هفته موارد ابتلا دو برابر شده و همين گونه 
تصاعدي در حال افزايش اس��ت و نشان دهنده اين 

است كه قابليت بيماري زايي آن نسبتا بالا است.

    ميزان كشندگي معلوم نيست
او افزود: در مورد ميزان كشندگي اين جهش جديد، 
اطلاعات جس��ته و گريخته اس��ت و فعلا نمي توان 
قضاوت زيادي كرد. براي اينكه ببينيم آيا واكسن هاي 
موجود مي توانند در برابر اين جهش پاسخگو باشند 
هم به چند هفته زمان نياز داريم تا نتايج عيان شود 
ولي آنچ��ه  تابه حال درم��ورد واريانت جديد تحت 
عنوان »امُيكرون« مي دانيم اين اس��ت كه قابليت 
بيماري زايي بالايي دارد و تابه حال مش��خص شده 
است كه بيشتر گروه هاي سني جوان تر را هدف قرار 
مي دهد. در آفريقا كه پوشش واكسيناسيون پايين 
است تقريبا همه گروه هاي سني براي ابتلا حساس 
هستند  و تمايل ويروس براي ايجاد آلودگي به سمت 
جوانان است. سوري تاكيد كرد: مواردي از طغيان 
اين س��ويه جديد حداقل در هفت كشور آفريقايي 
ديده ش��ده اس��ت و در كش��ورهاي اروپايي نظير 
انگلستان و بلژيك هم به صورت پراكنده مواردي 
از اين ويروس ديده ش��ده اس��ت. برخي كشورها 

بلافاصله واكنش سريع نشان دادند.

    از هشدار تا بحران
او با اش��اره به اينكه س��ازمان جهاني بهداش��ت فعلا 
سويه جديد كرونا را در فاز هشدار دهنده تعريف كرده 
است، بيان كرد: هنوز براي اين واريانت از واژه بحران 
اس��تفاده نش��ده اس��ت ولي احتمال اينكه به عنوان 
يك واريانت بحران زا شناخته ش��ود وجود دارد. اين 
اپيدميولوژيس��ت، ادامه داد: كشورها معمولا در گام 
اول بايد مقررات مراقبت را به ويژه در مرزها تش��ديد 
كنند و به شهروندان خود نيز هشدار دهند كه از سفر 
به اين مناطق پرخطر اجتناب كنند. اكنون روش هاي 
درماني مبتلايان به اين جهش هم مشابه روش هاي 
درماني ساير واريانت هاي كرونا است و روش پيشگيري 
و محافظتي هم اس��تفاده از ماس��ك، فاصله گذاري 
اجتماعي و رعايت پروتكل هاي بهداشتي است . سوري 
افزود: در مورد اثر واكسيناس��يون با گذش��ت زمان و 
تغيي��رات ژنتيكي ويروس بايد گفت كه واكس��ن ها 
كارايي لازم اوليه را ندارند و نياز اس��ت واكسن هايي 
با تغييرات جديد و متناس��ب با ويروس توليد شود؛ 
البته هنوز اظهارنظر درباره آثار واكسن در برابر سويه 
امُيكرون زود اس��ت. او با تاكيد بر اينكه هنوز تصوير 
خيلي روشني از آثار و علائم ابتلا به سويه جديد كرونا 
وجود ن��دارد، بيان كرد: ولي همچن��ان عوارض حاد 
تنفسي، مهم ترين مشكل بيماران است كه بايد به آن 
توجه ويژه شود. سوري ادامه داد: متاسفانه در كشور 
ما چون نظام مراقبت سكوئنس��ينگ براي شناسايي 
واريانت ها وجود ن��دارد؛ اكنون نمي دانيم اين جهش 
وارد كشور ما هم ش��ده است يا خير؟ آنچه كه مسلم 
است اين است كه تابه حال موردي در كشور ما مشاهده 
نشده است اما گزارشات نشان مي دهد فردي مبتلا به 
اين نوع جهش از كرونا در بلژيك شناسايي شده است 
كه از تركيه به مصر و از مصر به بلژيك سفر كرده است؛ 
پس اين احتمال وج��ود دارد كه واريانت اميكرون در 
كشورهاي همسايه ما هم وجود داشته باشد و ممكن 
است به كش��ور ما هم وارد شده باشد يا اگر هوشياري 
كافي نداشته باشيم، وارد كشور شود. بايد بر نمونه هاي 
مش��كوك كه از نقاط پرخطر به كشور سفر داشته اند 
مطالعات مولكولي سكوئنسينگ انجام دهيم تا نسبت 
به نوع واريانت مطلع شويم. او افزود: موارد مرگ ناشي 
از ابتلا به اين جهش جديد نسبت به تعداد مبتلايان 
خوشبختانه فعلا زياد نيست و حدود ۲۰ تا ۲۵ مورد 
مرگ كلا گزارش ش��ده اس��ت و همه ق��درت آن در 
سرايت است. نگراني كه در غرب وجود دارد نزديكي 
به كريسمس و شكل گيري تجمعات است. از طرفي با 
سرد شدن هوا تجمع در اماكن سربسته زياد مي شود  و 

افراد بيشتر در معرض خطر قرار مي گيرند.
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